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روزنامه

در راستای تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص نامگذاری سال جاری به عنوان سال جهش 
تولید، اداره کل اوقاف و امورخیریه استان قم به منظور ایجاد اشتغال و بهبود شرایط اقتصادی خانوارها 
با اولویت خانم های سرپرست خانوار و مجاورین بقاع متبرکه استان قم با شرایط ذیل اقدام به ثبت نام 
هنرجویان برای آموزش در دوره های سنگ تراشی سنگ های قیمتی و نیم قیمتی در استان قم می 

نماید.
شرایط عمومی:

۱- ثبت نام در این طرح رایگان بوده و ظرفیت هر دوره ۲۰ نفر می باشد.
۲- تمام هزینه های طرح نظیر خرید دستگاه، محل کار، مواد اولیه و ... توسط اداره کل اوقاف و 
امورخیریه استان قم تامین می گردد و هزینه ی آن پس از ایجاد مهارت به صورت فروش اقساطی برای 

بهره مندی سایر متقاضیان این طرح به کار گرفته خواهد شد.
۳-دوره ی آموزش مقدماتی و آشنایی با این هنر)گوهر سنگها و تراش آن( و گزینش هنرجویان به صورت 
فشرده و به مدت ۶ ساعت طی یک هفته الی ۱۰ روز در ۲ الی ۳ جلسه آموزش به صورت رایگان برگزار 

خواهد گردید.
۴- پس پایان دوره ی آموزش مقدماتی و کسب موفقیت و مهارت افزای هنرجویان طی آن دوره در صورت 
تکمیل ظرفیت دوره، آموزش تکمیلی تراش گوهرسنگ ها ) تراش دامله( زیر نظر مربیان مجرب برگزار و 
هنرجویان جهت کسب مدارک لازم فنی و حرفه ای و یا صنایع دستی به آن قسمت ها معرفی خواهند شد.
۵- پس از پایان دوره ی آموزشی مقدماتی و تکمیلی ، قراردادی فیمابین مجری)هنرجو( و راهبرشغلی 
منعقد و کلیه محصولات تولید شده مورد تایید راهبر شغلی از هنرآموز به صورت تضمینی خرید می گردد.
۶-بیمه ی حوادث و مسولیت هنرجویان در دوره ی تولید و آموزش با رعایت کامل دستورالعمل های 

بهداشتی و پروتکل های وزارت بهداشت و سازمان های مربوطه.
۷-ثبت نام کنندگان می بایستی دارای شرایط جسمی سالم و علاقمند به این رشته ی هنری باشند.

۸- محدودیت در ثبت نام آقایان و بانوان و شرایط سنی از ۱۵ تا ۴۰ سال وجود دارد.
۹- سایر دوره های آموزشی در حوزه های مختلف دوزندگی شامل تولید انواع کیف و چمدان، تولید میوه 

خشک و محصولات و مشاغل خانگی اعلام خواهد شد.
* خواهشمند است متقاضیان واجد شرایط نسبت به پرکردن فرم ثبت نام حداکثر تا تاریخ ۲۵ شهریورماه 

۹۹ اقدام نمایند. زمان بندی و شروع آموزش متقابلا اعلام خواهد شد.
** لطفا در صورت بروز هرگونه مشکل یا سوال مراتب را به آقای شهبازی به شماره ۰۹۳۰۰۵۵۱۴۵۴ 

اطلاع دهید.

ادارهکلاوقافوامورخیریهاستانقمبرگزارمیکند:

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم:

۱۹۰ فضای آموزشی طی ۷ سال در قم احداث شد
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

راهتمامروستاهایبالایبیست
خانوارقمآسفالتمیشود

رئیس پلیس فتا استان قم اعلام کرد:

شناساییوانهدام
باندمتهمانفیشینگ
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رئیس پلیس فتا استان قم از شناسایی و انهدام باند متهمان 
فیشینگ و کشف پرونده مالی به ارزش 800 میلیون ریال 
خبر داد و گفت: متهمان با فریب اخذ کارت بانکی سایر افراد 

اقدام به کلاهبرداری با ترفند فیشینگ می کردند. علی موالی 
اظهار کرد: شخصی 20 ساله ساکن قم با در دست داشتن 
شکایتی از دادسرای مبارزه با جرایم رایانه ای ضمن مراجعه به

مدیر امور شیلات استان قم اعلام کرد:

تولیدسالانه۶8۰تنماهیانسردابیدرقم

1خبرخوشبرایکارمندانبدونمسکن

 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در سالهای 
اخیر مدیریت استان حتی یک ریال به آتش نشانی قم اختصاص نداده است. 
عباس جعفری با اشاره به اینکه شهر قم تک شهر بوده و باید بیشتر مورد توجه 
مسئولان قرار بگیرد، اظهار داشت: ما خارج از قانون و وظایف شهرداری به کل 
استان خدمات می دهیم اما حمایتی از طرف مجموعه استان به ما تعلق نمی گیرد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم افزود: وظیفه 

سازمان در دایره محدوده خدمات شهری یعنی همان جایی است که دیگر

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از پیش بینی ۱5 طرح ویژه نورپردازی 
در سطح شهر قم خبر داد. سید محمد موسوی منش با اشاره به اهمیت اقدامات 
زیباسازی در ایجاد نشاط اجتماعی، اظهار داشت: در طول سه سال نورپردازی بناهای 
میراث فرهنگی قم اجرا شد که اجرای نورپردازی پامنار، گنبد سبز و مسجد جامع 
در سازمان تعریف شده و به کمک میراث فرهنگی آثار گران بهای میراث فرهنگی را 
نورپردازی می کنیم. وی ادامه داد: پروژه های نورپردازی بر اساس شاخصه ایمنی و 

مختصات شهری انجام می شود که ۷۴ پروژه در سه سال گذشته در سطح شهر

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم  مطرح کرد :

عدمتخصیصاعتباراتاستانیبهآتشنشانیقم
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم:

۱۵پروژهنورپردازیدرشهرقماجرامیشود
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اجرای  استان قم  ای  ونقل جاده  راهداری و حمل  مدیرکل 
طرح ابرار ، اقدام برای آسفالت راههای روستایی ، را درزمره 
پروژه های شاخص دانست و گفت : با اجرا و تکمیل این طرح 

تمامی روستاهای دارای جمعیت بالای بیست خانوار ازمسیر 
دسترسی آسفالتی بهره مند میشوند . محمدحسن کلهری 

درجلسه کمیته ارتقا سلامت اداری و صیانت از حقوق

رئیس بنیاد حفظ و نشر آثار دفاع مقدس از افتتاح موزه دفاع 
مقدس و انقلاب اسلامی استان قم در روز دوم مهر خبر داد. 
سردار بهمن کارگر دیروز در جلسه با مدیران صدا و سیمای سراسر 
کشور که به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد با اعلام خبر، افتتاح 
موزه دفاع مقدس قم در دوم مهر، گفت: موزه دفاع مقدس در ۸ 
استان دیگر نیز با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی افتتاح 
خواهد شد. سردار کارگر همچنین از تجلیل از پیشکسوتان عرصه 

جهاد و شهادت همزمان با آغاز هفته دفاع مقدس خبر داد.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: خیابان ظهور در پیرامون 
مسجد جمکران 1٤00 متر طول دارد و از رینگ اول تا خروجی 
در شهرک قدس شامل داخل محدوده و خارج از محدوده است 
که تملکات بخش محدوده ای در حال انجام است. علیرضا اقبالیان 
با اشاره به آخرین وضعیت خیابان ظهور و وضعیت آسفالت این 
خیابان، اظهار داشت: این خیابان ۱۴۰۰ متر طول دارد و از رینگ 
اول تا خروجی در شهرک قدس شامل داخل محدوده و خارج از 
محدوده است و راه دسترسی آن زیبنده نیست، به همین دلیل دو

رئیس بنیاد حفظ و نشر آثار دفاع مقدس:

موزهدفاعمقدسقمدوممهر
افتتاحمیشود

مدیر منطقه پنج شهرداری قم :

خیابانظهوردرجمکران
تعریضمیشود
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تمام  در  دعوا  اصحاب  و  متهم  حقوق  حفظ  بر  تأکید  با  قضاییه  قوه  رئیس 
پرونده های قضایی اطمینان داد: قضات عدالتخواه و حق جو که خود را در مقابل 
خدای متعال می بینند، بر اساس قانون و شرع حکم می دهند و اجازه نمی دهیم 

حق کسی در دستگاه قضایی تضییع شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه صبح دیروز شورای عالی قوه قضاییه، 
وضعیت نابسامان بازار و گرانی لجام گسیخته کالا های اساسی مورد نیاز مردم را 

رنج آور دانست و بر لزوم مدیریت بازار توسط دولت تأکید کرد.
دولت اجازه ندهد سودجویان با اخلال در بازار مردم را رنج دهند

رئیس قوه قضاییه گفت: متولیان کنترل بازار در وزارت صمت، سازمان تعزیرات و 
سازمان حمایت از حقوق مصرف کننده نباید به افراد سوداگر، محتکر و گرانفروش 

فرصت دهند با سودجویی برای مردم دغدغه ایجاد کنند.
آیت الله رئیسی با تأکید بر همکاری دستگاه قضا با دولت برای مدیریت بازار، 
تصریح کرد: کسانی که در خط مقدم کنترل بازار قرار دارند باید با جدیت به 
بازار و قیمت های  نابسامانی  از  وظایف خود عمل کنند و اجازه ندهند مردم 

ناعادلانه آسیب ببینند.
تمام مراحل دادرسی در همه پرونده ها قانونی طی می شود

رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش درباره روند دادرسی و رسیدگی 
به پرونده های قضایی اظهار داشت: رسیدگی به پرونده ها در دستگاه قضایی 
فرایندی قانونی دارد و قضات ما نهایت دقت را دارند تا قانون و حق و عدالت بر 

اساس همین مسیر قانونی پیگیری و اجرا شود.
قضات عدالتخواه حق کسی را تضییع نمی کنند

آیت الله رئیسی افزود: ضمانت هایی نیز برای تضمین حقوق اصحاب دعوا 
و حقوق متهم وجود دارد که در تمامی مراحل دادرسی و در همه پرونده ها مورد 
توجه قرار می گیرد و قضات عدالتخواه و حق جو که خود را در مقابل خدای متعال 
می بینند، بر اساس قانون و شرع حکم می دهند. بنای ما این است که اجازه ندهیم 
حق کسی تضییع شود. رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
عادی سازی روابط بحرین با رژیم صهیونیستی که بعد از عادی سازی روابط امارات 
با اشغالگران قدس شریف صورت گرفت، این اقدام را »حرکت نمرودیان زمان« 

دانست که به دروغ تحت عنوان »صلح ابراهیمی« تبلیغ شده است.
نابودی رژیم صهیونیستی وعده الهی است

آیت الله رئیسی با بیان این که »رژیم صهیونیستی بر اساس وعده الهی از بین 
رفتنی است« افزود: عادی سازی روابط برخی کشور های عربی با رژیم جعلی و 
اشغالگر قدس ناشی از عدم اعتقاد سران این کشور ها به خداست که سرنوشت 

ملت های خود را به یک جریان باطل و از بین رفتنی گره زده اند.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: سران امارات و بحرین به مردم سالاری هم اعتقاد 
ندارند؛ چرا که مردم مسلمان این کشور ها هرگز راضی به خیانت به آرمان های 
فلسطین نیستند و بار ها اعلام کرده اند که نسبت به قدس شریف و ظلم ۷۰ ساله 
صهیونیست ها به فلسطینی ها حساس هستند و اقدام رژیم دست نشانده آل 

خلیفه به پای آن ها نوشته نمی شود.
کسی با خیانت به فلسطین قدرتمند نمی شود

آیت الله رئیسی با بیان این که امارات و بحرین نمی توانند طعم گندم عادی 
سازی رابطه با صهیونیست ها را بچشند، خاطر نشان کرد: کسی با خیانت به 
فلسطین و قدس شریف قدرتمند نمی شود و این روابط و شرایط پایدار نخواهد بود 

و زمینه نابودی آن ها را فراهم می کند.
تحریم کنندگان داروی مردم ژست حقوق بشری نگیرند

در این جلسه، معاون امور بین الملل و دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه با اشاره 
به فضاسازی های غرب علیه دستگاه قضایی کشورمان اظهارد داشت: کشور های 
اروپایی که سابقه طولانی در حمایت و پشتیبانی از دیکتاتورها، فروش سلاح های 
کشتارجمعی به صدام دیکتاتور و تحریم غذا و داروی مورد نیاز مردم عادی دارند، 

نمی توانند حتی ژست دفاع از حقوق بشر را بگیرند.
علی باقری افزود: کشور های اروپایی سرسپرده به رژیم زورگوی آمریکا که با 
اعمال تحریم های ظالمانه، ملت ایران را به خاطر پایداری و صیانت از حقوق خود 
به طور دسته جمعی و بدون تبعیض مجازات می کند و حتی اجازه دسترسی به 

دارو هم به آن ها نمی دهد، نمی توانند مدعی حقوق بشر باشند.
وی در ادامه به طرح این پرسش از غربی ها که به اجرای احکام قضایی پس از 
طی فرایند دادرسی عادلانه در کشورمان معترض هستند پرداخت که قتل دسته 
جمعی ده ها کودک، زن و مرد بی گناه در فلسطین و یمن به وسیله سلاح های 

فرانسوی، آلمانی، انگلیسی و سوئدی بر اساس چه فرایند دادرسی صورت گرفته 
و حکم قتل انسان های بی گناه را کدام دستگاه قضایی صادر کرده است؟

 دستگاه قضایی موظف به دفاع از استقلال ملی است
معاون امور بین الملل قوه قضاییه با بیان این که ملت ایران به هیچ کس اجازه 
دخالت در امور داخلی خود را نمی دهد، افزود: ملت ایران در طول ۴ دهه گذشته 
بهای سنگینی برای صیانت از استقلال و استقرار حکومت مبتنی بر مردم سالاری 
اسلامی پرداخته و امروز نیز شجاعانه و قاطعانه در مقابل دخالت بیگانگان خواهد 

ایستاد.
باقری همچنین خاطر نشان کرد که دستگاه های مسئول در جمهوری اسلامی 
از جمله قوه قضاییه خود را موظف می دانند تا از کیان استقلال ملی دفاع نمایند و 

اجازه ندهند بیگانه در امور داخلی کشورمان دخالت کند.
وی تصریح کرد: از کسانی که دستشان تا مرفق به خون ملت ایران آغشته است 
و مسئول ترور ۱۷ هزار شهروند بی گناه ایرانی هستند، همین انتظار می رود که 
در پایتخت کشور های اروپایی فریاد بزنند »قاتل راهت ادامه دارد«، ولی تعجب 
افکارعمومی این است که چرا اروپایی ها اجازه می دهند تا تروریست ها تحت 

پوشش حقوق بشر آزادانه فعالیت و از قتل و کشتار حمایت کنند!
ادب دیپلماتیک را رعایت کنید و بلندگوی اپوزیسیون نشوید

معاون امور بین الملل قوه قضاییه با بیان این که فشار های خارجی نه تیغ تیز 
عدالت دستگاه قضایی را کُند می کند و نه چتر گسترده رحمت و رأفت اسلامی 
تهران  در  غربی  کشور های  برخی  سفرای  از  می کند،  کوچک  را  قضاییه  قوه 
خواست که اگر از انصاف، حق و عدل بویی نبرده اند، لااقل ادب دیپلماتیک را 

رعایت کرده و مانند یک گروه اپوزیسیون بلندگوی دروغ پراکنی نشوند.
دستگیری ۲ تن از وکلای مدعی وکالت تضمینی

رئیس مرکز حفاظت اطلاعات قوه قضاییه نیز در این نشست با اشاره به تأکید 
رئیس دستگاه قضا مبنی بر برخورد با پدیده »وکالت تضمینی« در سفر استانی 
به چهارمحال و بختیاری، از شناسایی و برخورد با تعدادی از این وکلا خبر داده و 
گفت: اخیراً دو نفر از وکلا که در یکی از مجامع قضایی به صورت تضمینی برای 

مردم رأی می گرفتند و مبالغ کلانی نیز دریافت می کردند، دستگیر شده اند.
آیت الله رئیسی در واکنش به سخنان دادستان تهران با تقدیر از اجرای قانون 
جرم سیاسی و بخشنامه مربوطه، تصریح کرد: باید بین جرایم سیاسی و امنیتی 
تفاوت قائل شویم و مسائلی که مشمول قانون جرم سیاسی است، باید طبق روالی 

که قانون مشخص کرده مورد رسیدگی قرار گیرد.
با وکالت تضمینی برخورد جدی شود

رئیس قوه قضاییه در واکنش به این گزارش تأکید کرد: وکالت باید دفاع از حق 
باشد، اما معنای وکالت تضمینی این است که وکیل با یک قاضی یا کارمند ما 
زدوبند دارد و این کار و تبلیغ آن موجب وهن دستگاه قضایی است که حفاظت 

اطلاعات باید مورد به مورد آن را پیگیری و برخورد کند.
آیت الله رئیسی با اشاره به مشکلات آبی مردم چهارمحال و بختیاری که در سفر 
استانی وی مطرح شد، با تأکید بر لزوم پیگیری موضوع از سوی وزیر نیرو، از وزیر 

دادگستری خواست که موضوع را با جدیت در دولت پیگیری نماید.
واگذاری  دار  مساله  قرارداد  ابطال  به  اشاره  با  همچنین  قضاییه  قوه  رئیس 
به  استانی  سفر  جریان  در  که  فارسان  شهرستان  جونقان  صنعتی  کشتارگاه 
چهارمحال و بختیاری صورت گرفت، دقت در علل بروز چنین مشکلاتی در روند 
خصوصی سازی را موجب جلوگیری از به وجود آمدن نمونه های مشابه در آینده 

دانست.

معاون اول رییس جمهور: 

جهت گیری اصلی بودجه ۱۴۰۰ رفع 
دغدغه های اقتصادی باشد

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه باید جهت گیری های اصلی بودجه سال 
۱۴۰۰ کل کشور متمرکز بر حل مسائل و رفع دغدغه های اصلی اقتصاد کشور باشد، 
گفت: یکی از این مسائل گرانی و تورم است که باید برنامه هایی دقیق برای کنترل و 
مهار تورم و گرانی در لایحه بودجه سال آینده تدوین شود و بعنوان جهت گیری های 

اصلی آن لحاظ شود.
اسحاق جهانگیری پیش از ظهر دیروز در جلسه شورای اقتصاد با اشاره به اینکه 
مردم از نظر اقتصادی و معیشتی در شرایط دشواری قرار دارند، افزود: با توجه به 
آثار مثبت کمک های حمایت معیشتی و نیز پرداخت تسهیلات قرض الحسنه یک 
میلیون تومانی در سال جاری، باید در بودجه سال آینده نیز به دنبال استمرار برنامه 

های حمایتی و کمک های معیشتی به مردم باشیم.
وی از کاهش سرمایه گذاری به عنوان یکی از دغدغه های اصلی اقتصاد کشور 
یاد کرد و با تاکید بر اینکه باید برای افزایش سرمایه گذاری در بخش های مختلف 
اقتصادی به دنبال تدوین راهکارهای اجرایی و عملی باشیم، تصریح کرد: باید برنامه 
های حمایتی نظیر ارائه تسهیلات بانکی با حداقل نرخ سود مدنظر قرار گیرد و با 
روش هایی از این دست از بخش خصوصی حمایت و آنها را نسبت به سرمایه گذاری 

در بخش های مختلف اقتصادی ترغیب و تشویق کنیم.
 جهانگیری بهبود فضای کسب و کار را از دیگر ضرورت های اقتصاد کشور برشمرد و 
با تاکید بر اینکه این موضوع نیز باید در تنظیم لایحه بودجه سال آینده لحاظ شود، از 
استعلام های متعدد و دست و پاگیر و زمان بر برای صدور مجوزهای کسب و کارهای 
جدید در دستگاه ها انتقاد کرد و از هیات مقررات زدایی خواست با تمرکز بیش از 
پیش بر حذف مقررات دست و پاگیر و استعلام های تکراری و موازی، زمینه راه 

اندازی کسب و کارها در کشور را تسهیل نماید.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه کارگروه ویژه رفع موانع جهش تولید بنا 
به تاکید مقام معظم رهبری تشکیل و اولین جلسه آن فردا برگزار خواهد شد، گفت: 
در این کارگروه نیز تلاش خواهد شد تصمیمات لازم برای حمایت از سرمایه گذاری و 

بهبود کسب و کار و رونق تولید اتخاذ شود.
وی جهت گیری توسعه صادرات در تدوین بخشنامه بودجه سال ۱۴۰۰ را مثبت 
ارزیابی و خاطر نشان کرد: در کنار توسعه صادرات، مدیریت واردات نیز موضوعی 
پراهمیت است که البته لازم است به مدیریت تراز تجارت خارجی نیز توجه جدی 

صورت گیرد.
جهانگیری با قدردانی از تلاش ها و ابتکارهای وزارت نفت برای صادرات و فروش 
نفت در شرایط فشار و تحریم، افزود: با وجود صدور مجوز های متعدد برای دستگاه 
هایی که داوطلب فروش نفت شده بودند، اما در نهایت دستگاهی جز وزارت نفت 
نتوانست در این زمینه اقدام موثری انجام دهد. بنابراین ضرورت توجه به سرمایه 
گذاری در بخش نفت برای افزایش توان تولید و صادرات وزارت نفت بیش از پیش 

احساس می شود.
معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به پیشنهاد و طرح فروش اوراق سلف 
نفتی گفت: متاسفانه این طرح که گفته می شد می تواند تا ۱۴۰ هزار میلیارد تومان 
درآمد برای دولت ایجاد کند، به دلیل برخی ناهماهنگی ها از دستور کار خارج شد 
اما باید در بودجه سال آینده طرح ها و ایده های مشابهی که بتواند درآمد لازم را برای 

دولت ایجاد کند، تدوین شود.
وی با تاکید بر ضرورت توجه به موضوع خصوصی سازی به عنوان یکی دیگر از 
جهت گیری های بودجه سال ۱۴۰۰ خاطر نشان کرد: متاسفانه برخی از مقامات 
کشور تا رسانه های مختلف هر روز علیه خصوصی سازی سخنانی مطرح می کنند 
و با توجه به طرح شبهات و مطالب منفی، موضوع خصوصی سازی در کشور با 
مشکلات زیادی مواجه شده است. باید در جهت گیری های بودجه سال آینده به 
شکلی دیگر بر موضوع خصوصی سازی تمرکز داده شود تا شاهد توسعه خصوصی 

سازی و رفع ابهامات و شبهات باشیم.

سخنگوی وزارت خارجه:

ترور سردار سلیمانی را نه می بخشیم 
و نه فراموش می کنیم

 سخنگوی وزارت خارجه گفت:ایران پیگیری حقوقی بین المللی در ارتباط با ترور 
مجرمانه و بزدلانه سردار سلیمانی را در تمامی سطوح ادامه خواهد داد و این اقدام 

تروریستی را نه می بخشد و نه فراموش می کند.
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه با رد اتهامات مطروحه در گزارش 
سفارشی، مغرضانه و هدفمند منتشر شده در یکی از رسانه های آمریکایی که تلاش 
دارد برای واقعی نشان دادن آن به اظهارات یک مقام به ظاهر دولتی آمریکا استناد 
کند، گفت: به مقام های آمریکایی توصیه می کنیم از توسل به روش های تکراری و 

پوسیده برای فضاسازی ضدایرانی در صحنه بین المللی دست بردارند.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک عضو مسئول جامعه بین الملل 
پایبندی مداوم خود به اصول و عرف دیپلماتیک بین المللی را اثبات کرده است. در 
مقابل این ایالات متحده و رژیم فعلی در کاخ سفید است که خصوصاً در سال های 
اخیر با اقدامات بی شمار خارج از روش ها و نرم های پذیرفته شده بین المللی از 
جمله طراحی و اجرای ده ها نقشه ترور و مداخلات نظامی و اطلاعاتی، خروج 
از توافقات پرشمار بین المللی، نقض تمامیت ارضی کشورها و ترور ناجوانمردانه 
سردار قاسم سلیمانی فرمانده سرافراز مبارزه با تروریسم، بی اعتنایی خود به اصول 
اولیه دیپلماتیک را به نمایش گذاشته و به رژیمی سرکش در عرصه بین الملل بدل 
بی پایه  و  اساس  بی  اظهارات  دیپلماسی گفت:  است. سخنگوی دستگاه  شده 
ای از این دست بخشی از کارزار ضداطلاعاتی دولت ترامپ بر علیه ایران است. 
تمسک رژیم ایالات متحده به اتهام زنی و دروغ پردازی ضدایرانی در آستانه انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا و همزمان با فشارهای این رژیم برای سو استفاده از ساز و 
کارهای شورای امنیت سازمان ملل متحد با هدف افزایش فشار بر مردم ایران امری 
قابل پیش بینی بود، با این حال چنین اقدامات و خبرسازی هایی که احتمالًا در آینده 
نیز ادامه خواهد یافت، قطعاً بی نتیجه خواهد ماند و به فهرست بلند ناکامی های 

مداوم واشنگتن در تقابل با جمهوری اسلامی ایران خواهد افزود.
خطیب زاده در پایان تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران همانگونه که بارها اعلام 
کرده است پیگیری حقوقی بین المللی در ارتباط با ترور مجرمانه و بزدلانه سردار 
سلیمانی را در تمامی سطوح ادامه خواهد داد و این اقدام تروریستی را نه می بخشد 

و نه فراموش می کند.

رئیس دیوان محاسبات کشور:

با مسببان قراردادهای پرحاشیه فوتبال 
برخورد می کنیم

 رئیس دیوان محاسبات کشور گفت: هیئت مستقر دیوان محاسبات در وزارت 
ورزش از روزهای آتی به قراردادهای پرحاشیه فوتبال ورود کرده و با مسببان این 

قراردادها برخورد می کند.
به قراردادهای  به ورود دیوان محاسبات  با اشاره  بذرپاش در گفتگویی  مهرداد 
پرحاشیه فوتبال، گفت: در شرایطی که کشور از لحاظ منابع ارزی دچار مشکل است 
و دولت در زمینه منابع بودجه ای در مضیقه است، شاهدیم قراردادهای آن چنانی در 
فوتبال منعقد می شود و این افراد بعضاً از کشورمان شکایت می کنند و ما باید ضرر و 
زیاد پرداخت کنیم. وی بیان کرد: در این شرایط مردم از دستگاه های نظارتی انتظار 
دارند ورود کنند و به همین دلیل دیوان محاسبات به قراردادهای پرحاشیه فوتبال 
ورود کرده است و هیئت مستقر دیوان محاسبات در وزارت ورزش و جوانان از روزهای 
آتی کار خود را در این زمینه آغاز خواهد کرد. رئیس دیوان محاسبات کشور تصریح 
کرد: قرار است این هیئت مشکلات ایجاد شده در قراردادهای فوتبال را مورد ارزیابی 
دقیق قرار دهند و قطعاً ما با مسببان و کسانی که در این زمینه کوتاهی کرده اند، 
مطابق با قانون برخورد می کنیم. بذرپاش گفت: ما در این ابلاغیه تأکید کرده ایم که 
نظارت ها در زمینه انعقاد قراردادهای جدید افزایش یابد، چرا که در حال حاضر در 
فصل نقل و انتقالات بازیکنان و انتخاب مربی برای تیم ملی و باشگاه ها هستیم و لازم 
است وزارت ورزش و جوانان هم ورود جدی تری به این موضوع داشته باشد. رئیس 
دیوان محاسبات کشور تأکید کرد: وظیفه نظارتی ما در دیوان محاسبات این است که 
بر عملکرد همه دستگاه ها و نهادهایی که به نحوی از بودجه کشور استفاده می کنند، 
نظارت کنیم و ما در چارچوب قانون مصوب به قراردادهای فوتبالی ورود خواهیم کرد.

مذاکرات صلح افغانستان و 
فرصت طلبی پمپئو

بعد از این که دولت افغانستان حدود ۱۵۰ زندانی 
برگزاری  برای  فضا  کرد،  آزاد  را  طالبان  خطرناک 

مذاکرات بین دولت قانونی این کشور و گروه طالبان مساعد شد. قطر میزبان این 
مذاکرات است و به عنوان یک بازیگر فعال، مقدمات لازم را برای مذاکرات فراهم 

کرده است.
در رابطه با این تحول، توجه به نکات زیر حائز اهمیت است:

- مذاکرات طالبان و دولت افغانستان یک گام مثبت برای استقرار صلح عادلانه 
است. صلح با محوریت عدالت به معنای احترام طرفین به قانون، استقلال ، 
حاکمیت ملی، تمامیت ارضی، پرهیز از جنگ و مشارکت سیاسی مردم است. 
صلح عادلانه قطعا چون از حمایت همه جانبه ی ملت افغانستان بر خوردار است، 

پایدار خواهد ماند.
 - حضور فرصت طلبانه پمپئو وزیر امورخارجه آمریکا که با هدف تاثیرگذاری بر 
آرای دونالد ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری انجام می شود، تاثیر منفی در 
روند مذاکرات داشته و می تواند موجب اختلال در مسیر استقرار صلح عادلانه 
باشد. معمولا وقتی آمریکایی ها برای دستیابی به منافع خود در این قبیل تحولات 
دخالت می کنند، نمی توان به آینده خوش بین بود. آمریکا بعد از حادثه ساختگی 
یازده سپتامبر برای مبارزه با طالبان به افغانستان لشکر کشید و امروز هم برای 
تامین منافع خود به دنبال سازش با طالبان است. مردم افغانستان هرگز جنایات 

آمریکا در کشور خود را فراموش نخواهند کرد.
- حضور خارجی ها، ناتو، آمریکا و عوامل آمریکا مانند داعش در افغانستان از 
علل اصلی ناامنی در این کشور است. آمریکا انتقال دهنده تروریست های داعش 
از سوریه و عراق به افغانستان بود و امروز نیز این گروه را تحت حمایت خود دارد. 
شعارهای پمپئو در قطر نمی تواند حمایت واشنگتن از داعش در افغانستان را 

لاپوشانی کند و دخالت آمریکا در روند صلح را مردم افغانستان نخواهند پذیرفت.
- گروه طالبان که خود را گروه ملی در افغانستان می داند نیز باید از فرصت فعلی 
استفاده کرده و با احترام به قانون و رعایت حقوق دولت و سایر گروه ها و اقوام در 

جهت تامین منافع ملی افغانستان حرکت نماید.
- امروز جنگ و ناامنی در افغانستان تنها به این کشور محدود نمی  شود و یک 
تهدید جدی برای امنیت منطقه است. به همین دلیل همسایگان دور و نزدیک 
افغانستان علاقمند به استقرار صلح در افغانستان بوده و آماده همکاری برای 

تحقق این هدف هستند.
- جمهوری اسلامی ایران نیز به عنوان دوست تاریخی افغانستان معتقد است که 
برقراری صلح و آرامش و ثبات در افغانستان راه حل نظامی ندارد و راهکار سیاسی 
تنها روش برون رفت از وضعیت فعلی است. برای ایران آنچه مهم است امنیت 
افغانستان است  و اخلال در امنیت افغانستان توسط نیروهای خارجی بخصوص 

نظامیان آمریکایی دغدغه جدی تهران است.
و نکته آخر اینکه دولت آقای اشرف غنی و همه گروه های تاثیرگذار در سرنوشت 
افغانستان باید بدانند که آمریکا دوست کشورهای منطقه نیست و با اهداف 
راهبردی به دنبال تحکیم سیطره خود در منطقه از جمله افغانستان است. سفر 
پمپئو به قطر نه از روی دلسوزی برای مردم افغانستان بلکه برای کمک به پیروزی 

ترامپ در انتخابات است و مردم افغانستان فریب ترفند آمریکا را نخواهند خورد.

چرا کارهای اداری با 
سختی همراه است! 

 سایت مخابرات را باز کردم. همان بالا گوشه راست 
زده بود، خرید تفلن ثابت. شماره ملی و شماره تلفن را 

وارد کردم تا مراحل ثبت نام را یکی یکی طی کنم. در اولین گام بعد از وارد کردن 
شماره تلفن انتظار برای ارسال کُد است. از خدا که پنهان نیست از شما چه پنهان 

که هنوز منتظر ارسال این کُد نازنین هستم.
حدود ۱۰ بار امتحان کردم و هی  تکرار و تکرار اما خبری از ارسال کُد نبود. دیدم 
که آبی از این خدمات مجازی مخابرات گرم نمی شود راهی مخابرات منطقه مان 
شدم آنهم در حالی که همه توصیه می کنند به دلیل کرونا بهتر است کارها به 
صورت غیرحضوری انجام شود اما وقتی غیرحضوری یعنی انجام نشدن کار، 

مجبور هستید به دل خطر بزنید.
پُرسان پُرسان به مخابرات رسیدم. جلوی در صف بود. ابتدا از خانمی که پشت 
باجه ایستاده بود و به معنای واقعی کلمه بداخلاق و تندخو بود و گویی ارباب 
رجوع ، او را آنجا نشانده بود و مجبورش کرده بود به سوالات مردم جواب بدهد، 

سوال می کردید که برای انجام کارم باید به کدام قسمت مراجعه کنم.
کمی ایستادم تا خلوت شود و بعد ببینم مردم بیشتر برای چه کاری به مخابرات 
مراجعه می کنند. جالب بود تقریبا بیشتر مراجعه کنندگان برای افزایش سرعت 
اینترنت آمده بودند. آنها می گفتند که بچه مدرسه ای دارند و مجبور هستند که 

سرعت اینترنت خود را افزایش دهند تا بچه هایشان به درس شان برسند.
خانم تندخوی پشت باجه هم آنها را ارجاع می داد به کاغذی که روی دیوار زده 
شده بود تا مراجعه کنندگان از روی آن میزان سرعت و حجم خود را انتخاب کنند. 
خیلی از پدر و مادرها از این سیاهه ی روی دیوار سر در نمی آوردند و فقط نگاه 
می کردند تا شاید یکی پیدا شود و  آنها را راهنمایی کند. به چند نفر آنها کمک 

کردم.
واقعا چه خوب می شد باجه ای مخصوص برای اینترنتی ها طراحی می شد تا در 
روزهایی که دانش آموزان درگیر درس و مشق شان هستند، پدر و مادرها اینقدر 
نگران وضعیت اینترنت نباشند. آنهم پدرومادرهایی که سن بالایی دارند و چندان 

آشنایی با فضای مجازی و سرعت اینترنت و حواشی آن ندارند.
در میان اینترنتی ها، مردی جلو آمد و گفت یک سال است که تلفن شان قطع 
شده درحالی که اصلا به آنها پیامی نیامده است. خانم بداخلاق، صدا بلند کرد که 
اخطار برای تان پست شده. اگر دیده باشید که دیدید اگر نه هم که تلفتن را قطع 
می کنند! مرد گفت: چرا پس شماره همراه من را گرفتید؟ چرا پیامک نکردید؟ 

خانم پشت میز گفت: پیامک تازه یک ماه راه افتاده. دیگه سیستم همینه!
با پاسخ دیگه سیستم همینه، نوبت به من رسید. کاغذ نوشتن مشخصات را به 
دستم دادند و راهی باجه شدم تا بالاخره به وصال خط تلفن برسم. حدود چهل و 
پنج دقیقه ایستاده در خیل مراجعین که ماسک زده و ماسک نزده کنار هم نشسته 

بودند، نوبت به من رسید تا خط تفلن دار شوم.
چرا باید در ایران همیشه انجام کارهای اداری با سختی و مشقت همراه باشد؟ تا 
کی باید داستان کفش آهنی و اداره ها در کشور حاکم باشد؟ تا کی باید نصف روز 

را درگیر یک کار ساده باشیم؟
تنها اداره ای که در ایران کار خود را به خوبی انجام می دهد، بهشت زهراست. و به 

خاطر همین خوش به حال مُردگان!

هشدارشمخانی به سران خائن منطقه ؛

اجازه تحقق طرح صهیونیستی رانمیدهیم
 دبیر شورای عالی امنیت ملی در دیدار »نوری المالکی« با هشدار به سران خائن 
و سازشکاری که منافع جهان اسلام و آرمان فلسطین را قربانی امیال زودگذر خود 
کرده اند، گفت: جهان اسلام هرگز اجازه تحقق طرح خائنانه  تسلط بر نیل تا فرات را 
نخواهد داد.  نور المالکی رئیس جریان دولت قانون عراق و نخست وزیر اسبق این 
کشور که به تهران سفر کرده است بعداز ظهر دیروز با دریابان علی شمخانی نماینده 
مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی دیدار و پیرامون مسائِل دو جانبه و 
منطقه ای با وی گفتگو کرد. شمخانی در این دیدار با تبیین راهبرد تفرقه افکنانه و ناامن 
ساز آمریکا در منطقه، مهم ترین اولویت کشورها برای مقابله بااین رویکرد را انسجام و 
وحدت داخلی و اشتراک مساعی  میان کشورهای منطقه دانست. وی با بیان اینکه 
دشمنان وحدت و پیشرفت عراق در صددند انتخابات آتی در این کشور را به محملی 
برای ایجاد اختلاف، درگیری و نهایتا ناامنی تبدیل کنند؛ بر ضرورت حفظ هوشیاری 
و انسجام آحاد مردم عراق  به ویژه احزاب، گروه ها و شخصیت های شیعی تاکید کرد.

اخبار

آیت الله  رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه:

پروندههایقضاییقانونیوعادلانهرسیدگیمیشوند

 سفیر کشورمان در عراق در بیانیه ای با بیان اینکه 
عراق پذیرای زائران خارجی در راهپیمایی اربعین 
نیست، گفت: ورود غیرمجاز زائران ایرانی به این 

کشور قطعا تبعات قانونی خواهد داشت.
اربعین  مراسم  برگزاری  مورد  در  مسجدی  ایرج 
باطنی  میل  رغم  به  امسال  کرد:  اعلام  امسال 
مسئولان برگزار کننده اربعین به دلیل بحران شیوع 
کرونا و لزوم حفظ سلامت زوار ایرانی، تاکنون هیچ 
تصمیمی از طرف دولت عراق مبنی بر اجازه ورود 
به زائران ایرانی و خارجی اتخاذ نشده و کشور عراق 

امسال پذیرای هیچ زائر خارجی نخواهد بود.
و  تاسوعا  ایام  مانند  عراق  داخل  در  افزود:  وی 
گذشته  سال های  مانند  نیز  اربعین  در  عاشورا، 
که  بود  خواهد  برقرار  عراقی ها  عزاداری  مراسم 
صرفاً جنبه داخلی دارد و دولت عراق نقشی در این 

موضوع ندارد.
سفیر ایران در عراق اضافه کرد: برای زوار سایر 
کشورها که تابع اخذ ویزا و رعایت قوانین و مقررات 
متفاوت  موضوع  هستند،  عراق  به  ورود  اجازه 
عادی  ویزای  صدور  کنونی  برهه  در  حتی  است. 

برای کارکنان شرکت ها و افرادی که در کشور عراق 
مأموریت دارند نیز به سختی و با محدودیت انجام 

می شود.
مسجدی تاکید کرد: باتوجه به فاصله زمانی کوتاه 
تا اربعین و موضع دولت عراق بر برگزار نکردن مراسم 

اربعین، برگزاری آن بسیار بعید است.
وی به فضای پرالتهاب مجازی اشاره کرد و گفت: 
فضای  در  غیرمسئول  یا  مسئول  مختلف  افراد 
مراسم  برگزاری  درخصوص  را  مسائلی  مجازی 
و  سندیت  هیچ گونه  که  می کنند  بیان  اربعین 

اعتباری ندارد.
سفیر ایران در عراق گفت: ورود غیرمجاز زائران 
ایرانی به عراق قطعاً تبعات قانونی خواهد داشت 
و دو کشور را دچار مشکل خواهد کرد. مسجدی 
و  دستور  و  رهبری  و  ولایت  تابع  ما  اینکه  بیان  با 
تصمیم مسئولان کشورمان هستیم افزود: نباید 
به  این خصوص تصمیم  ایرانی در  زوار  اجازه داد 
اقدام خودسرانه بگیرند و قطعاً زوار ایرانی و محبان 
قوانین  و  مقررات  چارچوب  در  )ع(  حسین  امام 
موثر  نقش  بر  ادامه  در  وی  کرد.  خواهند  عمل 

دستگاه های فرهنگی و اطلاع رسانی ذی ربط در 
اطلاع رسانی به مردم تأکید کرد.

سفیر ایران در عراق افزود: هیچ عراقی و ایرانی 
اجازه ندارد خارج از چارچوب مقررات جمهوری 

اسلامی در این خصوص اظهارنظر کند.
مسجدی با بیان اینکه در صورتی که باتوجه به 
فاجعه  عراق  به  زوار  ورود  با  کرونا  ویروس  شیوع 
بیفتد چه کسی پاسخگو  اتفاق  انسانی  و بحران 
خواهد بود، گفت: مردم نباید تحت تأثیر حرف های 
غیرمسئولانه قرار بگیرند و باید به وظیفه شرعی، 
اخلاقی و عقلایی خود و به گفته مسئولان ذی ربط 

عمل کنند.
وی افزود: سال گذشته ۳.۵ میلیون زائر ایرانی 
وارد عراق شدند و پس از زیارت با سلامت و امنیت 
برگشتند و ما کمترین مشکلات را در اربعین سال 

گذشته داشتیم.
مسئولان  گفت:  پایان  در  عراق  در  ایران  سفیر 
امنیتی و انتظامی نیز در این موضوع به وظایف 
و  مقررات  و  قانون  چارچوب  در  خود  سازمانی 

دستورالعمل های مربوطه اقدام خواهند کرد.

سفیر ایران در عراق:

عراق پذیرای زائران خارجی در راهپیمایی اربعین نیست

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اگر مشاهده می شود برخی دولت های 
عربی درصدد عادی سازی اجباری روابط با رژیم صهیونیستی هستند، باید 
به ملت های آنها توجه شود زیرا مردمان این کشورها حاضر به تحمل اسرائیل 

نیستند.
روز  ظهر  از  پیش  که  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر 
دوشنبه با نوری مالکی، رئیس ائتلاف دولت قانون و نخست وزیر اسبق عراق 
دیدار و گفتگو کرد، با اشاره به اهمیت فعالیت پارلمان ها در پیشرفت کشورها، 
گفت: نمایندگان پارلمان می توانند با نظارت دقیق بر اجرای قوانین، زمینه 
رضایتمندی مردم را ایجاد کنند و دستیابی به این مهم عامل وحدت خواهد بود.
اگر  به خصائص حکمرانی در جامعه اسلامی، تصریح کرد:  اشاره  با  وی 
مسئولان کشورها خصوصاً کشورهای مسلمان به وظایف خود به خوبی عمل 

کنند، بدون شک توطئه های دشمنان نقش برآب خواهد شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه اگر مشارکت و نقش مردم و 
ملت ها قوی شود، دولت ها نیز قوی خواهند شد، گفت: بر این اساس اگر امروزه 
مشاهده می شود برخی دولت ها تحت فشار مستکبران درصدد عادی سازی 
اجباری روابط با رژیم صهیونیستی هستند، باید به ملت های آنها توجه شود زیرا 

مردمان این کشورها حاضر به تحمل سلطه مستکبران نیستند.
قالیباف با تمجید از رای پارلمان عراق مبنی بر خروج آمریکا از عراق، تحقق 

آن را گامی مهم خواند.
در ادامه این دیدار نوری مالکی، رهبر ائتلاف دولت قانون و نخست وزیر سابق 
عراق ضمن قدردانی از رهبر معظم انقلاب اسلامی و سایر مسئولان جمهوری 
اسلامی ایران در حمایت مستمر از محور مقاومت، امنیت و ثبات منطقه و بویژه 
عراق، گفت: قطعاً مواضع جمهوری اسلامی ایران موجب شده جبهه مقاومت 
در برابر توطئه های دشمنان اسلام و مسلمانان ایستادگی کند و به پیروزی 

برسد.
با رژیم  با اشاره به اینکه متاسفانه عادی سازی روابط برخی کشورها  وی 
صهیونیستی موجب بروز چالش برای جامعه اسلامی شده است، تصریح کرد: 
باید با همفکری و همگرایی در مقابل روند عادی سازی روابط با اشغالگران 

قدس ایستادگی شود.
رهبر ائتلاف دولت قانون عراق، گفت: روابط »انور سادات« در مصر با رژیم 
صهیونیستی در جریان جنگ و شرایط پس از این مهم رخ داد اما این دسیسه 
اکنون با فشارهای سیاسی و اقتصادی در حال رخ دادن است که باید برای آن 

تدبیر شود.
مالکی گفت: اعتقاد دارم ملت های قوی می توانند در برابر نفوذ بیگانگان 
ایستادگی کنند از این رو اگر دولت ها تسلیم فشار دشمنان شوند، ملت ها 

مقاومت خواهند کرد.

قالیباف دردیداربا نوری مالکی:
ملت ها هرگز تسلیم توطئه دشمنان نمی شوند

مصطفی داننده*

محسن پاک آیین*
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 تفاوت کرونا، آلرژی، سرماخوردگی و آنفلوانزا

سلامت 

کبد اندام بزرگی است که در قسمت بالا سمت راست شکم قرار دارد. کبد وظایف 
مختلفی را بر عهده دارد که برای حفظ سلامت انسان اهمیت دارد.

از جمله وظایف کبد می توان به موارد زیر اشاره کرد:
سمزدایی. کبد در تجزیه داروها، الکل، و دیگر مواد مضر برای پاکسازی آنها از خون 

نقش دارد.
تولید صفرا. کبد ماده ای به نام صفرا تولید می کند که به گوارش چربی ها و جذب 

ویتامین های موجود در غذاهای مصرفی شما کمک می کند.
ذخیره انرژی. کبد می تواند گلوکز اضافه را به شکل گلیکوژن ذخیره کند که در 

زمان نیاز به انرژی اضافه دوباره به گلوکز تبدیل می شود.
برخی مواد و شرایط می توانند به کبد آسیب رسانده و به طور بالقوه موجب زخم 
شدن آن شوند. بافت زخمی می تواند جایگزین بافت سالم کبد شود. این به معنای 

آن است که کبد برای انجام وظایف خود باید سخت تر کار کند.
در  باشد.  امکان پذیر  کبد  دیدگی  آسیب  بهبود  است  ممکن  اولیه،  مراحل  در 
حقیقت، چندین روش وجود دارند که می توانند به استراحت کبد و پیشگیری از 

آسیب دائمی کمک کنند.
چه چیزی می تواند موجب آسیب کبدی شود؟

الکل عامل اصلی آسیب کبدی است. مصرف بیش از حد الکل به آنزیم های کبدی 
اجازه تجزیه موثر این ماده را نمی دهد. الکل و محصولات جانبی آن می توانند به 
سلول های کبد آسیب رسانده و به افزایش التهاب در این اندام منجر شود. همچنین، 
الکل می تواند تجزیه چربی ها را مهار کند که به انباشت چربی در کبد )کبد چرب( 
منجر می شود. الکل تنها عاملی نیست که می تواند به آسیب کبدی منجر شود. 
دیگر دلایل بالقوه آسیب کبدی عبارتند از: - عفونت هایی که کبد را تحت تاثیر قرار 
می دهند، مانند هپاتیت A، هپاتیت B، و هپاتیت C - بیماری های خودایمنی مانند 
هپاتیت خودایمنی و کلانژیت صفراوی اولیه - انباشت چربی اضافه در کبد که می 
تواند بی ارتباط با مصرف الکل باشد )بیماری کبد چرب غیر الکلی( - برخی انواع 
داروها یا مکمل ها از جمله استامینوفن، برخی آنتی بیوتیک ها و افدرا - بیماری های 
ژنتیکی مانند هموکروماتوز و بیماری ویلسون - قرار گرفتن در معرض مواد شیمیایی 
صنعتی - سرطان کبد یا سرطانی که در بخشی دیگر از بدن آغاز شده و به کبد سرایت 

می کند
نشانه های اولیه آسیب کبدی چه چیزهای هستند؟

مراحل اولیه آسیب کبدی ممکن است بدون هیچ علائمی باشند. زمانی که علائم 
ظاهر می شوند ممکن است شامل موارد زیر شوند:   - درد یا تورم در قسمت بالا 
سمت راست شکم - بی اشتهایی - کاهش وزن بی دلیل - خستگی - حالت تهوع 

یا استفراغ
تشخیص علائم اولیه آسیب کبدی اهمیت دارد تا اقدامات لازم در راستای بهبود 

سلامت آن و پیشگیری از آسیب بیشتر انجام شوند.
چه کاری می توانید برای استراحت و ترمیم کبد انجام دهید؟

خوشبختانه، برخی اقدامات را می توانید برای بهبود سلامت کبد خود یا پیشگیری 
از آسیب دیدگی آن انجام دهید.

توجه به مصرف الکل
مصرف الکل می تواند به کبد استرس وارد کرده و به آسیب دیدگی آن منجر شود. 
با ترک الکل یا حداقل محدود کردن مصرف آن می توانید به استراحت و بهبود شرایط 

کبد کمک کنید.
مصرف بیش از حد الکل در بلند مدت می تواند به آسیب کبدی مداوم منجر شود 
که می تواند در نهایت به سیروز منجر شود. آسیب ناشی از سیروز کبدی برگشت 

ناپذیر است.
نظارت بر داروها و مکمل های مصرفی

برخی انواع داروها و مکمل ها می توانند فشار بیشتری بر کبد وارد کنند که از آن 
جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد: - استامینوفن - داروهای ضد التهاب غیر 
استروئیدی مانند ایبوپروفن، ناپروکسن و آسپرین - آنتی بیوتیک آموکسی سیلین 
کلاوولانات - استاتین ها که داروهای مورد استفاده برای درمان کلسترول بالا هستند
- فنی توئین که نوعی دارو برای بیماری صرع است - آزاتیوپرین که یک داروی 
سرکوب کننده سیستم ایمنی است - مکمل های گیاهی مانند افدرا، کاوا و کوهوش 

سیاه
شما می توانید استرس وارده به کبد را تنها با مصرف این داروها یا مکمل ها در 
زمانی که به واقع به آنها نیاز دارید، کاهش دهید. هنگام مصرف به دوز توصیه شده 

توجه داشته و از مصرف آنها همراه با الکل پرهیز کنید.
مدیریت وزن

چاقی می تواند خطر بیماری کبد چرب غیر الکلی را افزایش دهد. این می تواند به 
آسیب دیدگی کبد و ملتهب شدن آن منجر شود که بر توانایی کبد برای انجام وظایف 

خود تاثیرگذار است.
حفظ وزن سالم یکی از روش های کمک به کاهش خطر ابتلا به بیماری کبد چرب 
غیر الکلی است. از جمله مواردی که می توانید برای کاهش وزن اضافه و حفظ وزن 

سالم مد نظر قرار دهید می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- تحرک بدنی

- دنبال کردن یک رژیم غذایی متعادل و سالم - اندازه مناسب هر وعده غذایی  
اگر به بیماری کبد چرب غیر الکلی مبتلا هستید، راهنمایی های پزشک می تواند 
به تسکین فشار وارده به کبد کمک کند. این می تواند شامل ارائه برنامه کاهش وزن 

تدریجی همراه با تغییراتی در رژیم غذایی باشد.
تمرکز بر یک رژیم غذایی سالم

مصرف یک رژیم غذایی دوستدار کبد روش دیگری است که می تواند به استراحت 
و ترمیم کبد کمک کند. این شامل موارد زیر می شود:

- مصرف منابع فیبر مانند غلات کامل و میوه ها و سبزیجات تازه به میزان کافی
- انتخاب منابع پروتئین بدون چربی مانند غذای دریایی، مرغ بدون پوست یا 
حبوبات - کاهش مصرف غذاها و نوشیدنی های سرشار از شکر، نمک یا چربی های 
ناسالم - محدود کردن مصرف غذاهای فرآوری شده و انتخاب مواد غذایی کامل - 
پرهیز از مصرف نرم تنان صدف دار به صورت خام یا نیم پز - نوشیدن آب فراوان طی 

روز برای هیدراته نگه داشتن بدن
برخی انواع بیماری های کبد ممکن است نیازمند اصلاحات غذایی خاص باشند. 

در این زمینه با پزشک خود مشورت کنید.
پیشگیری از عفونت ها

هپاتیت ویروسی موجب التهاب در کبد می شود که این شرایط می تواند به آسیب 
کبدی منجر شود. از جمله این عفونت ها می توان به هپاتیت های A، B، و C اشاره 

کرد.
هپاتیت A خود محدود کننده است، به این معنی که معمولا خود به خود بهبود می 
یابد. با این وجود، هپاتیت های B و C می توانند به طور بالقوه حالت مزمن به خود 

گرفته و به مرور زمان به آسیب دیدگی کبد منجر شوند.
برای کاهش خطر هپاتیت ویروسی می توانید موارد زیر را مد نظر قرار دهید:

B و هپاتیت A دریافت واکسن هپاتیت -
- استفاده از کاندوم یا دیگر ابزارهای مانع هنگام رابطه جنسی

- پرهیز از به اشتراک گذاری لوازم شخصی مانند تیغ، ناخن گیر، یا مسواک
- پرهیز از استفاده مجدد از سرنگ ها

- حصول اطمینان از بکارگیری سوزن های یک بار مصرف و تجهیزات استریل 
هنگام خالکوبی

مراجعه منظم به پزشک
مراجعه منظم به پزشک برای سلامت کلی شما اهمیت دارد. پزشک می تواند به 
تشخیص هر گونه بیماری زمینه ای در مراحل اولیه و درمان آن کمک کند، پیش از 

این که به شرایطی جدی تر یا پیچیده تبدیل شود.
همچنین، اگر متوجه نشانه های اولیه آسیب کبدی شده اید در کوتاه ترین زمان 
ممکن به پزشک مراجعه کنید. وی می تواند شرایط شما را ارزیابی کرده و در صورت 

نیاز برنامه درمان لازم را برای استراحت و بهبود کبد ارائه کند.
آیا کبد می تواند خود را بازسازی کند؟

یکی از ویژگی های منحصر به فرد کبد توانایی آن در بازسازی خود است.
این به معنای آن است که پس از آسیب دیدگی یا برداشت بافت طی یک عمل 

جراحی، بافت کبد می تواند دوباره رشد کند.
بازسازی کبد می تواند تحت تاثیر بیماری مزمن کبد قرار بگیرد. این به معنای آن 
است که بیماری مزمن کبد به واسطه وجود بافت زخمی و التهاب مزمن می تواند در 

بازسازی کبد اختلال ایجاد کنند.
بر همین اساس، بازسازی کبد در مواردی که بیماری مزمن کبد وجود دارد، حوزه 

ای است که مطالعه درباره آن همچنان ادامه دارد.

از سیر تا پیاز!کبدونکاتیدربارهبازیابیسلامتآن

5 نمونه از سالم ترین سبزیجات که باید 
روزانه مصرف کنید

سبزیجات با انواع رنگ ها و طعم های خوبشان سلامتی را به در خانه می آورند. تمام 
سبزیجات همانند میوه ها سالم بوده و بدون آن ها داشتن تغذیه سالم بی معنی و پوچ 
خواهد بود. باید بدانید که مصرف روزانه این مواد غذایی باعث پیشگیری از ابتلا به 

بیماری های متابولیکی می شود.
سازمان جهانی بهداشت اعلام کرده است که با مصرف سبزیجات می توان سالانه 
از مرگ ۱.۷ میلیون نفر پیشگیری کرد. به همین دلیل است که متخصصان حوزه 
تغذیه در سرتاسر جهان با جدیت توصیه می کنند که مصرف میوه و سبزیجات روش 
ساده ای برای پیشگیری از ابتلا به بیماری ها و حفظ سلامتی است. بدون شک 
مصرف این مواد غذایی راهی برای دریافت ریز و درشت مغذی های ضروری بدن 
است. باید گفت که سبزیجات بر اساس میزان ترکیبات فیتوشیمیک، فیبر و دیگر 
مواد مغذی شان دسته بندی می شوند. اگر می خواهید بدانید که در این دنیای 

رنگارنگ کدام یک از همه سالم تر و مفیدتر است این مطلب را از دست ندهید.
سبزیجات و ترکیبات فیتوشیمیک: سبزیجات حاوی میزان زیادی ترکیبات 
فعال هستند که تأثیر بیشتری روی حفظ سلامت تک تک ما دارند. این ترکیبات که 
به ترکیبات فیتوشیمیک معروف هستند با عنوان ترکیبات فیتومغذی نیز شناخته 
می شوند. بدانید که چندین گروه مختلف از ترکیبات فیتومغذی وجود دارد که در بطن 
هر گروه نیز گروه های مختلفی از ترکیبات مستتر است که خواص آنتی اکسیدانی 
دارند. این ترکیبات نیز عامل تشکیل دهنده رنگ هر یک از سبزیجات محسوب 
می شوند. خانواده اصلی ترکیبات فیتومغذی که خواص ضدالتهابی دارند عبارت اند 
از: کاروتنوئیدها: مانند لیکوپن و بتاکاروتن ترکیبات فنولیک: مانند پولیفنول ها، 

فلاوونوئیدها و فلاون ها ترکیبات گوگردی: آلیسین و لوتئونین
نقش  که  می دهد  نشان  متعدد  پژوهش های  نتایج  کدامند؟  سالم ترین ها 
ترکیبات ذکر شده در پیشگیری از بیماری های قلبی عروقی و مغزی و همچنین 
انواع سرطان ها بسیار پررنگ است. در بین سبزیجات نیز می توان به خاطر میزان این 
ترکیبات آن ها را دسته بندی کرد. باید بدانید که رتبه اول را گوجه فرنگی از آن خود 
کرده است. در ادامه ۵ نمونه از سالم ترین ها را به ترتیب میزان مواد مغذی شان عنوان 

می کنیم.
گروه  به  که  است  لیکوپن  فوق العاده  منبع  فرنگی  گوجه  فرنگی:  گوجه 
کاروتنوئیدها تعلق دارد. در واقع هر عدد گوجه فرنگی ۸۰ تا ۹۰ درصد لیکوپن 
دارد. البته می توان این ماده مغذی را به صورت رنگدانه طبیعی در طبیعت یافت که 
عامل ایجاد رنگ قرمز و نارنجی انواع میوه ها و سبزیجات است. بهتر است بدانید 
که این ماده مغذی خواص فوق العاده ای دارد که از مهم ترین آن ها می توان به حفظ 
سلامت پروستات آقایان اشاره کرد. علاوه براین گوجه فرنگی کم کالری و کم چرب و 
درعین حال حاوی میزان زیادی فیبر، پروتئین، ویتامین A، C و E و همچنین پتاسیم 

است. بنابراین توصیه اکید می شود از مصرف گوجه فرنگی غافل نشوید.
پیاز: پیاز حاوی ترکیبات فیتومغذی مانند لوتئونین، گلیکوزیدها، لوتئولین و 
فلاونول ها است. باید بدانید که پیازهای قرمز که پررنگ تر هستند و طعم تندتری 
نیز دارند حاوی بیشترین میزان از این مواد مغذی ضدالتهاب هستند. باید بدانید که 
پیاز یکی از بهترین و دردسترس ترین سبزیجات پیشگیری کننده از انواع بیماری های 

مزمن محسوب می شود.
بروکلی: بروکلی شهرت خود را مدیون ترکیبات گوگردی است. لوتئولین یکی از 
ترکیبات اصلی بروکلی است که خاصیت آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی دارد و می تواند 
از فعالیت رادیکال های آزاد که عامل پیری و انواع آسیب ها به سلول های بدن هستند 
پیشگیری کند. نتایج برخی پژوهش ها نشان می دهد که بروکلی تا حدودی می تواند 

از ابتلا به گاستریت یا همان ورم معده پیشگیری کند.
هویج: این نارنجی پوش بی ادعا از نظر دارا بودن مواد مغذی یکی از بهترین ها 
است. چون منبع خوب ویتامین ها بخصوص ویتامین A و همچنین سرشار از مواد 
معدنی است. هویج یکی از سبزیجات ویژه ای است که حاوی میزان فراوانی فیبر 
است. رنگ نارنجی این سبزی ناشی از وجود کاروتن است همان پیش ساز ویتامین 
A است. به این معنی که بدن این رنگدانه طبیعی را به ویتامین A تبدیل می کند. 
حتماً از کودکی شنیده اید که هویج باعث تقویت چشم ها می شود. واقعیت این است 
که ویتامین A موجود در هویج سلامت چشم ها را ارتقا می دهد و به سلامت و حفظ 
دندان ها، استخوان ها و مخاط کمک می کند. علاوه براین اگر می خواهید پوست 

سالم و شفافی داشته باشید هویج را در برنامه غذایی روزانه تان بگنجانید.
سیر: سیر یعنی سلامتی. سیر سرشار از ترکیبات گوگردی مانند آلیسین است 
که یک آنتی بیوتیک قوی و طبیعی محسوب می شود. نتایج پژوهش های متعدد 
نشان می دهند که سیر می تواند باعث پیشگیری از رشد عوامل بیماری زا و عفونت زا 
شود. بنابراین بهتر است بخصوص در این روزها که همگی از ابتلا به ویروس کرونا 
وحشت داریم و در آستانه شروع فصل سرما و بیماری های رایج آن هستیم از مصرف 
این ماده غذایی غافل نشوید. نکته بسیار مهمی که باید مدنظر داشته باشید این 
است که آلیسین موجود در سیر زمانی به خوبی فعال می شود که سیر پوست کنده 
را له کنید و یا بجویید. بهتر است سیر را بکوبید و بعد از یک ربع تا نیم ساعت مصرف 

کنید تا از تمام خواص آن به خوبی بهره مند شوید.
حرف آخر: در بین مواد غذایی مختلفی که وجود دارد، سبزیجات به دلیل 
میزان بالای مواد مغذی و ترکیبات فعالشان شاخص هستند. بهترین کار این است 
که سبزیجات تازه، طبیعی و مخصوص فصل را در اولویت قرار دهید. علاوه براین 
برای پیشگیری از ابتلا به بیماری ها و سالم ماندن توصیه می کنیم که آب بیشتری 
مصرف کنید، فعال باشید و مصرف محصولات فرآوری شده را محدود کنید. مهم تر 
اینکه یاد بگیرید احساسات و استرس هایتان را کنترل و مدیریت کنید. به اطرافیانتان 
عشق بورزید و بدانید که مهرورزی نیز یکی از عوامل سالم ماندن و سالم زیستن است.

آیا آبریزش بینی از علائم کرونا است؟
علائم بیماری کرونا شبیه آنفلوانزا و سرماخوردگی است، البته علائم اصلی این 
بیماری تب، سرفه خشک و خستگی است. حال سوال اینجاست که آیا آبریزش 
بینی هم از علائم کووید - ۱۹ است؟ به گزارش دانشگاه علوم پزشکی تهران، شواهد 
موجود نشان می دهد بیماری کووید-١٩ دارای علائم متعدد است و بسته به سن و 
جنس افراد، علائم خفیف یا شدید ظاهر می شود که آبریزش بینی می تواند یکی از 
علایم بالقوه این بیماری باشد. در صورت ظاهر شدن این علائم، مراجعه به پزشک 
ضروری است. بیماری کووید - ۱۹ در سطح جهان هنوز در حال پیشرفت است و 
همچنان به عنوان یکی از مسائل و نگرانی های اورژانسی بهداشت عمومی در سطح 
جهان به شمار می آید. ویروس کرونا دارای علائم خفیف تا شدید است که ظاهر 
شدن این علائم پس از مواجهه فرد با ویروس، ممکن است از ۲ تا ۱۴ روز طول بکشد. 
همچنین مشاهده شده که برخی از افراد آلوده به ویروس، ممکن است هرگز علائم 

بیماری را بروز ندهند؛ هرچند می توانند ویروس را به دیگران منتقل کنند.
براساس گزارش های سازمان جهانی بهداشت، شایع ترین علائم کووید- ١٩، تب، 
خستگی و سرفه خشک است. برخی از بیماران ممکن است دچار سردرد و بدن درد، 
گرفتگی بینی، آبریزش بینی یا گلودرد شوند. این علائم معمولًا خفیف هستند و به 

تدریج شروع می شوند.
بیشتر افراد )حدود ۸۰ درصد( بدون نیاز به درمان خاص از بیماری بهبود می یابند 
و برای بیشتر کودکان و بزرگسالان بیماری ناشی از کووید-١٩ عموماً جزیی است. با 

این حال، در برخی از افراد می تواند بیماری جدی ایجاد کند.
شواهد مرکز مدیریت و پیشگیری از بیماری های آمریکا نشان می دهد افراد مسن و 
افراد دارای مشکلات پزشکی اساسی مانند فشار خون بالا، مشکلات قلبی، دیابت یا 

سرکوب سیستم ایمنی احتمال ابتلا به بیماری شدید و جدی را دارند.

 خشکی پوست از مشکلاتی است که به طور معمول در فصول پاییز 
و زمستان تشدید می شود اما در شرایط کنونیِ شیوع کروناویروس و 
با توجه به لزوم شستن مرتب دست ها و استفاده مکرر از ضدعفونی 

کننده ها، تشدید این عارضه برای بیشتر افراد اجتناب ناپذیر است.
رفع خشکی  برای  ایسنا، روش های خانگی مختلفی  به گزارش 
پوست وجود دارد که از آن میان می توان به استفاده از روغن های 

گیاهی و نیز پیروی از رژیم های غذایی سالم اشاره کرد.
در ادامه چند نکته مفید به نقل از سایت "ان دی تی وی" برای رفع 

عارضه خشکی پوست پیشنهاد شده است:
- استفاده موضعی از روغن های گیاهی:

تاثیر استفاده از روغن های گیاهی برای رفع خشکی پوست شگفت 
آور است. در صورت بروز خشکی شدید پوست می توانید روغن های 
گیاهی مانند روغن کنجد، نارگیل، ذرت یا آفتابگردان را روی پوست 

خود بمالید.
خشکی  رفع  برای  غذایی  رژیم  در  زیر  خوراکی های  گنجاندن   -

پوست:
سیب زمینی شیرین

سیب زمینی شیرین حاوی ویتامین A است که برای ترمیم پوست 
برابر  در  پوست  از  محافظت  به  که  بتاکاروتن  نیز  و  است  ضروری 
مشکلات زمستانی کمک می کند و خشکی پوست را کاهش می دهد.

مغزها و دانه ها
اسیدهای  و   E ویتامین  اکسیدان،  آنتی  دارای  دانه ها  و  مغزها 
چرب ضروری هستند که نقشی اساسی در تغذیه و رفع کمبودهای 
ریزمغذی ها در بدن را دارند. مصرف منظم آجیل به جلوگیری و ترمیم 
آسیب سلول های پوستی ناشی از رادیکال های آزاد کمک کرده و روند 
ترمیم و بازسازی سلول های پوستی را تسریع می کند. بعد از اضافه 
کردن این موارد به رژیم روزانه احساس خواهید کرد که پوست شما نرم 
و لطیف می شود. مصرف فقط یک مشت در روز از آجیل ها و دانه ها 
کافی است. بادام، گردو و تخمه آفتابگردان در لیست موارد سرشار از 

ویتامین قرار دارند و مصرف آن ها توصیه می شود.
اسفناج

این سبزی حاوی مواد مغذی، ویتامین ها و مواد معدنی مانند آهن و 
ویتامین E است که سازگار با پوست هستند. ویتامین A و C موجود در 
این سبزیجات برگدار، روند ترمیم پوست را آغاز کرده و از آن حفاظت 

می کند.
آوودکادو

آووکادو دارای بافت کَره ای و رایحه ای است که آن را بسیار مورد توجه 
مردم قرار داده و خواص قابل توجه و مفیدی برای پوست دارد. آووکادو 
که منبع غنی از آنتی اکسیدان ها، بتاکاروتن، فولات، اسیدهای چرب 
امگا ۳، ویتامین C و E است، می تواند در زمستان این دوز اضافی از 
مواد مغذی را به پوست شما بدهد و خشکی را از بین ببرد. آووکادو 
به عنوان "کَره طبیعت"  از مواد مغذی است و در بین مردم  غنی 

شناخته می شود.
ماهی

اسیدهای چرب ضروری برای سلامت پوست و مو معجزه می کنند. 
ماهی یکی از غنی ترین منابع امگا ۳ است. اگر قصد دارید ماهی 
را در رژیم غذایی خود بگنجانید، طبخ آن را به روش سالم بخارپز 
انجام داده و از بیش از حد سرخ کردن آن خودداری کنید. مصرف 
ماهی همچنین به مقابله با التهاب کمک می کند. برخی از بهترین 

گزینه های شما در این فصل شامل ماهی قزل آلا و ساردین است.

5 خوردنی مفید برای رفع 
خشکی پوست
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مهتاب افشین نسب

مطالبه گری گسترده برای نگاه برابر به زن و مرد 
دختران  حذف  ماجرای  طی  آموزشی  نظام  در 
از طرح روی جلد کتاب ریاضی سوم دبستان، 
به  را  پرورش  و  آموزش  مسوولان  عذرخواهی 
دنبال داشت.حذف تصویر دختران از جلد کتاب 
ریاضی سوم دبستان برای سال تحصیلی ۱۴۰۰-
دنبال  به  زیادی  حواشی  و  انتقادات   ،۱۳۹۹
از  را جامعه  واکنش بسیاری  اتفاق  این  داشت. 
مردم عادی گرفته تا جامعه شناسان، کارشناسان 
و  هنرمندان  مسوولان،  تعلیم وتربیت،  حوزه 
به  و  برانگیخت  شده  شناخته  چهره های  دیگر 
واکنش های عمومی در رسانه های مجازی دامن 

زد.
 نگاهی به واکنش ها

طرح  روی  از  دختران  عکس  حذف  دنبال  به 
جلد کتاب ریاضی پایه سوم دبستان، انتقادها از 
آموزش و پرورش بالا گرفت. از دید منتقدان، این 
مساله حاکمیت نگاهِ دارای سوگیری جنسیتی 
در بخش هایی از نظام آموزشی را به جامعه القا 

می کرد.
واکنش  اتفاق  این  بازخوردهای  نخستین  از 
سوم  ریاضی  کتاب  جلد  طراح  بهاری«  »نسیم 
دبستان بود. او در متنی که در صفحه اینستاگرام 
خود منتشر کرد، درباره حذف دختران از جلدی 
که او طراحی کرده نوشت: »این طرح را سال ۹۲ 
برای کتاب ریاضی سوم دبستان کشیده بودم...
برایم باور نکردنی است که آن قدر راحت دست در 
طرح ببرند و دختران را حذف کنند. همان زمان 
هم، اتود کلی، ممیزی خورد و اجازه ندادند یکی 
از دخترها بالای درخت باشد. حتی جایی گفتند 
انگار دختر به سمت پسر می رود تا بغلش کند و 
پس طرح را اصلاح کنید. این اصلاحات قبل از 
چاپ جلد کتاب بود، ولی برای دست بردن در 
طرحی که تایید شده است، هیچ توجیهی وجود 

ندارد.«
ارشاد  و  فرهنگ  اسبق  وزیر  جنتی«  »علی 
اسلامی یکی از تندترین انتقادها به این اتفاق 
را داشت. او در واکنش به این اقدام در حساب 
افراد  »وقتی  نوشت:  توئیتر  در  خود  کاربری 
نادانی را مسئول تدوین کتابهای درسی می کنند 
و بر کار آنان نیز نظارتی نمی شود نتیجه اش بار 
کردن هزینه سنگین بر دوش نظام و مسأله دار 
کردن نیمی از جمعیت کشور خواهد بود. زنان 
و دخترانی که بیشترین افتخارات را در صحنه 
های علمی فناوری و ورزشی آفریده اند شایسته 

ستایش اند.«

در  نیز  سیاسی،  تحلیلگر  زیباکلام«  »صادق 
حساب کاربری اش در توییتر به این رویداد واکنش 
از  و نوشت: »حذف تصاویر دختران  نشان داد 
با مطالبی که  را مقایسه کنید  کتابهای درسی 
درایران پیرامون جایگاه زنان در اسلام گفته می 
شود. مثلا نگاه کنید به سند "سبک زندگی ایرانی 
اسلامی"و جایگاهی که برای زنان قائل شده. ما 
همواره غرب را متهم به استفاده ابزاری از زن می 
نماییم در حالیکه در اسلام کرامت زنان محفوظ 

است.«
خانواده  و  زنان  امور  معاون  ابتکار«  »معصومه 
تصویر  حذف  به  نسبت  نیز  رئیس جمهوری 
ابتدایی در  از جلد کتاب ریاضی سوم  دختران 
حساب کاربری خود چنین واکنش نشان داد: 
»اگرچه جلد کتاب ریاضی و علوم سال تحصیلی 
جدید را باید در کنار هم دید، وزیر محترم آموزش 
از  پرورش بررسی و اصلاح کتاب های درسی  و 
زوایای مختلف از جمله عدالت جنسیتی را در 
صورت  هر  در  افزود:  ابتکار  دارند.  کار  دستور 
نمی توان  را  بجاست. دختران  مردم  حساسیت 

نادیده گرفت.«
اتفاق  این  به  نسبت  هم  هنرمندان  برخی 
دادند.   نشان  خود  از  وتیزی  تند  واکنش های 
افزون بر چهره های شناخته شده، سایر کاربران 
شبکه های اجتماعی هم از حذف عکس دختران 
از روی جلد کتاب ریاضی پایه سوم دبستان انتقاد 
کردند. بیشتر کاربران در انتقادهایشان، چنین 
اتفاقی را به نبود نگاه برابر نسبت به زن و مرد در 
برخی بخش های جامعه نسبت می دهند. آنان 
بیش از هر چیز بر لزوم آموزش نگاه برابر نسبت به 
زن و مرد به افراد در نظام آموزشی و اهمیت وجود 
نگاه  غیرجنسیتی در سیستم آموزش و پرورش 

تاکید دارند.
»خلوت کردن طرح جلد«؛ دلیلی که 

قانع کننده نبود
به دنبال بالا گرفتن انتقادها از حذف عکس 
دختران از روی جلد کتاب پایه سوم دبستان در 
اصلاحات امسال کتب درسی، بعضی مسوولان 
آموزش و پرورش دلیل این اقدام را خلوت کردن 

طرح روی جلد کتاب عنوان کردند.
در همین زمینه، روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در بیانیه ای 
آورد: »در ارتباط با تصویر روی جلد کتاب ریاضی 
سال سوم ابتدایی و ویرایشی که در این تصویر 
انجام شده است، از آنجا که تصویر قبلی بسیار 
شلوغ بود و تعداد مفاهیم ریاضی مطرح شده در 
آن تصویر بسیار زیاد بود، پیشنهاد دوستانی که 
از منظرهای هنری، زیبا شناسی و روانشناسی 

بخش های مختلف کتاب را بررسی می کنند بر 
این بوده است که تصویر خلوت تر گردد. از آنجا که 
تصویر دو دانش آموز دختر که برخی شکل های 
هندسی در دستان آنهاست حذف شده است؛ 
تصاویر  قبیل حذف دستوری  از  برداشت هایی 
بررسی  با  است.  شده  نتیجه گیری  دختران 
صفحات دیگر کتاب و نیز جلد سایر کتاب های 
ریاضی مشاهده می شود که تصاویر متعددی از 
دختران دانش آموز در کتاب های ریاضی استفاده 
شده است و لذا موضوع حذف دستوری تصاویر 

دختران نمی تواند مد نظر باشد.«
مطرح شدن این موضوع که خلوت کردن طرح 
دلیل  دبستان،  سوم  ریاضی  کتاب  جلد  روی 
حذف عکس دختران از این طرح بوده است اما از 
ناخرسندی ها نکاست و موج جدیدی از انتقادها 
نسبت به این اقدام را در رسانه ها و شبکه های 

مجازی به راه انداخت.
در شبکه های  کاربران  این موضوع،  دنبال  به 
مجازی این انتقاد را مطرح کردند که برای خلوت 
را  دختران  چرا  کتاب  جلد  روی  طرح  کردن 
حذف کرده اید. در این میان هشتگ هایی چون 
#حذف دختران ممکن نیست، #حذف دختران 
رویایی  ازریاضی  دختران  #حذف  و  ممنوع 
تا  راه افتاد  به  مجازی  فضای  در  است  نشدنی 
حمایتی باشد از دختران؛ دخترانی چون زنده یاد 
دوران  در  که  ریاضی  نابغه  میرزاخانی«  »مریم 
حیاتش خدمات علمی ارزنده ای داشت و در برای 
میهنمان در حوزه ریاضی افتخارات جهانی به 

ارمغان آورد.
 وقتی مطالبه گری نتیجه داد

به  گسترده  انتقادهای  شکل گیری  ادامه  در 
حذف دختران از عکس روی جلد کتاب ریاضی 
میرزایی«  حاجی  »محسن  دبستان،  سوم 
این  به  توییتری  پیام  در  پرورش  و  آموزش  وزیر 
اعتراضات واکنش نشان داد و نوشت: به رئیس 
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی مأموریت 
کتاب های  محتوای  و  شکل  در  تغییرات  دادم 
و  اصلاح  رصد،  کامل  حساسیت  با  را  درسی 
درسی  کتاب های  در  تغییرات  نماید.  گزارش 
ارزیابی و از سوی مولفین  همه ساله بر اساس 
انجام می شود. وزیر آموزش و پرورش در این پیام 
توییتری تصریح کرد: به دغدغه های مردم اهمیت 

می دهم و دختران میهن شایسته احترام اند.
برنامه  ششمین  در  سرانجام  میرزایی  حاجی 
تعامل  و  ارتباط  ایجاد  باهدف  هفته  گفتگوی 
سایر  و  آموزش وپرورش  وزارت  بین  دوسویه 
دستگاه های دولتی که به صورت ویدئو کنفرانس 
و از طریق بستر شبکه شاد برگزار شد، از حذف 
»بی  را  آن  و  کرد  عذرخواهی  دختران  تصویر 

سلیقگی« خواند.
تصویر  حذف  در  بی سلیقگی  »یک  گفت:  او 
دختران در کتاب سوم دبستان انجام شد و از این 

بابت عذرخواهی می کنیم.«
حذف  از  پروش  و  آموزش  وزارت  عذرخواهی 
عکس دختران از روی جلد کتاب ریاضی نشان 
داد که انتقادها به گوش مسوولان این وزارتخانه 
رسیده است و آنان پذیرای انتقادهای سازنده اند.

که  بود  آن  از  حاکی  همچنین  اتفاق  این 
تصمیمات  برخی  سازنده  نقد  و  مطالبه گری 
می تواند  میزان  چه  تا  دولتی  دستگاه های  در 
تاثیرگذار باشد و بهبود کیفیت تصمیم گیری ها 
منجر شود. موضوع اخیر همچنین مشخص کرد 
که مطالبه گری مدنی در خصوص رعایت نگاه 
برابر نسبت به زن و مرد در بخش های مختلف، 
همواره باید مدنظر جامعه باشد؛ چرا که برابری 
در  هم  و  دینی  آموزه های  در  هم  زن ومرد  میان 
آموزه های انقلاب اسلامی وجود دارد و خداوند در 
قرآن کریم هیچ انسانی را به دیگری برتر نمی داند 
نگاه   هیچگونه  زمینه  این  در  لذا  تقوا.  در  مگر 
افراطی و تفریطی از سوی مسوولان نباید مورد 

پذیرش جامعه قرار گیرد.

طی بیانیه ای که به همت سازمان بسیج رسانه قم تهیه شد :

فعالان رسانه ای قم اهانت به ساحت 
پیامبر)ص( را محکوم کردند

۲۱۰ نفر از خبرنگاران و فعالان رسانه ای قم طی بیانیه ای که به همت سازمان 
بسیج رسانه قم تهیه شد، اهانت نشریه فرانسوی شارلی ابدو به ساحت مقدس 

پیامبر اعظم)ص( را محکوم کردند.
در این بیانیه که روز دوشنبه منتشر شد، آمده است: سال هاست که از سوی 
دشمنان اسلام اقدامات ضد اسلامی و افراطی گری به اسم اسلام با حمایت مالی 
و معنوی صهیونیست ها و دولت های غربی صورت می گیرد و توهین به مقدسات 
مسلمانان و ارزش های اسلامی فعالیت رسانه های وابسته به صهیونیست هاست 
از پیش طراحی شده صورت  که هرازگاهی در برهه های مختلف برای اهداف 
به جنگ  فیلم ضد اسلامی  با ساخت  روز  افزوده است: یک  بیانیه  می گیرد. 
رسانه ای با مسلمانان می آیند و روز دیگر با انتشار مطالب ضد اسلامی و روز دیگر 
با انتشار کاریکاتور از پیامبر اکرم)ص( و روز دیگر با توهینی دیگر به اعتقادات 
مسلمانان که همه این ها محکوم است. در این بیانیه اضافه شده است: این اقدام 
نشریه فرانسوی در اهانت به ساحت مقدس پیامبر اعظم)ص( نمی تواند یک 

جسارت خودسرانه باشد، بلکه طرح شیطانی صهیونیستی -آمریکایی است.
بیانیه ادامه یافته است: توهین به پیام آور وحی و اهانت به رسول خاتم جهان 
اسلام از مصادیق و نمونه های بارز راهبردهای شوم و نابخشودنی رژیم صهیونیستی 
و دولت های استکباری است که این اهانت ها با ابزارهای گوناگونی چون کتاب، 
روزنامه و نشریات، فیلم، سخنرانی و کاریکاتور زنجیره وار انجام می گیرد و با توجه 
به رسانه های وسیع و فراگیری که صهیونیست و ایادی استکبار در اختیار دارند، 
آرایش خبری سازمان یافته و همه جانبه را بر ضد اسلام و مسلمانان انجام می دهند.

بیانیه حاکی است: این امر علاوه بر اسطوره زدایی و تقدس زدایی بر اساس 
گرایشات سیاسی ایادی استکبار صورت می گیرد؛ بنابراین رسانه های غربی با 
استراتژی های  مختلفی  از جمله اهانت به شخصیت پیامبر اسلام و تقدس زدایی 
از اسلام، گسترش اسلام هراسی و پیوند زدن اسـلام، مـسلمانان و خشونت اقدام 
به گزینش و برجسته سازی خبرهایی می کند که اهداف آمریکایی - صهیونیستی 
استراتژی  یک  تنها  استراتژی،  این  است:  یافته  ادامه  بیانیه  کند.  تامین  را 
فرهنگی و معطوف به رسانه ها نیست، بلکه قلمرو سیاست نیز در ایـن مسیر 
با رسانه ها هم پیمان شده و از رسانه های  گروهی حمایت می کند. در این بیانیه 
آمده است: غرب در این برنامه ها می کوشد اسلام را دین تروریستی و تروریست 
تا  پرور، خشونت طلب، مخالف آزادی، استبداد خواه و بی منطق معرفی کند 
در سایه این اتهامات ناحق به اهداف شوم خود دست یابد، در حالی که همین 
توهین ها و اهانت های بی شرمانه و غیرانسانی دلیل بر بی منطقی گویندگان آن و 
خشونت طلبی های آنان است. در این بیانیه خاطرنشان شده است: اسلام هراسی 
و اسلام ستیزی پیوسته و دیرینه فرانسوی ها که بازیچه دست صهیونیست نامشروع 
و آمریکای جنایتکار هستند، در نشریه شارلی  ابدو در دورانی صورت گرفته که 
صدای خورد شدن استخوان های دولت های استکباری به گوش می رسد، این 
حرکت تروریستی به تیتر یک رسانه های نظام سلطه تبدیل شد تا بار دیگر بر طبل 
اسلام هراسی بکوبند. این بیانیه تاکید کرده است: بی شک اهانت به مقدسات 
اسلام در هر شکل از آن مذموم و نکوهیده است و این توطئه شوم آمریکایی- 
صهیونیستی به مانند راهبردهای پیشین آنان راه به جایی نخواهد برد و صدای 
خروشان بیداری اسلامی به زودی طومار استعمارگران و نوکران دیکتاتور آنان را 
در هم خواهد پیچید و با شکل گیری تمدن نوین اسلامی شاهد نجات بشریت 
از سلطه مستکبران خواهیم بود. در این بیانیه آمده است: فعالان عرصه رسانه 
ضمن محکومیت چاپ کاریکاتور موهن در نشریه شارلی ابدو از مجموعه های 
رسانه ای خواست می کند تا با واکنش های رسانه ای و پوشش اعتراضات انزجار 
آمیز ملت های اسلامی نسبت به این اقدام موهون نشان دهند که این توطئه  شوم 
امریکایی-اسراییلی را به شدت محکوم می نمایند. نشریه فکاهی »شارلی ابدو« 
چاپ پاریس نیز روز یازدهم شهریورماه امسال در اقدامی گستاخانه و توهین آمیز، 

کاریکاتورهای موهن به پیامبر اکرم)ص( را بازنشر کرد.

با پیام آیت الله علوی گرگانی ؛

ششمین کنگره ملی امام سجاد)ع( در قم 
برگزار شد

 ششمین کنگره بزرگداشت مقام شامخ حضرت سیدالعابدین)ع( با پیام آیت الله 
علوی گرگانی از مراجع عظام تقلید در قم برگزار شد.

ششمین کنگره بزرگداشت مقام شامخ حضرت سیدالعابدین)ع( امروز به همت 
ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان هرمزگان در سالن امام 
خامنه ای صحن صاحب الزمان)عج( حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار شد.

دبیر علمی کنگره بین المللی امام سجاد)ع(در این مراسم اظهار داشت: آغاز این 
کنگره به ۱۰ سال قبل برمی گردد که در ابتدا کانون های مساجد پیشنهاد دادند 
که هرسال یک استانی متکفل کار علمی پیرامون شخصیت یکی از ائمه بشود که 
تقریباً همه استان ها کار را رها کردند، ولی فرزندان شما در استان هرمزگان این کار 

را به جدیت پیش گرفتند و امسال دهمین سال برگزاری این کنگره است.
حجت الاسلام محمدعلی لبخندان افزود: این کنگره هرسال با پیام یکی از 
مراجع تقلید شروع می شود و تاکنون ۱۵ پیام از مراجع تقلید داشته ایم که امسال 
از سه مرجع بزرگوار پیام دریافت کرده ایم. وی ادامه داد: افتتاحیه این کنگره با 
پیام آیت الله نوری همدانی آغاز شد و در ادامه اصل نشست مزین به پیام آیت الله 
علوی گرگانی است و مراسم اختتامیه نیز با پیام آیت الله سبحانی همراه خواهد 
بود. دبیر علمی کنگره بین المللی امام سجاد)ع( افزود: اختتامیه این کنگره روز 
دوشنبه برگزارشده که سه کتاب رونمایی می شود و قریب به ۱۵۰۰ مقاله علمی 

داوری شده و مقالات برتر هم در ۱۳ جلد به چاپ رسیده است.
وی با اشاره به آثار و برکات برگزاری کنگره بین المللی امام سجاد)ع( تصریح کرد: 
در استان هرمزگان بعد از برگزاری کنگره در یک قسمت از استان ۵۰ نفر حافظ 
صحیفه سجادیه شده اند درحالی که پیش از کنگره حتی یک حافظ هم نداشتیم.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان نیز در این کنگره مطرح کرد: در منطق 
و بن مایه اصلی  به عنوان اصلی ترین عنصر دین داری  امام سجاد)ع( معنویت 
تربیت دینی مطرح است. حجت الاسلام و المسلمین محمد عبادی زاده افزود: در 
مکتب امام سجاد)ع( ما نمی توانیم بگوییم معنویت یعنی اخلاق بلکه یک منظومه 
است که هم در بعد معرفتی و هم در ابعاد اخلاقی و رفتاری حضور دارد؛ در میان 
اندیشمندان مسلمان هم وقتی به اخلاق نگاه می کنند نگاهشان به صفات باطنی 
و درونی است و برخی مثل علامه طباطبایی)ره( نگاهشان جمع بین صفات 

نفسانی و افعال بیرونی است که تصویر زنده تری از اخلاق را ارائه می دهد.
 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم:

شورای معتمدین، حلقه اتصال بین مردم
 با پلیس هستند 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: یکی از راه های نیل به 
اهداف پیشگیرانه از وقوع جرایم ، ترویج،توسعه و تعمیق شورای معتمد پلیس  در 

محلات است. 
سرهنگ "مهرداد حاجی زاده" اظهار داشت: دستورالعمل تشکیل شوراهای 
معتمد پلیس با هدف تحقق مفهوم جامعه محوری نیروی انتظامی از سال ۹۲ 

ابلاغ و از آن همان زمان این شوراها در سطح استان شکل گرفتند .
وی شناسایی محل های توزیع و مصرف مواد مخدر در محلات، کمک به پلیس 
در رفع مشکلات امنیتی و انتظامی محلات، کمک به ماموران راهور در نظم 
بخشی محلات، همکاری با ماموران پلیس در اجرای طرح های امنیت محله محور 
، هماهنگی برای حضور کارشناسان آموزش همگانی پلیس در مساجد و ارجاع 
افراد آسیب پذیر به مراکز مشاوره پلیس را از جمله مهمترین اقدامات شوراهای 
معتمد پلیس در استان برشمرد. معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
خاطرنشان کرد: اعضای شورای معتمد پلیس، در واقع به عنوان نماینده ای بین 
مردم و پلیس می باشد که از یک سو، خواسته ها و مطالبات مردم را به پلیس منتقل 
می کند و از سوی دیگر یار و یاور پلیس در برقراری نظم و امنیت جامعه می باشد.

نماینده ولی فقیه در استان قم :

راهکار رفع مشکلات زمان بهره مندی از 
سیره اهل بیت)ع( است

نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: باید رفتار اهل بیت)ع( را با نیازهای زمان 
تطبیق داده و برای رفع مشکلات زمانه بهره برداری خود را از سیره آن بزرگواران 

داشته باشیم.
 آیت الله سید محمد سعیدی امشب در ششمین نشست سید العابدین)ع( از 
سلسله نشست های کنگره بین المللی امام سجاد)ع( که در حرم مطهر کریمه 
اهل بیت)س( برگزار شد، اظهار کرد: تمام افرادی که در مسیر احیای میراث امام 
سجاد)ع( تلاش می کنند کاری با ارزش انجام می دهند و از آنها تشکر و قدردانی 

می کنیم.
وی با اشاره به فرازی از زیارت نامه امام سجاد)ع( که می گوید شما دشمنان خدا 
را مأیوس کردید، گفت: زیارت نامه اهل بیت)ع( گزارش عملکرد آنان است که هم 
مسیر آنها را مشخص می کند و هم مسیر حرکت ما را در مسیر اهل بیت مشخص 

می کند.
نماینده ولی فقیه دراستان قم ادامه داد: همواره مقابل حرکت اولیاء الهی افرادی 
بودند که دشمنی می کردند و این اهل بیت هراسی و امام هراسی خطی بوده 
که در طول تاریخ و به خصوص در زمان پیامبر اسلام)ص( که پرچم توحید را بر 

افراشتند وجود داشته است.
وی با بیان اینکه قدرت انبیاء و اهل بیت)ع( قدرت کمی نبوده و آنها تلاش 
بسیاری برای هدایت مردم و تبلیغ دین خدا کرده اند، افزود: این که تلاش های 
اهل بیت)ع( تأثیر چندانی بر جامعه نمی گذاشته و مردم به سمت آنها نمی رفتند 
به خاطر ضعف در مخاطبان و اهل بیت هراسی و امام هراسی بوده که خلفای آن 

زمان دنبال می کردند.
آیت الله سعیدی تصریح کرد: امام سجاد)ع( در قالب صحیفه گزارش می دهند 
که معاندین چه رفتاری با اهل بیت)ع( داشته اند و راهکار برای خروج از مشکلات 

و داشتن زندگی معنوی ارائه می کنند.
وی تأکید کرد: کنگره هایی که برای تبلیغ و ترویج مکتب اهل بیت)ع( برپا 
می شود باید تمام ابعاد زندگی اهل بیت)ع( در آن دیده شود؛ باید رفتار اهل 
بیت)ع( را با نیازهای زمان تطبیق داده و برای رفع مشکلات زمانه بهره برداری خود 

را از سیره آن بزرگواران داشته باشیم.
نماینده ولی فقیه دراستان قم با بیان اینکه باید ما محاسن کلام اهل بیت)ع( 
را به مردم معرفی کنیم، افزود: تلاش در این جهت بدون تردید مورد تأیید اهل 

بیت)ع( است.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

اقدامات شهرداری نتیجه انعکاس 
مطالبات مردم در رسانه ها است

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: رسانه با فرهنگ سازی خود 
می تواند با المان ها ونماهایی که مغایر با هویت اسلامی شهر قم هستند، مقابله 

کند.
غلامرضا جانقربان در گفت و گویی اظهارداشت: شهر قم یک شهر اسلامی 
حضرت  بارگاه  جمله  از  فراوانی  مذهبی  ساختارهای  درآن  است  مذهبی  و 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران؛ هم چنین حوزه علمیه و علما وجود دارد 
لذا این ساختارها باعث شده تا همه مناسبات شهر سبک و سیاق اسلامی گرفته و 

این مهم در طرح تفضیلی شهر قم هم دیده شده است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به اینکه کیفیت زندگی، سیما 
و منظر شهری و کالبد شهر از جمله موضوعاتی هستند که از هویت دینی شهر اثر 
می گیرند، افزود: باید جلوی توسعه نماهایی که با کالبد شهر قم مغایرت دارد را 
بگیریم و در این زمینه رسانه تاثیر مهمی دارد صداوسیما و انواع پایگاههای خبری 

و روزنامه ها باید در این مسیر همراهی کنند.
جانقربان افزود: برای شهر قم یک افق، چشم انداز و برنامه بلند مدت و کوتاه 
مدت و هم چنین برنامه یک ساله تدوین شده که برش هایی از طرح تفصیلی است 

و تحقق اهداف آن نیاز به کمک مردم و رسانه ها دارد.
وی با اشاره به اهمیت هویت شهری در قم، ادامه داد: مردم ما باید هویت شهر 
خود را بشناسند و آن را اولویت خود بدانند، شهرداری هم باید در رفتارها و عملکرد 
خود این هویت را بروز و ظهور دهد که تحلیل عملکرد مردم و شهرداری در این 

حوزه به عهده رسانه ها است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم عنوان کرد: شهر ما دینی است و این 
مهم هم باید در عمل دیده شود، ما نمادها و نماهای غیر اسلامی در شهر را به 
عنوان یک ناهنجاری تعریف کرده ایم و پذیرفته شدن از سوی جامعه این تعریف 

نیاز به نقش آفرینی رسانه دارد.
جانقربان با اشاره به اینکه بسیاری از اقدامات شهرداری نتیجه انعکاس مطالبات 
مردمی در رسانه ها است، بیان کرد: نقش رسانه در همه اجزای زندگی مردم و 
مطالبات آنها از مدیریت شهری و انتقال خواسته مردم در زمینه های مختلف 

کارساز است.
وی با اشاره به فراخوان نخستین جشنواره رسانه ای “شهر ما” گفت: در این 
فراخوان به بسیاری از موضوعات مهمی که در آن نیاز به ارتباط دو سویه مدیریت 

شهری و رسانه ها داریم اشاره شده است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم افزود: دنیای امروز که از آن به دهکده 
جهانی تعبیر می شود در واقع ساخته و پرداخته رسانه هاست و هر مسیر و هدف 
مهمی در شهر نیاز به نقش آفرینی این نهاد مهم دارد که جشنواره رسانه ای شهرما 

می تواند این نقش آفرینی را تسهیل کند.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم :

بلوار امامت در پردیسان تکمیل می شود
مدیر منطقه هشت شهرداری قم از پیشرفت ۵۰ درصدی فاز سه رینگ ترافیکی 

پردیسان و تکمیل بلوار امامت خبر داد.
محمد رمضانی با اشاره به اهمیت تکمیل رینگ ترافیکی پردیسان، گفت: این 
پروژه با هدف کاهش ترافیک شوارع داخلی و همچنین امکان دسترسی آسان و 

کاهش زمان سفرهای درون شهری اجرا می شود.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم در ادامه با بیان اینکه فازهای یک و دو این پروژه 
تکمیل شده، خاطرنشان کرد: فاز سوم این پروژه حدفاصل بلوار شهروند تا بلوار 
امام علی)ع( به طول ۱۵۰۰متر و عرض ۲۰متر در حال اجرا است که هم اکنون 

۵۰درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
رمضانی ادامه داد: احداث پروژه فوق شامل عملیات خاکبرداری، جدولگذاری، 
زیرسازی و آسفالت، نصب علائم ترافیکی و خط کشی و همچنین کاشت نهال 
است. وی در ادامه با اشاره به هزینه های اجرای این پروژه، گفت: برآوردهای اولیه 

برای اجرای این پروژه ۲۰میلیارد ریال است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم ادامه داد: یکی از خطرناک ترین نقاط پردیسان 
ورودی بلوار مرجعیت به این منطقه است که در سالهای اخیر یک لاین خیابان 
بسته و سمت دیگر دو طرفه بود که موجب تصادفات می شد که با اجرای این طرح 

و تکمیل رینگ ترافیکی پردیسان این معضل حل خواهد شد.
 

رئیس بنیاد حفظ و نشر آثار دفاع مقدس:
موزه دفاع مقدس قم دوم مهر افتتاح می شود

رئیس بنیاد حفظ و نشر آثار دفاع مقدس از افتتاح موزه دفاع مقدس و انقلاب 
اسلامی استان قم در روز دوم مهر خبر داد.

سردار بهمن کارگر دیروز در جلسه با مدیران صدا و سیمای سراسر کشور که به 
صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد با اعلام خبر، افتتاح موزه دفاع مقدس قم در دوم 
مهر، گفت: موزه دفاع مقدس در ۸ استان دیگر نیز با حضور رئیس مجلس شورای 
اسلامی افتتاح خواهد شد. سردار کارگر همچنین از تجلیل از پیشکسوتان عرصه 

جهاد و شهادت همزمان با آغاز هفته دفاع مقدس خبر داد.

اجتماعی

عذرخواهی وزیر آموزش و پرورش بخاطر یک بدسلیقگی؛

یکتجربهموفقازمطالبهگریمدنی

مقایسه کردن خود با دیگران یکی از معضلات این روزهای جامعه ماست، به 
طوری که فرد همیشه باطن زندگی خود را با ظاهر زندگی اطرافیانش مقایسه 

می کند.
مقایسه کردن خود با دیگران معضلی است که برخی افراد به آن مبتلا هستند و 
در شکل پیشرفته آن می تواند شدیداً مشکل آفرین باشد. احساس سرخوردگی، 
نارضایتی از شرایط، خودکم بینی و پایین آمدن اعتماد به نفس از تبعات مقایسه 

کردن است.
متأسفانه ما همیشه باطن زندگی خود را با ظاهر زندگی اطرافیان مقایسه می کنیم 
و در نتیجه آن ها را از خودمان خوشبخت تر می دانیم، زیرا مشکلات واقعی آن ها را 

نمی بینیم و فقط با ظاهر امر مواجه هستیم.
باشگاه  خبرنگار  با  گفت وگو  در  درمانگر  روان  و  روانشناس  زنجیران   شایسته 
خبرنگاران جوان، در این باره اظهار کرد: احساس خود کم بینی و عقده حقارت 
یکی از دلایلی است که منجر به مقایسه افراد با دیگران می شود، این افراد عزت 
نفس پایینی دارند و مدام خود را کمتر و پایین تر از دیگران می بینند، بنابراین 
سعی می کنند با انجام کارهایی به موقعیت و جایگاه دیگران دست پیدا کنند و از 

احساس حقارت خود بکاهند.
نشانه  با دیگران  افراد  مقایسه  اوقات  اینکه گاهی  به  اشاره  با  روانشناس  این 
حسادت به فرد دیگری است، ادامه داد: این به معنی آن است که فرد بگوید چیزی 
که فرد مقابل دارد من هم باید داشته باشم، چون من از او کمتر نیستم و حتی فرد 
تمایل دارد دیگری از موقعیت و داشته خود محروم شود و خودش به آن دست یابد.
زنجیران بیان کرد: وقتی احساس خود کم بینی و حقارت در فرد ایجاد می شود، 
او تمام تلاش خود را در جهت رسیدن به جایگاه و موقعیت دیگران انجام می دهد 
و مسلما این کار منجر به اضطراب، نشخوار فکری و از بین رفتن آرامش در او 

می شود.
وی اضافه کرد: افرادی که از پذیرش پایین تری برخوردارند و به طور انتخابی 
بر نقاط ضعف و کمبودهای خود تمرکز دارند، احساس خودارزشمندی کمتری 

نسبت به دیگران دارند و مدام در فکر تصاحب جایگاه و موقعیت دیگران هستند 
و این مقایسه ناعادلانه که ریشه در حسادت، احساس حقارت و کمال طلبی دارد 
منجر به اضطراب، نشخوار فکری، عزت نفس پایین و به طور کلی نداشتن احساس 

رضایت از زندگی در فرد شده و در ارتباطات او تأثیر بسزایی دارد.
مهدی امامی روانشناس در گفت وگویی اظهار کرد: در نخستین گام باید واقع بین 
باشیم و بدانیم که همه انسان ها در زندگی شان با مشکلات و مسائلی روبرو هستند 
و لزوما آن چیزی که ما از بیرون می بینیم نمایانگر وضعیت واقعی آن ها نیست، همه 

ما در کنار نقاط قوت، امتیازات و موفقیت هایمان با مشکلاتی نیز مواجه هستیم.
امامی تصریح کرد: یکی از  مشکلات ما این است که فکر می کنیم افرادی که 
موقعیت مالی خوبی دارند خوشبخت تر هستند، در این صورت ممکن است ما 
همه چیز را زیر سوال ببریم و به قوانین اجتماعی و اقتصادی موجود بدبین شویم، 
اما همان کسی که ما او را خوشبخت ترین آدم دنیا می دانیم ممکن است به یک 
بیماری لاعلاج مبتلا باشد که حتی با صرف مبالغ هنگفتی هم قابل درمان نباشد.
وی گفت: برای رسیدن به رضایت باید شکرگزار باشیم، از مقایسه خودمان با 
دیگران دوری کنیم، به داشته هایمان توجه کنیم و در جهت رسیدن به اهداف 
و آرزوهایمان تلاش کنیم. همچنین شایسته زنجبران روانشناس و روان درمانگر 
در این باره، بیان کرد: در اینجا پیشنهاد می کنم برای جلوگیری از مقایسه افراد با 
دیگران روی عزت نفس خود کار کنید و با تمرکز بر نقاط قوت و پذیرش نقاط ضعف 
خود سعی کنید عزت نفس و اعتماد به نفس خود را افزایش دهید، همچنین به 
جای تمرکز بر نگاه و برداشت دیگران روی اهداف و موفقیت های شخصیتان تمرکز 
کنید. سعی کنید اهداف روشنی برای خودتان تعیین کنید و در جهت رسیدن 
به آن ها تلاش کنید. زنجیران خاطرنشان کرد: شما می توانید با ارضای نیازهای 
عاطفی همسرتان، توجه و تقویت ویژگی های مثبت و توانمندی های او موجب 
افزایش احساس ارزشمندی در همسرتان شده و کانون خانواده را به فضایی امن 
و صمیمانه تبدیل کنید، آنچه مهم است احساس رضایت و خوشبختی شما از 

زندگیتان است، نه برداشتی که دیگران از شما دارند.

چه کنیم که زندگی ما در یک کفه ترازو با زندگی دیگران قرار نگیرد؟

چرا نباید خود را با دیگران مقایسه کنیم؟
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با وضعیت دو گام به پس و یک گام به پیش شاخص   بورس تهران در حالی 
روبروست که بازارهای موازی همگی در حال رشدی فزاینده و قابل توجه اند .

شاخص کل بورس تهران با آغاز معاملات دیروز در مدار افزایشی قرار گرفت به 
طوریکه این شاخص تا ساعت ١0 صبح با رشد ١8 هزار واحدی به یک میلیون و 

٩٩6 هزار واحد رسیده است.
همچنین شاخص کل هم وزن با کاهش 563 واحدی به کانال 422 هزار واحدی 

رسیده است.
نمادهای فولاد، فارس، فملی، کگل، کچاد، پارس و ومعادن بیشترین تاثیر مثبت 

را در روند بازار داشته اند.
شاخص فرابورس هم با افزایش 86 واحدی به ١6 هزار و 870 واحد افزایش یافته 

است.
 سئوال اما اینجاست؛راه بورس به کدامین سمت است؟بورس تهران در همین 

محدوده می ماند؟ عقب تر می نشیند یا جلوتر خواهد رفت؟
حمیدرضا نظری، کارشناس بازار سرمایه در این زمینه گفت: من بیش از بیست 
باید بگویم  و  سال است که به صورت کاملا حرفه ای در این حوزه کار می کنم 

سهامداران حرفه ای و کارشناسان بارها هیجاناتی از این دست را تجربه کرده اند.
وی گفت:به هر حال بررسی و رصد این بازار نشان می دهد هر زمان اتفاقاتی از این 
دست افتاده است،استفاده از ابزارهایی برای مهار روند ریزش و کاهش دامنه بحران 
در دستور کار قرار می گیرد، به عنوان مثال در زمان شهادت سردار سلیمانی مقامات 
بورس با کاهش دامنه نوسان از ۵ درصد به ۲ درصد، مانع از ریزش شاخص و بروز 
بحران شدند. از سوی دیگر قوانینی در بورس وجود دارد که بر پایه آن اگر ریزش یا 

افزایش قیمت یک سهم درکمتر از ۱۵ روز از حد مشخصی فراتر رود، نماد متوقف 
خواهد شد اما در این دوره ما استفاده خاصی از ابزارها را نمی بینیم و به عنوان یک 
تحلیلگر دوست دارم مقامات بورس در این خصوص توضیحاتی دقیق را ارائه کنند و 

بگویند چرا از ابزارهای قانونی برای مهار دامنه نوسان بهره نمی گیرند.
وی در پاسخ به این سئوال که دلیل عمده ریزش بورس در شرایط کنونی چیست؟ 
گفت: اول باید ببینیم بورس در چه شرایطی رشد کرد؟ بررسی ها نشان می دهد 
رشد شاخص از ۸۰۰ هزار واحد به بعد با سرعتی غیرمنطقی رخ داد و در مدت 
زمانی بسیار کوتاه بورس به محدوده دو میلیون واحدی رسید و در نتیجه این رشد 

غیرمنطقی، زمینه را برای کاهشی این چنینی نیز فراهم کرد .
 وی تاکید کرد: با ریزش بورس،برخی شرایط را برای متعادل شدن بازار مهیا دیدند 
و حالا نیز به نظر من دوره ریزش رو به پایان است و بازار در دوره ای کوتاه وارد مدار 

رشد منطقی می شود .
 نظری در توضیح این مطلب ادامه داد: دو عامل نشان می دهد روند شاخص رو به 
بالاست، یکی تورم که در حال افزایش است و دیگری روند رو به رشد نرخ ارز ، این دو 
عامل خود گواه رشد بورس در ماه های آتی است . حال برخی می پرسند حمایت ها 
جوابگوست یا خیر؟ به نظر من چه حمایت صورت گیرد چه نگیرد بورس روند رو به 

رشد خود را آزام آرام از سر می گیرد.
این تحلیلگر بازار سرمایه در پاسخ به این سئوال که کف مقاومتی بورس کجاست؟ 
گفت: من فکر می کنم هنوز نمی توان کف مقاومتی را دقیق پیش بینی کرد چرا 
که بازار در حال کشف این نقطه است اما نکته مهم این است که در همین شرایط 
سهامداران باید آموزش ببینید و بدانند تا زمانی که سهمی را نفروخته اند نه سود 

چندانی دیده اند و زیان کرده اند چرا که سهام نیز یک دارایی است و مادامی که این 
دارایی در مالکیت سهامدار است، خطری وی را تهدید نمی کند .

 او به سهامداران توصیه کرد از فروش سهم خود در این محدوده امتناع کنند و 
گفت: پربازده ترین بازار از سال ١3٩2 تا کنون بورس بوده است و بی شک این 
بازار سودده ترین بازار نیز باقی خواهد ماند، از این رو لازم است سهامداران با دقت 

بیشتری دست به فروش بزنند.
 وی در پاسخ به این سئوال که بورس در روزهای آتی به کدام سمت می رود؟ گفت: 
فعلا این وضعیت وجود دارد تا زمانی که با انتشار گزارش های جدید شرکت ها، بازار 

با شفافیت بالاتر روبرو شود.

فروشندگان سهام حتما ضرر خواهند کرد

دوره ریزش بورس روبه پایان است

 یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه اگر حساب های بانکی شفاف شود عدالت 
مالیاتی بین مشاغل ایجاد می شود، گفت: طرح حکمرانی ریال پایه حقوقی 

محکمی برای شفافیت تراکنش هاست.
دانشگاه  علمی  هیئت  عضو  و  اقتصادی  کارشناس  سبحانیان،  هادی  سید 
خوارزمیدرباره تقویت حکمرانی ریال، گفت: اساساً هر تعاملی که بین فعالان 
اقتصادی شکل می گیرد یک ما به ازای مالی دارد که به صورت تراکنش های بین 
طرفین معامله آشکار می شود بنابراین در یک اقتصاد به دلیل اینکه تمام تراکنش ها 
برای نظام بانکی قابل رصد و کنترل است به جای تمرکز بر جریان کالا و خدمت که 
کاری پیچیده است و اقتصاد زیر زمینی نیز مانع رصد کامل آن می شود می توان 
با رصد جریان ریال در کشور بسیاری از مسائل و چالش ها به ویژه مسائل مالیاتی 

را مرتفع کرد.
اقتصاد غیر شفاف یکی از مشکلات دریافت مالیات است

آن را  ریال  حکمرانی  وسیله  به  می توان  که  مسائلی  جمله  از  داد:  ادامه  وی 
ساماندهی کرد، مالیات است چرا که در حال حاضر یکی از مشکلات اصلی 
مالیاتی، اقتصاد غیر شفاف و زیرزمینی است. این اتفاق منجر به این می شود که 
هم نتوان درآمدهای مالیاتی را اکتساب کرد و هم به یک تبعیض و بی عدالتی در 

نظام مالیاتی بین فعالان اقتصادی دامن زده شود.
این کارشناس اقتصادی بیان داشت: فعالیت های شفاف اقتصادی برای نظام 
مالیاتی شناخته شده هستند و باید مالیات پرداخت کنند اما شغلی که از شفافیت 
کافی برخوردار نیست، مالیاتی نیز پرداخت نمی کند و این یک رقابت ناعادلانه را 
بین فعالان شفاف و غیر شفاف ایجاد می کند بنابراین اگر جریان ریال که متناظر با 
فعالیت های اقتصادی در کشور است، رصد شود، یکی از پیامدهای مثبت آن ایجاد 

عدالت در پرداخت مالیات است.
وی با اشاره به اثر شفافیت تراکنش ها بر شناسایی فعالیت های سوداگرانه، بیان 
داشت: پایه های مالیاتی مانند مالیات بر ثروت، ارزش افزوده، عایدی سرمایه و … 

می توانند در یک بستری به عنوان مالیات بر مجموع درآمد دریافت شوند اما بدون 
مالیات بر مجموع درآمد نیز می توان مالیات بر عایدی سرمایه را پیاده سازی کرد.

شفافیت تراکنش های بانکی از سوداگری جلوگیری می کند
سبحانیان با تاکید بر اینکه شفافیت تراکنش ها بانکی، مالیات بر عایدی سرمایه 
را منطقی تر می کند، گفت: نکته ای که درباره مالیات بر عایدی سرمایه وجود دارد 
این است که وقتی نتوان بر همه بازارهایی که پتانسیل سفته بازی دارند )مانند بازار 
سکه، طلا خودرو، مسکن و …( مالیات بر عایدی سرمایه وضع کرد پول ها به سمت 
دارایی های دیگر گسیل پیدا می کند که در این شرایط ساز و کار دریافت مالیات از 

طلا و سکه مقداری مشکل تر از مالیات خودرو و مسکن است.
این کارشناس اقتصادی افزود: در صورتی که شفافیت تراکنش های بانکی یا 
حکمرانی ریالی در کشور پیاده شود این موضوع، کمک به بررسی شدن جریان 
ریال و چگونگی جا به جایی آن می شود و از طریق آن مبادلات سکه نیز رصد شده 

و از سوداگری جلوگیری می شود.
وی ادامه داد: با شفاف شدن تراکنش ها سازمان امور مالیاتی می تواند به دنبال 
افرادی که گردش حساب بالایی دارند رفته و بررسی کند که آن گردش حساب 
بالا به چه دلیلی بوده است، اگر آن فرد مجوز فعالیت اقتصادی داشته باشد که 
باید مالیات آن را پرداخت کند اگر آن فعالیت غیر رسمی باشد، نه تنها باید مشمول 

مالیات شود بلکه باید جریمه ای نیز بابت عدم شفافیت از وی اخذ شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه خوارزمی با بیان اینکه حکمرانی ریال الزاماتی دارد، 
گفت: بخشی از این الزامات انجام شده و بخش دیگر که قانون آن نیز وجود دارد 

باید به کمک مجلس شورای اسلامی و رسانه ها پیگیری شود.
الزامات شفافیت تراکنش های مالی

وی با بیان اینکه اگر حسابی مشخص نباشد که برای چه کسی است عملًا باید 
متوقف و مسدود شود، اظهار داشت: الزام اول این است که بانک ها باید مکلف 
باشند حساب های غیر متعبر را شناسایی کرده و آنها را باطل کنند. در این باره یک 

شناسه یکتایی به نام شناسه یکتای شهاب برای حساب ها تعریف شده است. هر 
حسابی که این شناسه یکتا را نداشته باشد باید مسدود شود و اجازه فعالیت با آن 

حساب به آن افراد داده نشود.
خدمت رسانی بانک ها به فعالیت های غیرمجاز و پرخطر باید مسدود شود

سبحانیان بیان داشت: الزام دوم شفافیت تراکنش های بانکی این است که 
بانک مرکزی باید بانک ها و شرکت های خدمات پرداخت را مکلف به شناسایی و 
مسدودسازی حساب های بانکی و پایانه های فروشی که فعالیت های پر خطر دارند 

یا به حساب های غیرمجاز متصل هستند، کند.
وی با تشریح فعالیت های پرخطر ادامه داد: مصادیق فعالیت های غیر مجاز و 
پرخطر احصا شده و بانک مرکزی باید به حساب فعالیت های پرخطر خدمات ندهد 
خود این موضوع می تواند به شفافیت در ریال کمک کند. یکی از مصادیق فعالیت 
پر خطر این است که حساب مالی یک کسب و کار به اسم یک نفر است اما حساب 

دستگاه کارتخوان به نام شخص دیگری است.
حساب بانکی برخی متوفیان همچنان در حال فعالیت است!

این کارشناس اقتصادی افزود: در حال حاضر حساب هایی وجود دارد که به نام 
افراد متوفی بوده اما هنوز باطل نشده اند و یا حساب به نام شرکتی است که منحل 
شده و یا ورشکست شده است اما آن حساب همچنان فعالیت دارد. با همت بیشتر 
بانک مرکزی بانک ها باید مکلف شوند که فعالیت های خودشان به این حساب ها 

را متوقف کنند.
سبحانیان با اشاره به سومین الزام شفافیت تراکنش ها بانکی گفت: موضوع 
دیگری که وجود دارد این است که باید بین حساب های شخصی و حساب های 
تجاری تفکیک ایجاد شود. این تفکیک، الزام دیگر شفافیت تراکنش هاست. در 
این تفکیک سازی باید برای حساب های شخصی محدودیت هایی را قائل شده و 

حساب های تجاری از آن محدودیت ها مستثنی باشند.
حساب های شخصی و تجاری باید تفکیک شوند

وی ادامه داد: حساب های شخصی، حساب هایی است که هر فرد برای کارهای 
روزمره خود از آن استفاده می کند و نباید تراکنش بسیار بالایی را داشته باشد 
بنابراین برای این حساب ها سقف هایی گذاشته می شود. حساب های تجاری نیز 
حساب هایی است که فرد برای کارهای شغلی خود از آنها استفاده می کند که 
اطلاعات آن باید هم برای سازمان امور مالیاتی و هم دستگاه هایی که پروانه کسب و 
کار صادر می کنند شفاف باشد با این اقدام هم جلوی فعالیت های زیرزمینی گرفته 

می شود و درآمدهای مالیاتی عادلانه تر می شود.
طرح حکمرانی ریال پایه حقوقی محکم برای الزام بانک مرکزی به 

شفافیت تراکنش هاست
وی در پاسخ به این سوال که با وجود الزامات قانونی برای شفافیت تراکنش های 
بانکی، دلیل طرح مجلس برای تقویت حکمرانی ریال چیست، گفت: مواردی که 
گفته شد قانون مصوب دارد به عنوان نمونه جداسازی حساب ها در بودجه ۹۸ 
آمده است و بانک مرکزی نیز تا حدودی در حال اجرای آن است اما طرح حکمرانی 

ریال آن را کامل خواهد کرد.
این کارشناس اقتصادی در پایان خاطرنشان کرد: بانک مرکزی در ابتدای کار 
نیست و مقداری هر چند حداقلی از این کار اجرا شده است اما باید بستر آن به 
لحاظ حقوقی تقویت شده و ضمن برطرف شدن نواقص آن، تبدیل به یک قانون 
دائمی شود تا پایه حقوقی مستحکم تری را نسبت به قوانین فعلی ایجاد کند 
و در کنار قانون مبارزه با پولشویی باعث الزام نظام بانکی برای اجرای شفافیت 

تراکنش های بانکی شود.

یک کارشناس اقتصادی :

معاون وزیر اقتصاد خبر داد؛شفافیتتراکنشهایبانکیپرداختمالیاتراعادلانهمیکند
ورود بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان به بورس

معاون وزیر اقتصاد گفت: از ابتدای سال جریان ورودی به بازار سرمایه مثبت بوده 
و بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان وارد بورس شده است.

محمدعلی دهقان دهنوی در برنامه تلویزیونی گفت: علت حمایت از بورس این 
است که هدف سیاستگذاری اقتصادی هر کشور، رشد و توسعه اقتصادی است 
که با رشد سرمایه گذاری محقق می شود و برای تقویت سرمایه گذاری باید اقتصاد 
را تامین مالی کنیم. در کشور ما تاکنون بار اصلی تامین مالی بر دوش بانک ها بوده 
است، اما الان ما انتخاب کرده ایم که بازار سرمایه را به عنوان تامین کننده مالی 

اقتصاد کشور حمایت کنیم و توسعه دهیم.
معاون وزیر اقتصاد و دارای گفت: نوسانات ذات بازار سرمایه است و در همه جای 
دنیا بورس با افت و خیزهایی روبروست. وی در خصوص اقدامات حمایتی از بازار 
سرمایه و سهامداران خرد گفت: باید در ابتدا نقدشوندگی برای این بازار ایجاد کنیم 
و از رفتارهای هیجانی جلوگیری کنیم و باید ساختارهای بازار را به نحوی اصلاح 
کنیم که سرمایه گذاران خُرد کمتر آسیب ببینند. از ابتدای سال جریان ورودی به 

بازار سرمایه مثبت بوده و بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان وارد بورس شده است.
وی گفت: بازار ما متوسط سهام شناورش کمتر از ۲۵ درصد است و ۷۵ درصد 
برخی  هیجانی  رفتارهای  همین  برای  است  عمده  سهامداران  دست  سهام 
سهامداران خُرد که تعادل بازار را به هم می زند و باعث کاهش قیمت ها می شود 
فقط به خود آنها آسیب نمی زند بلکه به سهامداران عمده نیز آسیب می زند برای 
همین سهامداران عمده انگیزه دارند که با بازارگردانی مانع رفتارهای هیجانی 

شوند و آرامش را به بازار برگردانند.
معاون وزیر اقتصاد و دارایی افزود: نگاه بلند مدت در سهامداری و انتخاب درست 
سهام و خرید غیر مستقیم سهام از طریق شرکت های سرمایه گذاری مانع زیان 
سهامداران می شود. دهقان دهنوی افت و خیز بازار بورس را طبیعی دانست و 
گفت: چرا حقوقی ها آرامند، چون آنها بازار و سهام را به خوبی می شناسند و 
انتخاب کرده اند در این بازار باشند. مهدی طغیانی نماینده مجلس هم گفت: 
جلسه غیر علنی و ۳ ساعته مجلس درباره حمایت از بازار سرمایه بود برای اینکه 
بازار بتواند در تامین مالی نقش آفرینی کند. وی گفت: بازارگردانی باید جدی تر 
اتفاق بیفتد تا بازار به تعادل بازگردد باید محدودیت های بازارگردانی را کمتر کنیم 

یکی از محدودیت ها دامنه نوسانات است که باید به شکل پویا درآید.
طغیانی نقش مجلس را نظارت دانست و گفت: نهادها و شرکت های دولتی 
و عمومی که در بازار حضور داشته اند حالا باید نقش تاریخی خود را در بازار به 
عنوان بازارگردان ایفا کنند. سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بازار 
بورس الان با ۲۰ میلیون کد بورسی دیگر بورس سابق نیست و نیاز به تحول سخت 
افزاری و نرم افزاری دارد. محمدحسین ابراهیمی عضو هیات مدیره سازمان 
بورس هم درباره سهام خزانه گفت: مکانیسم سهام خزانه به این شکل است که 
شرکت هایی که ناشر هستند می توانند تا ۱۰ درصد سهمشان را از بازار جمع آوری 
و خریداری کنند که این کار طبیعتا به نقدشوندگی بازار کمک و نگرانی سهامداران 
خُرد را مرتفع می کند. ابراهیمی افزود: دستورالعمل سهام خزانه به کلیه ناشرین 
ابلاغ شده و همین هفته دو یا سه شرکت سهام خزانه شان را عملیاتی می کنند 
و فرصت دو ساله به آنها داده شده تا دوباره سهمشان را به بازار عرضه کنند. اوراق 
فروش تبعی و سهام خزانه و بازارگردانی ابزاری هستند که به نقدشوندگی بازار 

کمک و نگرانی سهامداران خُرد را برطرف می کند.
 

برای نخستین بار در قم  صورت گرفت:

آغاز به کار کانون بانوان بازرگان قم 
در راستای تحقق شعار جهش تولید برای نخستین بار در قم کانون بانوان بازرگان 
استان توسط اتاق بازرگانی تشکیل شد و با برگزاری جلسه هماهنگی آغاز به کار 

کرد. 
رییس اتاق بازرگانی استان قم در این جلسه گفت:  آمار نشان می دهد خانم ها 
سهم  کشور  مدیریت  آینده  در  و  دارند  توسعه  شاخص های  در  مهمی  نقش 

پررنگ تری خواهند داشت.
ابوالفضل خاکی تاکید کرد: ترکیب کارکنان و کارآفرینان جامعه به نفع بانوان در 
حال تغییر است و در بسیاری از ادارات شاهد فعالیت روزافزون آنها در بخش های 
مختلف به خصوص پست های مدیریتی هستیم. وی ادامه داد: هنوز در استان 
قم درجه حضور بانوان در فعالیت های اقتصادی کمرنگ است که با اراده جدید 
می توان آن را پررنگ ساخت و به بهترین نحو از این ظرفیت استفاده کرد. وی 
در  خصوصی  بخش  فعالیت های  کانون  به عنوان  قم  بازرگانی  اتاق  کرد:  بیان 
امور اقتصادی استان به جد وارد این عرصه شد تا از ظرفیت و توانایی بانوان به 
بهترین شکل برای پیشبرد اهداف تعیین شده در مسیر توسعه اقتصادی استان 
قم استفاده شود. خاکی گفت:  در همین رابطه واحد امور بانوان در اتاق بازرگانی 
استان تشکیل شد و مقدمات ایجاد تشکل و کانون های اختصاصی بانوان در 
فعالیت های اقتصادی استان فراهم گردید و در حال حاضر شاهد رونق فعالیت 
از  قم  بانوان در  داریم  انتظار  افزود:  تجاری هستیم. وی  امور  زمینه  بانوان در 
امکانات موردنیاز برای حضور موفق در بخش های مختلف برخوردار باشند و از این 
ظرفیت به بهترین نحو در پیشبرد اهداف اقتصادی استان استفاده شود. دبیر کل 
اتاق بازرگانی استان قم نیز در این جلسه گفت:  تجربه  کشورهای مختلف نشان 
می دهد استفاده از ظرفیت و توانایی بانوان در همه عرصه ها به خصوص بخش های 
اقتصادی نقش بسیار مهمی دارد و محرومیت کشور از این ظرفیت خسارتی بزرگ 
است. محمد حاجی زمانی تاکید کرد: در استان قم نیز باید در این راه گام برداریم 

تا بتوانیم با تحرک بیشتر از ظرفیت بانوان به صورت گسترده تر استفاده شود.
وی ادامه داد: همگرایی و هم اندیشی،  نقدپذیری،  برنامه ریزی، تلاش و کارآمدی 
ازجمله ویژگی های موردنیاز برای موفقیت هرچه بیشتر بانوان در فعالیت های 
اقتصادی استان است. وی بیان کرد: یکی از اهداف تشکیل کانون بانوان بازرگان 
استان قم حضور فعال بانوان در کمیسیون های تخصصی اتاق بازرگانی استان 
است،  همچنین انتظار داریم بانوان حضور پررنگ تری در جلسات هم اندیشی 
بخش خصوصی و دولت که در قم برگزار می َشود، داشته باشند و بتوانند مشکل 
موردنظر خود را به صورت تخصصی ارائه و راهکارهای کارشناسی برای رفع آن را 
ارائه دهند. حاجی زمانی گفت: یکی دیگر از فعالیت های مهم موردتوجه در این 
رابطه تسهیل شرایط به منظور افزایش میزان اشتغال و حضور بانوان در فعالیت های 
اقتصادی استان است. وی ادامه داد: از تمام امکانات اتاق بازرگانی قم برای تقویت 

توانمندی بانوان فعال در عرصه های اقتصادی استان استفاده خواهد شد.
در این جلسه روند فعالیت اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم 
در بخش های مختلف برای شرکت کنندگان تشریح و در خصوص چگونگی توسعه 

فعالیت بانوان در هرکدام از این بخش ها تبادل نظر شد.

مرکز مدیریت اطلاعات راه ها و حمل و نقل جاده ای اعلام کرد:

کاهش 5.۴ درصدی سفرهای بین استانی
مرکز مدیریت اطلاعات راه ها و حمل و نقل جاده ای از کاهش ۵.۴ درصدی سفر 

برون شهری در شبانه روز گذشته خبر داد.
به گزارش مرکز مدیریت اطلاعات راه ها و حمل و نقل جاده ای کشور، براساس 
تصاویر دریافتی از دوربین های نظارتی، سامانه های ترددشمار وگشت های شعب 
راهداری سراسر کشور، اکنون به استثنای محورهای مسدود و ممنوع،  مابقی 

محورهای مواصلاتی کشور باز و تردد در آنها به روال عادی در جریان است. 
طی شبانه  روز گذشته، براساس آخرین اطلاعات دریافتی از ۲۲۲۲ ترددشمار 
فعال در محورهای برون شهری، نسبت به روز قبل ۵.۴ درصد کاهش تردد را 
نشان می دهد.  همچنین سهم وسایل نقلیه سنگین ۱۵.۴ درصد ، اوج تردد بین 
ساعت ۱۸ تا ۱۹ و کمترین تردد بین ساعت ۳ تا ۴ انجام شده است که هموطنان 

با آگاهی از این موضوع می توانند ساعت مناسب تری را برای سفر انتخاب کنند.
آخرین وضعیت محورهای شمالی از تردد روان در محورهای هراز، چالوس، 
فیروزکوه ، آزادراه تهران - شمال و آزادراه قزوین - رشت )رفت و برگشت( خبر 

می دهد. محورهای شمالی فاقد هرگونه مداخلات جوی است.
آخرین وضعیت ترافیکی سایر محورها نیز از ترافیک سنگین در آزادراه قزوین-
کرج-تهران محدوده محمد شهر و حدفاصل ساسانی تا پل کلاک خبر می دهد.

اعطای وام ۵۰۰ میلیارد تومانی به اپراتورها برای تحویل 
گوشی قسطی به مردم در دستور کار وزارت ارتباطات قرار 

گرفت.
معرفی  آیین  در  جهرمی«  آذری  »محمدجواد 
دستاوردهای بومی سازی تجهیزات پیشرفته شبکه ملی 
در  افزود:  شد،  برگزار  مسوولان  حضور  با  که  اطلاعات 
عنوان  به  نمی توانیم  دارد  نوسان  نرخ دلار  که  شرایطی 
مسوول بگوییم کاری از دست ما برنمی آید. در زمان عدم 
وجود مشکل همه مدیر هستند. در شرایطی که پول فراوان 
و شرایط مناسب وجود دارد، هر کسی می تواند کشور را به 
خوبی مدیریت کند. این که تلفن همراه اکنون به شکل 
مناسبی در دسترس نیست، بگوییم علتش نوسان ارز 
است و کاری از دست ما برنمی آید. اکنون به دلیل آموزش 
باید برای  و  از ما مصرف کننده هستیم  مجازی خیلی 
فرزندان خود تبلت، گوشی تلفن همراه و مودم تهیه کنیم. 
مودمی که قیمت آن ۲۰۰هزار تومان بوده و اکنون قیمت 
آن ۱۰ برابر شده است. در این شرایط باید چه کرد؟ غیر از 

این است که باید نیاز مردم را تامین کنیم؟
او اشاره کرد: چشم مردم به دست های تولیدکنندگان 
است. اگر محصولات با قیمت مناسب عرضه شود مردم 
مودم  مهم  موضوعات  از  یکی  کرد.  خواهند  استقبال 
است که در نمایشگاه امروز چهار شرکت تولید مودم، سه 
شرکت تولیدکننده گوشی حضور دارند. معاون فناوری و 
نوآوری وزارت ارتباطات امروز گزارش دادن که مجموعه 
»صاایران« ورود خوبی به تولید گوشی تلفن همراه داشته 

و اولین  محوله گوشی های تولیدی این شرکت به ایرانسل 
تحویل داده شده تا شرایط عرصه به بازار توسط این اپراتور 

مهیا شود.
آذری جهرمی اضافه کرد: دستور اعطای اعتبار ۵۰۰ 
میلیاردی به اپراتورها به عنوان وام در دستور کار معاونت 
فناوری نوآوری قرار گرفته است تا اپراتورها بتوانند از این 
طریق گوشی را به صورت قسطی به مردم بدهند و زنجیره 

تولید تکمیل شود.
وی اضافه کرد: البته مجموعه هایی مانند مخابرات ایران، 
همراه اول و رایتل نیز کارهای خوبی در این زمینه کرده اند 
که گزارش آن ها هنوز به دست ما نرسیده است. اما این 
تولیدات زمانی شیرین خواهد بود که بتوانیم گوشی را 
به دست مردم برسانیم. تا الان بارها درباره گوشی ایرانی 
صحبت کرده ایم اما تا زمانی که محصول به دست مردم 
برسد نمی توان نتیجه ملموس را دید. موجودی بازار در 
شرایط فعلی باید حفظ شود. می خواهم به تولیدکنندگان 
تاکید کنم که اگر برای تامین منابع ارزی و خدمات مشکل 
دارند، به وزارت ارتباطات مراجعه کنند تا این مشکل را حل 

کنیم.
وزیر ارتباطات اشاره کرد: صنعت ICT از اجزای اصلی 
اقتصاد دیجیتال و یکی از محرک های اصلی تولید داخل 
تولید  از  فناوری  و  ارتباطات  می گوییم سهم  اگر  است. 
ناخالص داخلی به ۶.۵ درصد رسیده است، بخشی از 
این پیشرفت به تولیدات داخلی محصولات فناوری مربوط 

است.  

تولید  از  زمانی که صحبت  جهرمی خاطرنشان کرد: 
داخل می شود همه فکر می کنند باید همه چیز در داخل 
کشورهای  از  می توانیم  نیست.  اینطور  اما  شود،  تولید 
تولیدکننده بزرگ دنیا در زمینه های خاص استفاده کنیم. 
تولید  به  و مدل خلاقیتی که  نرم افزاری  برنامه ریزی  اما 

محصول منجر می شود، مهم است. 
فعال  شرکت های  پیشرفت  راهکار  کرد:  تصریح  وی 
یکدیگر  با  ادغام شان  و  اتصال   داخلی  صنایع  تولید  در 
است. صنعت تولید زمانی به بلوغ می رسد که شرکت ها 
به سمت ادغام بروند و ظرفیت های تولیدی را کنار هم 
افزایش دهند.  را  اقتصاد خود  این شکل  به  تا  بگذارند 
این کار اجتناب ناپذیر است. برای برطرف کردن دغدغه 
شرکت های  در  بلوغ  این  باید  داخلی،  مصرف کنندگان 

تولیدکننده ایجاد شود.
جهرمی با بیان این که ظرفیت و همینطور بازار برای تولید 
داخلی در کشور وجود دارد و مشکل اصلی ادغام شرکت ها 
با یکدیگر است، تاکید کرد: پویایی تکنولوژی از دیگر موارد 
که  زمانی  شرکت ها  است.  کشور  داخل  تولید  در  مهم 
محصولی را ارائه می دهند دیگر به دنبال توسعه آن نیستند 
در حالی که به روز رسانی نیاز اصلی تکنولوژی است.زمانی 
که برای حمایت از تولید داخل، واردات ممنوع می شود. 
به  با فشار دولت  تولیدکننده می داند که یک مجموعه 
اجبار از او خرید می کند و همین مساله اشتیاقش را برای 

پیشرفت و به روزرسانی تجهیزات از دست می دهد. 
وی افزود: راهکار برون رفت از این عدم خلاقیت و به 

روزرسانی، رفتن به سطح بازار بین المللی است. بازاری 
که برای ورود به آن باید کلاس بین المللی داشت. تولید 
داخلی نباید به بازار داخل بسنده کند، باید رقابت سالم 
در این بین شکل بگیرد. تداوم تحقیق، توسعه دانش و به 
روز رسانی حیات تولید داخلی هر کشوری را تضمین کند. 
وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: تجربه مردم از دریافت 
تجربه  داخلی  شرکت های  فروش  از  پس  خدمات 
خوشایندی نیست. تماس با ۲۰۲۰ مخابرات و پشتیبانی 
اپراتورها گوشه ای از این نارضایتی ها است در حالی که 
یکی از دلایل ماندگاری مشتریان کیفیت خدمات پس از 

فروش است.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:
تسهیلات 5۰۰ میلیارد تومانی برای فروش تلفن همراه قسطی به مردم
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گزارش از : مجید روان ستان

انتظار می رود با تغییر فصل فوتبالی همان طور که بر تاریخ تشکیل لیگ حرفه ای ما 
یک سال افزوده می شود از ضعف ها و کمبودها نیز کاسته شود، اما شواهد بیانگر آن 
است که مشکلات لیگ آن هم در سطح اول فوتبال کشور سال به سال با چالش های 

گوناگونی روبه رو می شود.
به گزارش ایرناپلاس، از نگاه کارشناسان، لیگ نوزدهم به لحاظ داوری مشکلات 
فراوانی داشت. یکی از دلایل آن اختلاف میان دپارتمان داوری و کمیته داوران است. 
از زمانی که دپارتمان داوری در فدراسیون فوتبال ایجاد شده، شاهد اختلاف هایی 

میان رئیسان دپارتمان داوری با کمیته داوران بوده ایم.
شکل گیری دپارتمان داوری

اصلاح ساختار داوری در فوتبال کشورمان یکی از ضرورت هایی است که از مدت ها 
پیش احساس می شود؛ تشکیلاتی که بتواند نه  تنها موجب رشد و ارتقای داوری 
فوتبال ایران در مجامع بین المللی شود، بلکه در میدان های داخلی نیز زمینه رقابت 

سالم بین داوران را برای بهبود قضاوت ها و رضایت بیشتر باشگاه ها فراهم کند.
بر این اساس فدراسیون فوتبال در سال ۱۳۹۱ طبق اساسنامه نسبت به تشکیل 
مجموعه جدیدی با عنوان دپارتمان داوری اقدام کرد تا مسئولیت اجرایی را برعهده 
بگیرد. طبق آن اساسنامه، وظیفه کمیته داوران سیاستگذاری درخصوص داوری و 

مسئولیت دپارتمان اجرای قوانین وضع شده از سوی این کمیته بود.
اختلاف بین کمیته داوران و دپارتمان داوری

پیش از شروع لیگ دوازدهم، کارشناسان پیش بینی می کردند این دو مجموعه به 
دلیل حضور برخی اعضا و اختلاف  نظرهای جمعی و شخصی با یکدیگر،  اختلافات 
پنهان را  آشکار کنند. اما هیچکس به این موضوع اهمیت نداد. اختلاف موجود 
بین کمیته داوران و دپارتمان داوری از جایی آغاز شده که اعضای کمیته داوران به 
استقلال دپارتمان در برخی تصمیم گیری ها معترض بودند و در این خصوص رئیس 
دپارتمان داوری را مقصر می دانستند. این در حالی است که اگر کمیته داوران و 
دپارتمان داوری با یکدیگر هماهنگ باشند هدف اصلی تشکیل دپارتمان که اعتلای 

سطح کیفی و کمی داوری ایران است، فراهم می شود.
عدم واکنش فدراسیون فوتبال

تصویب نشدن آیین نامه کمیته داوران فدراسیون فوتبال و انتخاب رئیس دپارتمان 
داوری فدراسیون بدون در نظر گرفتن نقطه  نظر اعضای این کمیته مهم ترین دلیل 
بروز اختلاف ها بود. هرچه هست ادامه این روند و ایجاد دو دستگی ها تمرکز داوران 
را هم برهم می ریزد و اوضاع قضاوت ها را بدتر از وضعیت موجود خواهد کرد. در 
حالی که کمیته داوران و دپارتمان داوری با هدف رشد و اعتلای سطح داوری کشور 
تشکیل شده، مدت هاست اختلاف این دو مجموعه مانع بزرگی بر سر این راه شده و 

فدراسیون فوتبال تاکنون واکنشی در قبال این مشکل نداشته است.
غفاری: وضع داوری ما واقعاً اسف بار است

حسن غفاری نایب رئیس سابق کمیته مسابقات AFC و عضو سابق هیات رئیسه 
بین المللی مسابقه های لیگ  ناظر  به عنوان  بارها  فوتبال که  انتقالی فدراسیون 
قهرمانان آسیا و مقدماتی المپیک حضور داشته در رابطه با وضعیت داوری لیگ 
برتر به ایرناپلاس گفت: »وضع داوری ما واقعاً اسف بار است! ابتدا باید بگویم این 

پولی هایی که برای قضاوت به داوران داده می شود، در مقایسه با کشورهایی که در 
سطح ما هستند، ناچیز است. به عنوان مثال آقای فغانی در استرالیا چقدر در آرامش 
قضاوت می کند، در حالی که در ایران همیشه در حال جنگ و دعوا بود! در واقع پولی 
که بابت قضاوت هایش می گیرد، دلیلی بر آرامش اوست. داوران ما وقتی با چنین 
شرایطی در لیگ سوت می زنند، وقتی در آسیا قضاوت می کنند با دو استاندارد 

متفاوت مواجه می شوند.«
کمیته داوران دستورالعمل می دهد و دپارتمان اجرا می کند

 طبق اساسنامه، کمیته داوران وظیفه سیاستگذاری در مورد مسائل داوری مانند 
کلاس های آموزشی، چگونگی برگزاری آن برای ارتقای جامعه داوری و موضوع های 
اینچنینی را دارد. در حقیقت کمیته داوران دستورالعمل لازم را می دهد و اعضای 
کمیته تائید می کنند و بعد دپارتمان آن را اجرا می کند. اکنون این ناهماهنگی ها از 
ضعف ساختار ناشی می شود. البته مساله پیچیده ای در میان نیست. کمیته داوران 
باید مرجع تصمیم گیری باشد و دپارتمان هم به عنوان رکن اجرایی، این تصمیم ها را 
به اجرا درآورد. اما، در حال حاضر به دلیل اختلاف  نظرها و سلیقه های شخصی این 

طور به نظر می رسد که دپارتمان هماهنگی و تبعیتی از کمیته ندارد.
استفاده از مشاوره خانواده داوری

وی تاکید کرد: در صورتی که اگر این دو هماهنگ عمل کنند رشد و ارتقای داوری 
را شاهد هستیم؛ اما خودسرانه عمل کردن دپارتمان نه  تنها باعث پیشرفت داوری 
نمی شود، بلکه هر روز شاهد حرف و حدیث  تازه ای خواهیم بود. یکی از راهکارها، 
تشکیل اتحادیه داوران برای حل مشکلات است. برای حل مشکلات و استفاده از 
مشاوره خانواده داوری باید اتحادیه داوران را هرچه سریع تر تشکیل داد و از همه 
داورانی که مشغول قضاوت هستند و تعدادی از پیشکسوتان با تجربه در اتحادیه بهره 
گرفت. با تشکیل اتحادیه داوران می توان خانواده از هم گسیخته داوری را دور هم 

جمع و اتحاد لازم را بین آنان برقرار کرد.
وظایف دپارتمان داوری و کمیته داوران تعریف نشده

غفاری، درباره دپارتمان داوری و کمیته داوران افزود: »دپارتمان مانند یک کارمند 
حقوق بگیر فدراسیون است که باید صبح سر یک ساعت خاص کارت بزند و در محل 
کار خود حاضر باشد و عصر برود! آنها زیرنظر دبیرکل کار می کنند. اما در کمیته داوران 
افراد سطح بالا حضور دارند و سالیان طولانی است که در ایران به اشتباه به کارهایی 

می پردازند که هیچ ارتباطی به آن ندارد.
کمیته داوران در فیفا و ای اف سی هر سه ماه جلسه می گذارند. از روز چهارشنبه 
رئیس  ای اف سی،  و  فیفا  در  هم  آخر  جلسه  در  جمعه؛  تا  می شود  آغاز  کارشان 
این فدراسیون ها حضور دارند، اما به هیچ عنوان صحبتی نمی کنند و تنها دلیل 
حضورشان در این جلسه این است که تصمیم هایی که کمیته داوران در دو جلسه 
قبلی خود گرفته اند، بشنوند و بدون حق دخالت، آن را اجرایی کنند. در واقع کمیته 
حقوق بگیر نیست و مانند کارمند سر کار نمی رود، اما در ایران کمیته هر روز سر کار 
است و همین موضوع موجب می شود با دپارتمان داوری به مشکل می خورد و داوران 
و همچنین باشگاه ها از اختلاف این دو ضرر می کنند. در ایران وظایف دپارتمان 

داوری و کمیته داوران تعریف نشده است.«  
دستمزد داوران چقدر است؟

مساله دستمزد داوران فوتبال و رشد رقم آن هرساله پیش از شروع لیگ برتر، محل 

حرف وحدیث و کشمکش است، اما گاهی با افزایش درصد کمی به این مبلغ این 
موضوع پایان می یابد.

برای هر  برتری  تعرفه فصل ۹۷-۱۳۹۶، داوران لیگ  براساس  نوزدهم  در لیگ 
قضاوت ۹۱۰ هزار تومان، کمک ها ۵۸۵ هزار تومان، داورهای چهارم ۳۹۰ هزار تومان 
و ناظران و نماینده ها نیز هر کدام ۲۶۰ هزار تومان دریافت خواهند کرد. در لیگ یک و 
جام حذفی، داوران ۲۶۰ هزار تومان، کمک ها ۱۸۲ هزار تومان، داور چهارم ۹۱ هزار 

تومان و ناظران و نماینده ها هر کدام ۱۳۰ هزار تومان دریافت خواهند کرد.
نکته مهم اینکه حتی با ایاب و ذهاب روزانه، دستمزد داوران به یک میلیون تومان 
در هر بازی نمی رسد و اگر قرار باشد با دریافتی یک بازیکن و یا یک مربی در هر بازی 

مقایسه کنیم، غیرقابل توصیف است.
غفاری: کل دریافتی یک داور به ۱5 میلیون هم نمی رسد

حسن غفاری در این باره می گوید: »برای برگزای یک مسابقه فوتبال چه ارکانی باید 
حضور داشته باشند؟ ضلع سوم در ارکان برگزاری یک مسابقه فوتبال بعد از مربیان و 
ورزشکاران، داوران هستند. به آدم هایی که باید حضور داشته باشند، کار داریم و بقیه 
را نادیده می گیریم، بازیکن، مربی، داور و ... باید باشند تا یک بازی برگزار شود. اما 
شما بین همین سه ارکانی که نام بردم، ببینید بازیکنان چقدر می گیرند؟ شما بیایید 
قرارداد یک مربی را ببینید، اگر به تعداد بازی های شان تقسیم کنید چقدر می شود؟ 
فکر می کنید به هریک از داوران چند قضاوت می رسد!؟ در خوشبینانه ترین حالت 
۱۴ تا ۱۶ قضاوت به بهترین داور می رسد کل دریافتی یک داور وسط به ۱۵ میلیون 

هم نمی رسد!«
درآمد فغانی در استرالیا چقدر است؟

علیرضا فغانی در سال های اخیر قضاوت های خوبی انجام داد و به موفقیت های 
ارزش  به  پولی  نتوانست  و  نرسید  بود  حقش  که  آنچه  به  هرگز  اما  رسید،  بزرگی 
قضاوت هایش از کمیته داوران فدراسیون فوتبال دریافت کنند و به همین دلیل به 
استرالیا کوچ کرد. او در آخرین فصل حضورش در ایران، ۱۷ مسابقه لیگ برتر را 
قضاوت کرد و در طول یک سال تنها ۱۵ میلیون و ۴۷۰ هزار تومان گرفت که بدون 
تردید به طور نامنظم به او پرداخت شده است. اما اکنون در استرالیا برای هر قضاوت 
۸ هزار دلار درآمد برای حداقل ۱۶ قضاوت در طول فصل دریافت می کند. این یعنی 
دستمزد فغانی در استرالیا با احتساب دلار ۲۳ هزار تومانی، ۱۸۴ میلیون تومان 

خواهد بود.
دستمزدی برابر ۱۲ سال قضاوت در ایران

ایران دستمزد  در  اندازه ۱۲ سال قضاوت  به  استرالیا  در  فغانی  علیرضا  اکنون 
می گیرد؛ اختلافی فاحش و نجومی که حتی با در نظر گرفتن فاصله منطقی مخارج 
زندگی در ایران و استرالیا هم باز بسیار گزاف و غیرقابل چشم پوشی است. در حالی 
که دستمزد داور وسط برای قضاوت در هر مسابقه لیگ برتر ۹۱۰ هزار تومان است و 

عجیب تر اینکه در دو سال اخیر افزایشی نداشته و شامل کسر مالیات هم می شود!
بحث دستمزد اندک داوران در کشور ما حکم آتش زیر خاکستر را دارد که هر بار به 
بهانه ای گُر می گیرد و دوباره شعله ور می شود. به تازگی نیز وعده داده اند که فصل 

آینده اضافه خواهد شد!
دستمزد داوران انگلیسی

در فوتبال انگلیس و در سطح آماتور، دستمزد داوران بازی به بازی مشخص شده 
و پرداخت می شود. این رقم بین ۲۰ تا ۴۰ پوند در هر بازی است. در سطح نیمه 
حرفه ای داوران دستمزد خود را در کنار هزینه سفر دریافت می کنند. آنها برای هر 
بازی ۸۰ پوند دستمزد دارند. داوران لیگ برتر انگلیس هم یک حقوق مشخص دارند. 

درآمد سالانه آنها می تواند به ۸۰ هزار پوند برسد.
داوران لیگ برتر براساس سابقه شان سالانه رقمی بین ۳۹ تا ۴۲ هزار پوند دریافت 
می کنند. در ضمن دستمزد آنها برای داوری در هر بازی لیگ برتر ۱۱۵۰ پوند است. 
داورانی که در چمپیونشیپ)دسته اول( سوت می زنند هم رقم مشابهی را سالانه 

دریافت می کنند اما، دستمزد آنها برای هر بازی ۶۰۰ پوند است.
دیگر کشورها

در دیگر لیگ های معتبر اروپایی خبری از درآمد سالانه برای داوران نیست و آنها 
تنها بابت هر بازی، دستمزدی معین دریافت می کنند. دستمزد داوران در کشورهای 
اسپانیا ۵۲۰۰ پوند، آلمان ۳۱۵۰ پوند، ایتالیا ۳۰۰۰ پوند، فرانسه ۲۴۰۰ پوند و در 

پرتغال ۱۰۰۰ پوند است.
در لیگ قهرمانان اروپا نیز داوران براساس سابقه ای که دارند در گروه های مختلف 
طبقه بندی می شوند و بدون تردید داوران با سابقه دستمزد بیشتری دریافت می کنند. 
دستمزد آنها برای داوری در هر بازی لیگ قهرمانان ۵۵۰۰، ۳۸۰۰ یا ۷۰۰ پوند 
است. در عراق یک داور برای هر بازی ۲۰۰ دلار می گیرد، در ازبکستان ۶۰۰ دلار 

دریافت می کند و در امارات یک داور حدود ۱۵۰۰ دلار می گیرد.

واکاوی چرایی اختلاف میان دپارتمان داوری و کمیته داوران؛

دستمزدداوران،کشمکشناتمامفوتبالایران بازگشت مرد ایتالیایی منتفی است؟

سنگ بزرگ استراماچونی 
جلوی پای استقلال

سرمربی  استراماچونی  آندره   
سابق استقلال که بحث بازگشتش 
است،  داغ  بسیار  تیم  این  به 
برای  جدیدی  درخواست های 
حضور در استقلال داشته که شاید 
برآورده کردن آن از عهده تیم های 

ایرانی بر نیاید.
و  سابق  سرمربی  استراماچونی 
مدت  در  که  آبی پوشان  ایتالیایی 
تهران  در  حضورش  کوتاه  زمان 
توانست نتایج خوبی بگیرد و حتی 
برساند  جدول  صدر  به  را  تیم  این 
محبوب  استقلال  هواداران  نزد  تا 
شود، بعد از فینال جام حذفی و جدایی قطعی مجیدی از استقلال به صورت 

جدی گزینه مدیران این باشگاه برای لیگ بیستم شد.
استراماچونی با بهره وری از یک تیم حقوقی بسیار قوی و قدرت چانه زنی بالا به 
دفعات توانسته قراردادهای خود با تیم های مختلف را نیمه کاره رها کرده و مبلغ 
کامل به علاوه غرامت آن را بگیرد که آخرین مورد آن، باشگاه استقلال است، در 
تازه ترین دور مذاکراتی، این مربی ایتالیایی پیشنهاداتی ارائه داده که بعید است 

برآورده کردن در توان استقلال یا هر باشگاه ایرانی باشد.
استراماچونی که به خوبی رسانه ها و فضای فوتبال ایران را رصد می کند، با علم 
به محبوبیت بالای خود و فشار بی وقفه ای که هواداران استقلال برای بازگشت او 
به دستگاه ورزش و فوتبال ایران وارد می کنند، درخواست های عجیبی ارائه داده 

است.
استراماچونی که می داند حتی در صورت عدم قرارداد جدید با استقلال به راحتی 
از طریق فیفا و اهرم های فشاری که در اختیار دارد می تواند مبلغ قرارداد دو ساله و 
غرامت آن را دریافت کند، برای نشست رسمی پای میز مذاکره پیش شرط دریافت 
تمام مطالباتش را گذاشته است. وی که از طریق نمایندگان و وکلایش پیغام های 
خود را به صورت غیر مستقیم به آبی های تهران می رساند، رقم پیشنهادی بسیار 
بالایی )بیش از ۲ میلیون یورو( در سال بعلاوه آپشن های فراوان نظیر حق فسخ 
یک طرفه، حق غرامت در صورت فسخ )حتی یک طرفه(، غرامت خدشه به وجهه 
ورزشی در صورت فسخ و حتی فسخ یک طرفه موجه، چندین نوبت بلیت های 
رفت و برگشت بیزینس کلاس برای خود، خانواده و دستیارانش، عدم حضور هیچ 
ایرانی در کادر فنی و برخی پیش شرط های دیگر عنوان کرده است. از یک سو با 
سنگ بزرگی که استراماچونی پیش پای استقلال انداخته است و از سوی دیگر 
مخالفت رسمی سازمان لیگ فوتبال ایران بسیار بعید به نظر می رسد در لیگ 
بیستم شاهد حضور وی روی نیمکت استقلال باشیم چون با توجه به رشد نرخ 
ارز، تامین منابع لازم به منظور عقد چنین قراردادی برای هر تیم ایرانی غیر ممکن 
است. به همین دلیل احتمال دارد استقلالی ها رسماً قید مربی ایتالیایی را زده و 
برای لیگ بیستم به سراغ گزینه دیگری بروند. استقلالی ها ناچار هستند در مدت 
زمان کوتاهی تکلیف نهایی نیمکت خود را مشخص کنند و تصمیمی بزرگ در این 
خصوص بگیرند. پذیرفتن تمام شروط عجیب و بزرگ استراماچونی یا رفتن به سراغ 

پلن دوم.

گل محمدی: 

برای پیروزی می جنگیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: التعاون به عنوان صدرنشین گروه، برای 

موفقیت تلاش می کند اما ما پرسپولیس هستیم و برای پیروزی می جنگیم.
»یحیی گل محمدی« دیروز در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر التعاون 
عربستان در هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: از فدراسیون قطر بابت 
میزبانی مسابقات لیگ قهرمانان آسیا تشکر می کنم. برگزاری این مسابقات 
به صورت متمرکز بهترین راه بود و از AFC هم تشکر می کنیم که این تصمیم را 
برای ادامه مسابقات گرفت. وی افزود: هر چهار بازی باقی مانده برای ما شبیه 
یک فینال است و انگیزه زیادی برای ادامه مسابقات داریم. التعاون به عنوان تیم 
صدرنشین گروه به طور حتم خودش را برای این مسابقات آماده کرده است اما 
ما پرسپولیس هستیم و در دیدار فردا برای پیروزی خواهیم جنگید. سرمربی تیم 
فوتبال پرسپولیس تصریح کرد: خوشحالم با گروهی از بازیکنان کار می کنم که 
قلب بزرگی دارند و همیشه برای پیروزی تلاش می کنند. تیم فوتبال پرسپولیس در 
هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا امروز سه شنبه از ساعت ۲۲:۳۰ به مصاف التعاون 
عربستان خواهد رفت. سرخپوشان در نخستین دیدار خود با نتیجه ۲ بر صفر برابر 
الدحیل شکست خوردند و در هفته دوم نیز با تساوی ۲ بر ۲ برابر الشارجه امارات 
متوقف شدند. شاگردان گل محمدی در گروه سوم با یک امتیاز در رده سوم قرار 

دارند.

نایب رییس فدراسیون فوتبال:

 انتخابات فدراسیون فوتبال آبان ماه
 برگزار می شود

نایب رییس فدراسیون فوتبال گفت: با تایید اساسنامه توسط فیفا، انتخابات 
فدراسیون اواخر آبان یا آذر ماه امسال برگزار می شود.

»لیلا صوفی زاده« روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا همچنین درباره 
اردوی تیم ملی فوتسال زنان، اظهار داشت: اردوها بر اساس تقویم زمانی رقابت ها 
برگزار می شود اما با شیوع کرونا شرایط تغییر کرده و برگزاری آن باید با مجوز ستاد 
مبارزه با کرونا باشد. وی افزود: از مهرماه اردوی تیم ملی فوتسال زنان آغاز می شود 
و نگرانی در این باره وجود نخواهد داشت. نایب رییس فدراسیون فوتبال درباره 
رقابت های بین المللی فوتسال،  گفت: ۱۶ شهریورماه آمادگی خود را به برزیل 
اعلام کردیم. منتظر هستیم که ببینیم چه کشورهایی قرار است شرکت کنند. این 
رویداد آذرماه امسال برگزار می شود البته به دلیل کرونا احتمال تغییر هم وجود 
دارد. وی درباره مدارس فوتبال، گفت: فعالیت مدارس فوتبال بستگی به صدور 
مجوز دارد اما در بخش فوتبال پایه تلاش داریم تا این موضوع را تقویت کنیم تا 
سرمایه گذاری برای آینده تیم های ملی باشد. فیفا هم بر تقویت مدارس فوتبال در 

سنین پایه تاکید زیادی دارد.

احمد نوراللهی:

رویایمان صعود دوباره به فینال آسیاست
 بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس  نیز در این نشست خبری گفت: هدف های 

بزرگی در آسیا داریم ولی اول باید از گروه صعود کنیم.
احمد نوراللهی گفت: در دو بازی ابتدایی این فصل از مسابقات، یک امتیاز به 
دست آوردیم. برای اینکه از این گروه صعود کنیم به برد در بازی های بعدی نیاز 
داریم. قطعاً باید برای این هدفی که داریم تلاش کنیم و انگیزه لازم را هم داریم. 
تمرینات خوبی هم پشت سر گذاشتیم. هافبک پرسپولیس درباره دیدار با التعاون 
تاکید کرد: بازی با این تیم قطعاً خیلی در صعودمان تأثیر دارد. ما هدف های 
بزرگ تری داریم ولی باید در مرحله اول از گروه خودمان صعود کنیم. وی درباره 
تجربه حضور در فینال لیگ قهرمانان آسیا در این دیدارها گفت: قطعا این تجربه 
می تواند به ما کمک کند. تعدادی از بازیکنانی که در تیم هستند در فینال هم 
حضور داشتند و تجربه آنها می تواند به ما کمک کند. تلاش می کنیم که با انگیزه 

بالا و تمرینات خوب و شروع خوب در این مسابقات بتوانیم نتایج خوبی بگیریم.
بازیکن خط میانی تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: واقعیت این است که رویای 
ما این است که دوباره به فینال صعود کنیم. این هدف رقم نخواهد خورد مگر با کار 
گروهی بازیکنان و این که کنار هم باشیم و بتوانیم بهترین نتایج را رقم بزنیم و صعود 

به مرحله بعد را به هواداران هدیه کنیم. 

 

کشتی گیران فرنگی کار استان قم حریفان خود در مرحله گروهی دوره جدید پیکارهای لیگ برتر کشتی فرنگی قهرمانی 
باشگاه های کشور شناختند.

 برپایه این گزارش ، با تغییر گروه بندی رقابت های فصل ۱۳۹۹ لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور قرار شد این فصل 
از مسابقات از روز هشتم مهر ماه آغاز شود، فصلی که منتهی به مسابقات المپیک توکیو است و یکی از ملاک های کادر فنی 

تیم ملی برای بررسی میزان آمادگی کشتی گیران به شمار می رود.
به همین منظور نشست هماهنگی لیگ  برتر کشتی فرنگی با حضور مسوولان فدراسیون، سازمان لیگ و نمایندگان 
باشگاه های لیگ برتری، برای تصمیم گیری راجع به زمان شروع این رقابت ها برگزار شد و نتیجه این بود که بیستمین دوره 

مسابقات لیگ برتر از روز هشتم مهر ماه آغاز شود.
در حالی که پیش از این قرعه کشی مسابقات در سه گروه انجام شده بود، بار دیگر قرعه کشی تجدید شد تا تیم های لیگ 
برتری در دو گروه به شکل متمرکز برای کسب مجوز صعود به مرحله نهایی و به دست آوردن عنوان قهرمانی و سهمیه 

باشگاه های جهان در تهران با یکدیگر رقابت کنند.
در این دوره ۱۰ تیم حضور دارند که یکی از آنها تیم کشتی فرنگی شهدای مدافع حرم قم است، در حالی که اکثر کشتی گیران 
مطرح قم به دلیل مشکلات مالی این تیم، در مهلت نقل و انتقالات لیگ برتر به تیم های دیگر رفته اند و تیم شهدای مدافع حرم 

با نفرات جوان و جویای نام در لیگ برتر حضور می یابد.
در قرعه کشی جدید مسابقات مرحله مقدماتی، تیم های هیأت کشتی سیرجان، فولاد اکسین خوزستان، آریوبرزن بهبهان، 
رعد پدافند ارتش و هیأت کشتی یزد در گروه نخست جای گرفتند و تیم شهدای مدافع حرم قم در گروه دوم با دانشگاه 
آزاد اسلامی، صبا نور کردستان، احتشام گستر خوزستان و بازار بزرگ ایران هم گروه شد. در شرایطی که نیم فصل نخست 
دیدارهای مرحله گروهی این دوره از روز هشتم مهر ماه آغاز می شود، یکی از تصمیم های جلسه قرعه کشی لیگ برتر این بود 
که بعد از تصمیم گیری اتحادیه جهانی کشتی در خصوص برگزاری یا عدم برگزاری رقابت های بزرگسالان جهان، راجع به 

زمان و نحوه برگزاری مسابقات دور برگشت لیگ برتر کشتی فرنگی تصمیم گیری شود.

سرپرست هیأت اسکواش استان قم در آستانه دوره دوم مسوولیت سرپرستی خود در این هیأت ورزشی پنج نفر جدید 
برای اداره بخش های مختلف هیأت منصوب کرد.

 به گزارش خبرگزاری فارس از قم، اسکواش رشته ای است که از اوایل دهه ۱۳۸۰ با فعال شدن اسکواش باز در قم 
فعالیت خود را آغاز کرد و حمایت های اداره کل ورزش و جوانان از این رشته نوپا امکانات و فضای اختصاصی قابل توجهی 
برای اسکواش فراهم کرد، رشته ای که حالا یکی از ۴۸ هیأت ورزشی فعال در استان قم است اما هنوز برای پیشرفت و 
جذب نیروی انسانی جای کار دارد. پس از استعفای نیره سادات حسینی از مسوولیت ریاست هیأت اسکواش استان قم 
که پیش از پایان دوره چهار ساله وی اتفاق افتاد، با هماهنگی فدراسیون اسکواش و اداره کل ورزش و جوانان قم، سعید 

معارف وند مسوولیت سرپرستی این هیأت ورزشی را تا زمان برگزاری مجمع انتخابات بر عهده گرفت.
معارف وند که به دلیل فعالیت در این رشته، آشنایی خوبی با رشته اسکواش دارد قرار بود به مدت سه ماه سرپرستی این 
هیأت ورزشی را انجام داده و با هماهنگی امور مجامع هیات های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم مقدماتی 
برگزاری مجمع انتخابات این هیأت را برای تعیین رئیس جدید فراهم کند اما اکنون در آستانه یک دوره سه ماهه جدید 
برای سرپرستی هیأت اسکواش قم است. سرپرست هیأت اسکواش قم به همین دلیل دست به کار شد و برای اداره بهتر 
امور این هیأت ورزشی، پنج نفر در بخش های مختلف هیأت معرفی و منصوب کرد، در این انتصاب ها یگانه قریبی به عنوان 

نایب رئیس و فاطمه فلاح به عنوان خزانه دار این هیأت معرفی شدند و مسعود زمانیان نیز دبیر هیأت اسکواش قم شد.
همچنین خانم دارابی مسوولیت کمیته استعدادیابی هیأت را بر عهده گرفت و خانم فلاح حکم مسوولیت کمیته برگزاری 
مسابقات هیأت اسکواش قم را گرفت، اما نکته قابل توجه این است که انتصاب های جدید از بین نفرات فعال در بدنه 

اسکواش قم انجام شد، افرادی که سابقه و تخصص این رشته را دارند.
این در حالی است که اسکواش قم در مجموعه ورزشی شهدای هفتم تیر جنب عوارضی اتوبان قم – تهران دارای یک 
سالن بین المللی اسکواش است که یکی از مجهزترین سالن های تخصصی این رشته در کشور به شمار می رود و تا کنون 

میزبان چند دوره رقابت های کشوری و اردوی تیم های ملی این رشته نیز بوده است.

5 انتصاب جدید در اسکواش قمفرنگی کاران قم حریفان لیگ برتری خود را شناختند

 سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: فوتبال 
می گذارد  پشت سر  را  ورشکستگی   دوران  ابتدای  ما 
و معتقدم برخی بنگاه های نقل و انتقالاتی بازیکن و 

دلالان، عامل اصلی این ورشکستگی هستند.
جلال چراغپوربا اشاره به قانون منع به کارگیری بازیکن 
و مربی خارجی در فوتبال ایران، اظهار داشت: تعامل 
در فوتبال باعث پیشرفت می شود. اینکه بازیکن و مربی 
خارجی در لیگی حضور داشته باشند، باعث می شود تا 
بیشتر فوتبال یک کشور به سمت جهانی شدن برود و در 
نهایت این موضوع منجر به پیشرفت فوتبال یک کشور 

می شود.
وی افزود: زمانی فوتبال ژاپن بیشتر بازیکنان پا به سن 
گذاشته برزیل را جذب کرد و همین موضوع موجب شد تا 
فوتبال ژاپن  پیشرفت چشمگیری داشته باشد. ژاپن هم 
توانست با تاثیر از آن زمان فوتبالش را به قله آسیا برساند 

چرا که همان افراد هر کدام توانستند تجربه هایشان را به 
ژاپنی ها منتقل کنند و تا سالیان سال این تاثیر در فوتبال 

ژاپن وجود داشته باشد.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: 
در قطر هم می بینیم که بازیکنانی مانند ژاوی، مانژوکیچ 
به  را  دنیا  فوتبال  مطرح  ستارگان  از  دیگر  بسیاری  و 
خدمت می گیرد و نتیجه آن هم موفقیت این تیم در جام 
ملت های آسیا بود. در فوتبال حرفه ای دنیا نمی شود از 
برخی نعمت ها، خود را محروم کرد. با این قانون فوتبل ما 

پَس رفت خواهد کرد.
بازیکنان  قرارداد  رقم  افزایش  خصوص  در  چراغپور 
داخلی خاطرنشان کرد: نمی توانیم روی بازیکن قیمتی 
بگذاریم، اما باید خود را به فوتبال روز دنیا نزدیک کنیم. 
وقتی یک قانون تصویب می شود باید تبعات آن را هم 
در نظر گرفت. وقتی شما ابزار لازم را ندارید، پس باید 

برای رقابت ابزار خود را به هر نحوی حفظ کنید. مثالی 
در این خصوص می زنم؛ خودروی شما در بیابانی بنزین 
تمام می کند آنگاه حاضر هستید هر مبلغی را برای تهیه 

سوخت پرداخت کنید.  
وی اضافه کرد: برانکو روزی به پرسپولیس آمد و روزی 
هم این تیم را ترک کرد، اما تا سالیان سال پرسپولیس 
کند.  بهره برداری  مربی  این  حضور  تاثیر  از  می تواند 
در استقلال همه از بازی هجومی و خوب تیم تعریف 

می کردند و این تاثیر حضور استراماچونی بود.
در  گفت:  ایران،  فوتبال  ملی  تیم  اسبق  سرمربی 
مجموع اگر نگاه کنیم فوتبال ما ورشکسته است. البته 
می گذارد.  پشت سر  را  ورشکستگی اش  دوران  ابتدای 
این  در  و  می دهد  ضرر  سوددهی،  جای  به  ما  فوتبال 
شرایط سرمایه گذاران هم از وارد کردن پول در این صنعت 
با این حال امیدوارم روزهای خوب فوتبال  می ترسند. 

ایران را شاهد باشیم و بتوانیم با تیم های خوب خارجی 
در میدان های بین المللی رقابت کنیم.

جلال چراغپور:

 دلالان عامل اصلی ورشکستگی فوتبال ایران هستند
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اصلاح طلبان در ماه های اندک اما سرنوشت ساز باقی مانده تا انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم با سه دغدغه یا نگرانی مشخص و مهم روبرو هستند که برای 
حل و رفع آن ها باید تلاش کنند تا بار دیگر خود را در میدان رقابت قرارداده و در 

معرض رای و انتخاب مردم قرار دهند.
ماه های منتهی به انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم برای هریک از جریان های 
سیاسی با دغدغه های متفاوتی طی می شود. این روزها اصلاح طلبان با سه 
دغدغه مشخص روبرو هستند که در اظهارات هریک از چهره های حزبی و فعالین 
این گروه سیاسی به نوعی نمود می یابد. شورای عالی سیاستگذاری اصلاح 
طلبان پس از انتخابات مجلس یازدهم در دوم اسفند تا به امروز که قریب به 
هفت ماه از آن می گذرد در کما رفته و رییس و نایب رییس آن استعفا داده اند. 
طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری گرچه تا مرحله تصویب و اجرا 
فاصله دارد اما از هم اکنون طیف اصلاحات درباره بندها و افزوده های آن دغدغه 
دارند و معتقد هستند این طرح، ضمن داشتن ایرادات حقوقی و قانونی، باقی 
مانده امید به حضور اصلاح طلبان در عرصه قدرت و مسوولیت را به طور کامل 
از بین خواهد برد. ضلع سوم این نگرانی ها هم، درباره جامعه مدنی و مردم است 
که جلب اعتماد و جذب آرای آن ها در ماه های آتی با توجه به شرایط کشور از 

دشوارترین کارهای ممکن خواهد بود.
شعسا به پایان نزدیک می شود؟

»نهاد هماهنگ کننده اصلاح طلبان در آبان مستقر می شود« این تازه ترین 
عالی  شورای  یعنی  اصلاحات  جریان  در  تصمیم گیر  نهاد  عالی ترین  از  خبر 
حزب  سخنگوی  مرعشی«  »حسین  که  است  طلبان  اصلاح  سیاستگذاری 
کارگزاران آن را اعلام کرده و گفته است: »پیشنهاد ما این است که این نهاد 
هماهنگ کننده، بیشتر از ۱۵ نفر نباشد تا بحث های جدی به صورت اقناعی 
صورت گیرد. باید به یک راه حلی برسیم که همه قبول داشته باشند. یعنی کسی 
نباید حذف شود. بحث و رایزنی در سطح احزاب است و به زودی در سطح جبهه 
می آید و فکر می کنم تا دو ماه آینده در آبان بتوانیم، نهاد را مستقر کنیم؛ هنوز 

تصمیمی نداریم و زمان داریم.«
حزب کارگزاران از فعالترین جریان های اصلاح طلب این روزهاست که در آخرین 
نشست خود پیشنهادات حزب را برای ورود به فضای انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۱۴۰۰ مطرح کرده و پس از بحث و بررسی از تصویب شورای مرکزی گذرانده 
است. اگر اظهارات سخنگوی این حزب مورد تایید دیگر گروه های اصلاح طلب 
هم قرار گیرد می توان آن را به معنای پایان کار شعسا دانست. گزینه ای که 
احتمال آن با توجه به انتقادات از عملکرد آن و استعفای عارف و حجت الاسلام 

»عبدالواحد موسوی لاری« نایب رییس شورا بالا بود.
اظهارات مرعشی هرچند به نوعی پایان بخش کار شورای عالی بود اما آغازگر 
پرسش های تازه درباره نهاد تازه تصمیم گیر هم خواهد بود، اینکه نهاد مورد اشاره 
رییس خواهد داشت یا نه و شکل و شیوه تصمیم گیری ها به چه صورت خواهد 
بود؛ همچنان مبهم است. رییس پیشین شورای عالی یعنی »محمدرضا عارف« 
که بر اساس شنیده ها در تدارک نامزدی در انتخابات آینده است؛ بارها از سوی 
طیف ها و چهره های مختلف اصلاح طلب مورد انتقاد قرار گرفته است و یکی از 
مهم ترین منتقدین وی، حزب کارگزاران سازندگی بوده است حتی اگر این روزها 
»محمد عطریانفر« عضو شورای مرکزی این حزب رفتار اصلاح طلبان با عارف 
را به رفتار قوم بنی اسرائیل با موسی)ع( تشبیه کند. شیوه تصمیم گیری شعسا 
همیشه منتقدانی داشت که این شکل از تصمیم گیری را نادیده گرفتن حق 

احزاب و تشکل های حقوقی عضو شورای عالی می دانستند.
فرصت باقی مانده تا آبان و اعلام رسمی جزییات نهاد تصمیم گیر در انتخابات، 
احتمالا صرف رایزنی و نظرسنجی جریان های مختلف اصلاح طلب خواهد شد 
و به این ترتیب می توان از آغاز رسمی فعالیت های انتخاباتی اصلاح طلبان از آبان 

ماه خبر داد.
اصلاح قانون انتخابات، نگرانی تازه اصلاح طلبان

انتخابات ریاست جمهوری از سوی نمایندگان مجلس  طرح اصلاح قانون 
یازدهم طی هفته گذشته موجی از اظهارنظرها و انتقادات را در پی داشته است. 
این بار منتقدان از هر دو جناح سیاسی هستند اما با توجه به تجربه اصلاح طلبان 
از انتخابات پیشین، اصلاحیه های این طرح بیش از جریان رقیب موجب نگرانی 
اصلاح طلبان شده است. در این زمینه »محسن رهامی« عضو شورای مرکزی 
انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها تصریح کرده است: »برخی نمایندگان 
مجلس به جای توجه به منافع ملی و آوردن مردم به پای کار به فکر منافع جناحی 
خود بوده و در تلاش هستند که اصلاح طلبان سرکار نیایند. مثلا با اصلاح قانون 
انتخابات ریاست جمهوری، می خواهند سقف ۷۰ سال را تعیین کنند تا افرادی 
مثل سید محمد خاتمی دیگر نتوانند وارد انتخابات شوند. آنها در واقع می خواهند 

قبایی اندازه خود بدوزند در حالی که این اقدامات به نفع کشور نیست.«
حزب ندای ایرانیان هم در آخرین نشست شورای مرکزی خود در مخالفت با 
اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری از سوی مجلس، اعلام کرد: »محورهای 
این طرح حقوق مردم را محدودتر می کند و با چارچوب های دموکراسی و حقوق 
ملت سازگار نیست و این متن غیرحقوقی بر مبنای تفسیرپذیری و سلیقه محوری 

تهیه شده است و نگاه سلیقه ای در بررسی و نظارت را افزایش می دهد.«

  »آذر منصوری، قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت هم در توییتی نوشت: »طرح 
اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری نه تنها اصل جمهوریت و دایره انتخاب 
مردم را محدودتر می کند، بلکه برای همیشه راه را برای ورود زنان ایران حتی در 
مرحله ثبت نام نیز می بندد. با این رویکرد سلبی نسبت به حق انتخاب مردم، از 

انتخابات چیزی جز شیر بی یال و کوپال و اشکم باقی نمی ماند.«
نگرانی از محدود شدن بیشتر اصلاحات در مسیر معرفی نامزد مقبول در پی 
اجرایی شدن احتمالی طرح تازه قانون انتخابات، در حالی است که این روزها 
بیشتر چهره ها و طیف های چپ سیاسی در ایران از نامزد نیابتی و ائتلافی عبور 
کرده و در پی اجماع بر سر کاندیدای اصیل اصلاح طلب هستند. شاید به همین 
دلیل است که »غلامعلی رجایی« مشاور پیشین مرحوم آیت الله هاشمی تاکید 
کرده است: »اصلاح طلبان باید تنها در شرایطی وارد کارزار جدی انتخاباتی شوند 
که دارای یک یا چند گزینه صددرصد اصلاح طلب باشند. دوران »کاندیدای 
اجاره ای« تمام شد، اگر نامزد اصلاح طلبان ردصلاحیت شد در انتخابات شرکت 

نکنند.
دغدغه از دست دادن پایگاه اجتماعی

در کنار دو دغدغه مهم اشاره شده در بالا، اصلاح طلبان نگرانی بسیار بزرگتری 
هم دارند و آن کاهش مقبولیت در جامعه و حتی میان طرفداران خود هستند. 
اصلاح  اقناعی  توان  درباره  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  بروجردی«  »اشرف 
طلبان برای به دست آوردن دوباره اعتماد مردم گفته است: »کار سختی است 
و من فکر نمی کنم این مردم دیگر مردمی باشند که بخواهند مثل قبل اعتماد 
داشته باشند ولی با گفت وگو می توان بخشی از مشکلات آنها را حل کرد.« در 
بررسی دلایل کاهش یا حتی فقدان اعتماد مردم به جریان اصلاحات، بیش از 
هر موضوعی به عملکرد آنها به ویژه در مجلس دهم و شورای شهر پنجم اشاره 
می شود اما برخی چون »محمد قوچانی« سردبیر روزنامه سازندگی، معتقدند؛ 
دامن زدن به انتظارات فزاینده مردم -که بخشی از آن به همان بحث قانون و 
حقوق اساسی برمی گردد- و تبعیت مطلق از مطالبات اجتماعی، سبب شده 
است که یک شکاف پرنشدنی بین مطالبات و مقدورات به وجود بیاورد که این یک 
رابطه دیالکتیکی پیدا کرده است. یعنی از یک طرف مردم را ناامید می کنند و از 

طرف دیگر خودشان ناامید می شوند.
دلیل این کاهش سرمایه اجتماعی هرچه باشد اصلاح طلبان برای بازگرداندن 
آن زمان زیادی در اختیار ندارند. شرایط کشور و منطقه هم ایجاب می کند تا اگر 
فکر و ایده تازهای در سر دارند، هرچه زودتر به مرحله اجرا نزدیک کنند تا بیش از 

این سرمایه اجتماعی آن ها و سرمایه مردم سالاری در کشور از میان نرود.

کاهش چشم گیر سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان ؛
اصلاحات و سه دغدغه مشخص انتخاباتی

رییس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه علم غنی سازی ایزوتوپ های پایدار و 
فناوری مربوط به آن را به دست آورده ایم، تاکید کرد: ایران در زمره معدود کشورهایی 

است که توانایی تولید ایزوتوپ های پایدار را دارد.
اتمی،  انرژی  سازمان  اطلاع رسانی  و  عمومی  دیپلماسی  کل  اداره  گزارش  به 
مراسم آغاز احداث زیرساخت های فاز دوم پروژه تولید ایزوتوپ های پایدار به روش 
سانتریفیوژ گازی شنبه گذشته با حضور »علی اکبر صالحی« معاون رییس جمهور 
و رییس سازمان انرژی اتمی و جمعی از معاونان و مدیران این سازمان در مجتمع 

هسته ای شهید علیمحمدی فردو برگزار شد.
فاز اول این پروژه با عنوان امکان سنجی ایزوتوپ های پایدار با تلوریم و زنون با 

ماشین سانتریفیوژ IR۱ و با همکاری روسیه پیشتر با موفقیت به اجرا در آمده بود.
غنی سازی فقط غنی سازی اورانیوم نیست

صالحی در این مراسم، با بیان اینکه غنی سازی فقط غنی سازی اورانیوم نیست و در 
ادامه پروژه غنی سازی اورانیوم می توانیم به غنی سازی عناصر دیگر بپردازیم،گفت: 

تعدادی از عناصر جدول مندلیف حدود ۲۵۶ ایزوتوپ پایدار دارند و این ایزوتوپ ها 
کاربردهای وسیعی از جمله در صنعت، بهداشت، کشاورزی، میراث فرهنگی و 

باستان شناسی دارند.
وی با اشاره به همکاری سازمان انرژی اتمی با روس ها در حوزه تولید ایزوتوپ های 
و  شده ایم  جدیدی  عرصه  وارد  داشت:  اظهار  آزمایشگاهی،  سطح  در  پایدار 
خوشبختانه قدم های بلندی برداشته ایم. در این راستا زیرساخت های اولیه تولید 

نرم افزارهای مورد نیاز نیز فراهم شده است.
از سانتریفیوژهای IR۱ برای  معاون رییس جمهور اضافه کرد: در حال حاضر 
غنی سازی ایزوتوپ های پایدار مثل تلوریم و زنون به صورت پایلوت استفاده می کنیم 

و در نظر داریم این مسئله را به سطح صنعتی برسانیم.
 وی یادآورشد: امروز ساخت مجموعه ساختمانی با حدود هفت هزار متر مساحت 
که دارای آزمایشگاهی مجهز است را آغاز می کنیم. این آزمایشگاه تجهیزات بسیار 
پیشرفته ای خواهد داشت که بخشی از آن را تامین کرده ایم و بخشی را ان شاءالله در 

آینده تامین خواهیم کرد. صالحی ادامه داد: ما علم غنی سازی ایزوتوپ های پایدار 
و فناوری مربوط به آن را به دست آورده ایم. مهندسان و متخصصان ما نرم افزارهای 
بزرگی را نوشته اند که یکی از آنها برای مثال ۳۰۰ هزار خط برنامه دارد. طراحی 
مربوط به چیدمان زنجیره های غنی سازی ایزوتوپ های پایدار را متخصصان ایرانی 

انجام می دهند.
ایران توانایی تولید ایزوتوپ های پایدار دارد

وی با ابراز امیدواری نسبت به بهره برداری از این پروژه تا دو سال آینده خاطرنشان 
کرد: قیمت برخی از ایزوتوپ های پایدار حدود ۱۴۰ هزار دلار است. اگر این را با 
قیمت نفت که بشکه ای ۳۰ تا ۴۰ دلار است، مقایسه کنیم، پی به ارزش افزوده 
بسیار بالای این محصول می بریم. به گفته رئیس سازمان انرژی اتمی، خوشبختانه 
جمهوری اسلامی ایران در این مسیر قدم های بلندی برداشته است و در زمره معدود 

کشورهایی است که توانایی تولید ایزوتوپ های پایدار را ایجاد کرده  است.
صالحی با اشاره به جمله معروف شهید حاج قاسم سلیمانی با عنوان »ما ملت 
امام حسینیم«، ابراز داشت: امام حسین )ع( شهید شدند تا به زندگی معنا ببخشند 
و حرکت در آن ایجاد کنند نه اینکه ما مایوس و متوقف بشویم. پیام ایشان آزادی و 

آزادگی است و اینکه نباید غلام حلقه به گوش کسی باشیم.
و  تمامی محدودیت ها  ایران علیرغم  پیام جمهوری اسلامی  این  با  افزود:  وی 
مشکلاتی که برایش ایجاد کرده و می کنند، حرکتی رو به جلو دارد و به لطف الهی 
هرگز متوقف نمی شود. سیدالشهداء برای بیداری جهان اسلام و حرکت رو به تعالی 

امت اسلامی شهید شدند.
آمریکا در شورای امنیت برای بار سوم تنها شده است

معاون رییس جمهور با اشاره به بخشی از آیه ۷ سوره مبارکه ابراهیم بیان کرد: 
ملت ما بیدار شده است و کارهای بزرگی را انجام داده است. ما دشمن و کید او را 
می شناسیم. اگر کلی هزینه می شد که بگویند حکومت آمریکا مکار است و قابل 
اعتماد نیست، کسی باور نمی کرد اما کشوری همچون ایران ظهور کرد و توانسته 

شیوه حکمرانی این کشور را مفتضح کند.
به گفته صالحی، آمریکا در شورای امنیت سازمان ملل برای بار سوم تنها شده 
است. قدرت جمهوری اسلامی قدرت ناشی از خداباوری و برخاسته از توکل به 

خداوند است.
چالش ایران و آژانس با تدبیر بزرگان نظام حل شد

وی با اشاره به سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران یادآور شد: 
شرایط غامض و مبهمی بود. الحمدلله به لطف خدا و تدبیر بزرگان نظام و در حالی 
که دشمنان روی چالش پیش آمده، خیلی سرمایه گذاری کرده بودند کارها در 
مسیر صحیح قرار گرفت. رییس سازمان انرژی اتمی اضافه کرد: ما می خواهیم در 
مسئله ای که حق مان است، اراده خودمان را به جبارترین نظام جهان تحمیل کنیم 
و در مقابل او تمکین نکنیم. باید برای نسل های آینده مشخص شود نسل شما چه 

حماسه ای را به وجود آوردند.

رییس سازمان انرژی اتمی: 

»کاندیدای اصلح« جبهه پایداری در انتخابات ۱۴۰۰  چه کسی است؟علمغنیسازیایزوتوپهایپایداررابهدستآوردهایم

 دوراهی جلیلی یا فتاح

»انتخاب اصلح« این کلیدواژه ای است که هر بار با داغ شدن بحث انتخابات از تریبون 
پایداری به گوش می رسد؛ همان کلیداواژه ای که نزدیک ترین جریان به محمود احمدی نژاد 

را به »بازی بهم زن « و »بچه شلوغ کن ها« در جریان اصولگرا تبدیل کرده است.
آنها سال ۹۲ همان زمان که در اردوگاه راست بر سر وحدت مثلث قالیباف، حدادعادل 
و ولایتی چانه زنی می شد، کاندیدای محبوب شان را »سعید جلیلی« معرفی کردند و تا 
لحظه آخر هم دست از حمایتش برنداشتند؛ هرچند در آن مقطع عمده انتقادات متوجه 
ولایتی شد که چرا زمین را به نفع قالیباف ترک نکرد اما پایداری ها هم از ترکش  این انتقادات 
بی نصیب نماندند و حمایت از جلیلی یکی از دلایل شکست اصلی ترین گزینه جناح راست 

یعنی قالیباف معرفی شد. 
چهار سال بعد وقتی عَلَم دوازدهمین انتخابات ریاست جمهوری بر پا شد بازهم زخم 
اختلاف جریان پایداری با اصولگرایان سنتی سرباز کرد و پایداری ها یکی از غائبان اصلی 
گردهمایی ۳۰۰۰ نفره اصولگرایان بودند هرچند همان زمان هم همه توجهشان سمت 
جلیلی بود اما او که یک بار طعم رقابت با حسن روحانی را چشیده بود ترجیح داد وارد این 
کارزار نشود و برای همین چشم امید آنها به گزینه دیگرشان یعنی » پرویز فتاح« خیره شد اما 
این کور سوی امید هم برای آنها بسته شد چراکه فتاح نیز انتخابات ۹۶ را میدانی مناسب 
برای جولان خود ندید و قدم به میدان رقابت نگذاشت همین مسئله باعث شد تا انتخاب 
اصلح پایداری گرد »ابراهیم رئیسی« جمع شود. اما حالا چه؟ حالا که سیزدهمین انتخابات 
ریاست جمهوری در پیش است و صحبت بر سر رئیس جمهور جوان قوت گرفته »انتخاب 

اصلح« پایداری کدام گزینه خواهد بود؟ 
بازگشت به عقب و حمایت از احمدی نژاد

هنوز هم خاطره خوش احمدی نژاد را در ذهن خود یدک می کشند؛ تنها کاندیدایی 
که توانست از میان این تفکر خود را به خیابان پاستور برساند. هرچند آخر داستان دولت 
آبادگران خوب تمام نشد اما همچنان پایداری ها بدشان نمی آید احمدی نژاد دوباره سکان 

قوه مجریه را به دست بگیرد.
»ما هر کسی را، تا مادامی که در مسیر اسلام کار می کند، حمایت می کنیم؛ طرفداری اش 
می کنیم؛ هر وقت منحرف شد، ما هم از او جدا می شویم.« این همان جمله معروفی است 
که دو سال پیش پدر معنوی جبهه پایداری درباره محمود احمدی نژاد به زبان آورد، جمله ای 
که هرچند در آن مقطع به معنای برائت از رئیس دولت نهم و دهم تعبیر شد اما بعد از سکوت 
یکساله احمدی نژاد می تواند دوباره به معنای بازگشت به مسیر اصلی تفسیر شود و دوباره 
حمایت پایداری ها را جلب کند. البته بر سر به واقعیت نشستن این گمانه زنی ها یک اشکال 
عمده وجود دارد و آن آب پاکی است که چندی پیش عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای 
نگهبان بر روی دستان حامیان احمدی نژاد ریخت و گفت: »توصیه می شود کسانی که در 

دوران قبل صلاحیت آنها تایید نشده است، در این دوره انتخابات شرکت نکنند.«
دوراهی جلیلی و فتاح 

 سال ۹۲ خودش را در قد و قامت ریاست جمهوری دید و وارد گود انتخابات شد تا دیگر 
فقط دیپلمات اصولگرا نباشد اما بخت و اقبالش آنقدر بلند نبود و کم و کاستی های دولت 
احمدی نژاد بر سر او خراب شد؛ هرچند سعید جلیلی نتوانست ردای ریاست جمهوری 
را به تن کند اما از همان زمان زیر نظر گرفتن دولت را با انتقاد از برجام شروع کرد تا شاید 
این گزارشات نقد و بررسی در مناظرات انتخاباتی سال ۹۶ کمک حالش شود. اما سه 
سال پیش وقتی سعید جلیلی فکرش را هم نمی کرد اصولگرایان پشت سر او قرار نگیرند، 
درنهایت رویای ریاست جمهوری را بازهم به پستو برد و اعلام کرد این گزارشات را در اختیار 
قالیباف و رئیسی می گذارد تا آنها بتوانند در مناظرات انتخاباتی بر روحانی و جهانگیری 
غالب شوند؛ البته محاسباتش این بار هم درست از آب در نیامد و هم قطارانش چندان هم 
از این گزارشات استقبال نکردند. جلیلی درست چندماه بعد از تمدید ریاست جمهوری 
حسن روحانی، »سلسله جلسات سایه تمدن اسلامی برای تایید، تکمیل و تصحیح برنامه 
های دولت دوازدهم« را به راه انداخت؛ جلساتی که برخلاف عنوان طولانی اش تنها یک 
مفهوم از آن برداشت می شد و آن تشکیل »دولت سایه« بود. حالا »سعید جلیلی« که 
تجربیاتش نسب به هشت سال پیش بیشتر شده، آماده ترین گزینه برای جبهه پایداری 

به حساب می آید. 
کسی که تقریبا از سال ۹۶ در جریان همان جلسات دولت سایه حتی کابینه خود را هم 
مشخص کرده است و در این میان پایداری ها مطمئن هستند که سهمشان در دولت او 
محفوظ خواهد بود. در این میان اما هنوز یک  نقطه ابهام وجود دارد و آن وجهه کاریزماتیکی 
است که جلیلی فاقد آن است و از این رو نمی تواند قدرت رای آوری بالایی داشته باشد 

نکته ای که ممکن است جبهه پایداری را دچار تردید کند. 
از سوی دیگر »پرویز فتاح« که چندسالی ریاست کمیته امداد امام خمینی)ره( را به عهده 
داشت و پیش از آن هم در دولت احمدی نژاد در ردای وزیر نیرو ظاهر شد گزینه خوبی برای 
پایداری محسوب می شود کسی که حالا در جایگاه ریاست بنیاد مستضعفان قرار دارد و با 

صحبت های جنجالی اش دربرابر دوربین های صدا و سیما حسابی معروف شد. 
وقتی پرویز فتاح در سالگرد ریاستش بر بنیاد مستضعفان بحث اموال بنیاد را با محوریت 
حدادعادل، کاخ مرمر و املاک سپاه و ارتش پیش کشید به خوبی می دانست که برد این 
صحبت ها تا کجا خواهد بود و اسم او را تا چه حد بر سر زبان ها خواهد انداخت؛ حساب و 
کتابی که اتفاقا درست از آب درآمد و تا چندین روز در صدر اخبار قرار داشت و همین موضوع 
می توانست یک امتیاز باشد و خلایی را که سعید جلیلی داشت را از نظر رای آوری برای جبهه 
پایداری جبران کند اما این گزینه هم خالی از اشکال نیست و آن مربوط به اتفاقاتی است که 
در روستای ابوالفضل خوزستان و ماجرای پس گرفتن زمین های بنیاد مستضعفان از مردم 
ساکن آن روستا رخ داد؛ ماجرایی که به رویارویی مردم با ماموران بنیاد منجر شد و  از این 
بابت محبوبیت پرویز فتاح زیر تیغ مردم خوزستان در درجه اول و بخش قابل توجهی از مردم 

ایران قرار گرفت. 
زاکانی یا بذرپاش 

علیرضا زاکانی ۵۵ ساله که ۱۲ سال با پایداری ها در گود خانه ملت نشست و برخاست 
داشت حال به عنوان یکی از گزینه های انتخابات ۱۴۰۰ روی میز جبهه پایداری مطرح 
او  هرچند  داشت.  پررنگی  حضور  و ۹۸  انتخابات ۹۶  جریان  در  که  کسی  می شود 
درانتخابات سال ۹۶ هم سودای ریاست جمهوری به سر داشت و مهر رد صلاحیت شورای 
نگهبان به او اجازه نداد وارد گردونه رقابت شود اما همان زمان هم به دلیل انتقاداتی که 
نسبت به ساز و کار جمنا مطرح می کرد فاصله اش با خط اصولگرایان سنتی بیشتر شد و 
از آن سو رفاقتش با جریان نو اصولگرایان عمیق تر. او با همین حمایت ها و انتقادات و البته 
لابی های پشت پرده با قالیباف توانست کرسی ریاست مرکز پژوهش ها را در مجلس یازدهم 
به دست بیاورد و همین موضوع هم او را برای رسیدن به پاستور امیدوارتر کرد. هرچند 
زاکانی می تواند گزینه پایداری ها برای ریاست جمهوری ۱۴۰۰ باشد اما هرچه باشد 
زاکانی برخاسته از جبهه ایثارگران است نه پایداری بنابراین قبل از آنکه برگ کاندیداتوری 
زاکانی در دستان جبهه پایداری باشد این »مهرداد بذرپاش« است که برای اهالی این 

تشکل در اولویت قرار می گیرد. 
۴ سال پیش دقایقی بعد از پایان مهلت ثبت نام برای شرکت در دوازدهمین انتخابات 
ریاست جمهوری با زور وارد ساختمان وزارت کشور شد اما همینکه به مقابل گیت های 
ثبت نام رسید منصرف شد و اعلام کرد به نفع جبهه مردمی نیروهای انقلاب از ثبت نام 
کردن منصرف شده است؛ شویی که بیشتر برای نشان دادن حسن نیت به اصولگرایان 
به نمایش گذاشته شد حالا این  عضو جبهه پایداری که سال ها با حمایت همین افراد 
یکی از ۱۲ کرسی هیات رئیسه مجلس را به خود اختصاص داده بود بار دیگر در زیر 
چتر حمایتی پایداری در جریان انتصابات مجلس یازدهم راهی دیوان محاسبات شد 
تا بر کرسی ریاست این ارگان نظارتی قرار تکیه بزند از این سکو بتواند برای رسیدن 
به ساختمان ریاست جمهوری استفاده کند؛ البته سر و صدایی که درباره انتخاب او 
و ابهاماتی که پیرامون تخلفاتش در زمان ریاست بر سایپا و پارس خودرو  مطرح شد 
حواشی ای  را متوجه مجلس یازدهم و جبهه پایداری کرد؛ حواشی ای که تردیدها را 

بیش از پیش متوجه این گزینه کرد. 
بر روی نام کدام کاندیدا مُهر »اصلح« زده خواهد شد؟

فاصله تا انتخابات ۱۴۰۰ چندان طولانی نیست و به نظر می رسد اصولگرایان حتی در 
غیاب رقیب همیشگی بازهم قرار نیست با یک دست فرمان و وحدت کامل به انتخابات 
قرن جدید ورود کنند و پایداری ها همچنان بلای جان وحدت این جریان باشند. آنچنان 
که فاطمه آلیا از اعضای این جبهه هم تلویحا به مستقل حرکت کردن این جبهه در ۱۴۰۰ 
اشاره می کند و می گوید »احزاب باید معیارها، گفتمان و برنامه های خود را مطرح کنند و 
نزدیک انتخابات هم که می شود، براساس آن با هم ائتلاف کنند. در نهایت ممکن است 

جبهه پایداری با توجه به معیارهای خودش مستقلا بیاید.«
باید دید پدر معنوی این جریان در ماه های باقیمانده تا انتخابات دست کدام کاندیدا را 

خواهد گرفت، جلیلی یا فتاح؟ بذرپاش یا زاکانی و ...؟

همه  اینکه  گفت:  اصولگرا،  سیاسی  تحلیل گر  یک   
علایق سیاسی، همه جریان ها و حتی افراد مستقل بدون 
وابستگی جناحی بتوانند در انتخابات شرکت کنند اتفاق 
پسندیده ای است و همه باید تلاش کنند که همه افکار 
سیاسی که بخشی از جامعه را نمایندگی می کنند در 
انتخابات شرکت کنند اما این حرف به این معنا نیست که 
اگر همه جریان های سیاسی در انتخابات حاضر نباشند، 

الزاماً مشارکت پایین خواهد بود.
ناصر ایمانی تحلیلگر سیاسی اصولگرا در خصوص لزوم 
برگزاری انتخابات رقابتی و تاثیر آن در بالا رفتن مشارکت 

چهره های  برخی  اینکه  همچنین  و  انتخابات  در  مردم 
اصولگرا خطاب به اصلاح طلبان آن ها را نسبت به حضور 
بگویم  باید  ابتدا  در  نهی می کنند، گفت:  انتخابات  در 
اینکه گفته می شود اگر جناح های مختلف سیاسی در 
انتخابات حضور داشته باشند، مشارکت بالا خواهد بود، 
اینکه همه  گزاره خیلی دقیقی نیست. وی ادامه داد: 
علایق سیاسی، همه جریان ها و حتی افراد مستقل بدون 
انتخابات شرکت  بتوانند در  وابستگی جناحی همگی 
کنند، اتفاق پسندیده ای است و همه باید تلاش کنند 
که همه افکار سیاسی که بخشی از جامعه را نمایندگی 
می کند، در انتخابات شرکت کنند اما این حرف به این 
معنا نیست که اگر همه جریان های سیاسی در انتخابات 
دو  این ها  بیاید.  پایین  مشارکت  الزاماً  نباشند،  حاضر 
موضوع جداگانه است و آمار هم به ما این را می گوید، یعنی 
در برخی از انتخابات ها که همه جناح های سیاسی نبودند 
و تنها برخی از جریان ها وارد انتخابات شدند، مشارکت 

پایین نبود.
لاریجانی در حال حاضر اجماع

 هیچ جناحی را ندارد
 ایمانی در ادامه افزود: این مساله یکی از فاکتورهای 
افزایش مشارکت است، اما اینطور نیست که تنها فاکتور 
و تنها عامل باشد. به عبارت دیگر اینطور نیست که تنها 
مردم، حضور همه جناح های سیاسی  عامل مشارکت 

باشد. این تحلیلگر سیاسی اصولگرا در خصوص توصیه 
برخی به عدم حضور اصلاح طلبان، گفت: کسی نگفته 
است که اصلاح طلبان در انتخابات آینده شرکت نکنند، 
اتفاقا حتما شرکت کنند. اینکه خودشان به خاطر مسائل 
به  پاسخگویی  امکان  یا  هستند  ضعف  دچار  داخلی 
عملکرد ۸ ساله دولتی که مورد حمایت آن ها بوده است، 
ندارند یک حرف دیگری است اما کسی نگفته است که 
اصلاح طلبان نباید در انتخابات شرکت کنند. به نظر من 
خودشان چون فکر می کنند که مردم از آنها رویگردان 
یا  است  کرده  افول  آن ها  اجتماعی  سرمایه  و  هستند 
شرکت  امکان  دارند،  داخلی  درگیری های  و  مشکلات 
ندارند یا به شکل ضعیف حضور پیدا خواهند کرد و این 
به معنای این نیست که کسی آن ها را حذف کرده است و 
می توانند در انتخابات شرکت کنند، همانطور که طیفی از 
اصلاح طلبان در انتخابات اسفند ماه هم شرکت کردند و 

لیست ارائه کردند اما موفق به کسب رای نشدند.
ایمانی همچنین درخصوص مطرح شدن شرطی از سوی 
علی لاریجانی برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
آینده مبنی بر اینکه تنها کاندیدای اصلاح طلبان نباشد و 
جناح راست سنتی نیز از وی حمایت کند ابراز داشت: 
ببینید آقای لاریجانی در حال حاضر پشتوانه هیچ کدام از 
دو جناح را ندارد، اما این به این معنا نیست که اگر ایشان 
همین  وضعیت  هم  شود   ۱۴۰۰ انتخابات  عرصه  وارد 

گونه خواهد بود. بلکه ممکن است وضعیت تغییر کند و 
شرایطی به وجود بیاید که اصلاح طلبان یا اصولگرایان 
و یا بخشی از آن ها از ایشان حمایت کنند. یعنی اینگونه 
نیست که اگر ایشان وارد انتخابات شود، هیچ گروهی از 

ایشان حمایت نخواهد کرد.
پیروزی اصولگرایان در انتخابات قطعی نیست

 وی ادامه داد: شرایط انتخابات شرایط بسیار پیچیده ای 
بیاید که در  به وجود  است و ممکن است که وضعیتی 
صورت کاندیداتوری ایشان بخشی از اصلاح طلبان یا همه 
آن ها و یا بخشی اصولگرایان یا همه آن ها از ایشان حمایت 

کنند، اما فعلًا اینگونه نیست.
این فعال سیاسی اصولگرا درخصوص این تصور که 
اصولگرایان برنده انتخابات سال آینده هستند، اظهار 
انتخابات سال  الزاماً در  این که گفته می شود  داشت: 
مشخص  اصلا  بود  خواهند  برنده  اصولگرایان  آینده 
مرتبط  متعددی  عوامل  به  مساله  این  یعنی  نیست، 
است و زمان هم تا انتخابات زیاد است، لذا ممکن است 
پیروز  نتوانند  و  نشوند  موفق  زمان  آن  تا  اصولگرایان 

انتخابات باشند.
وی افزود: البته اینکه اصولگرایان پیروز  نمی شوند الزاماً 
به این معنا که اصلاح طلبان پیروز خواهند بود، نیست. 
بلکه ممکن است فردی مستقل و جدا از دو جناح بیاید و 

پیروز انتخابات باشد.

ناصر ایمانی تحلیلگر سیاسی اصولگرا :

همه سلایق سیاسی باید بتوانند در انتخابات شرکت کنند



طرح:محمدعلی رجبی

اندراحوالان سکه ۱۲ میلیونی! 

فوت۶بیمارکروناییدرقم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم: در ۲۴ ساعت گذشته ۱۶۳ نفر با تشخیص احتمالی کرونا در مراکز 
درمانی قم پذیرش شدند.دکتر قدیر افزود: از این تعداد ۱۲۰ بیمار در بخش های بیمارستانی بستری و 
مابقی با دریافت دستورات پزشکی ترخیص شدند.  وی ادامه داد: همچنین در شبانه روز گذشته ۶ بیمار 
مبتلا به کرونا در قم جان خود را از دست دادند.  رئیس دانشگاه علوم پزشکی گفت: در شبانه روز گذشته 
هم ۷۶ نفر از کل بیمارانی که طی روز های گذشته بستری بودند با تشخیص پزشکان معالج از بیمارستان 
مرخص شدند. وی تصریح کرد: در حال حاضر ۵۵۲ نفر بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده 
که حال ۹۹ نفر آن ها وخیم است.  همچنین سخنگوی وزارت بهداشت گفت: در شبانه روز گذشته 
۲۶۱۹ بیمار جدید کووید۱۹ شناسایی شدند و ۱۵۶ بیمار جان باختند.دکتر سیما سادات لاری، 
سخنگوی وزارت بهداشت، گفت: از دیروز تا امروز ۲۴ شهریور ۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، دو هزار و ۶۱۹ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی و هزار و ۳۸۲ نفر از آنها 

بستری شدند و مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۴۰۴ هزار و ۶۴۸ نفر رسید.

 احضارسفیرآلمانبهوزارتخارجه
وزارت امور خارجه ایران انتشار توییت های سفارت آلمان در انتقاد از اعدام نوید افکاری را "اقدام خارج 
از عرف دیپلماتیک" و"دخالت در امور داخلی کشورمان" دانسته و به شدت محکوم کرد. وزارت خارجه 
ایران با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد: "مدیرکل اروپای وزارت امور خارجه ایران در پی توئیت های متعدد 
سفیر آلمان در تهران او را احضار کرد".در اطلاعیه وزارت خارجه ایران اضافه شده است: "مدیرکل اروپای 
وزارت امور خارجه اقدام خارج از عرف دیپلماتیک سفارت آلمان در تهران را به منزله دخالت در امور 
داخلی کشورمان دانسته و به شدت محکوم کرد".مدیرکل اروپایی ایران تصریح کرد: مداخله در قوانین 
و مقررات و رویه های قضایی مستقل جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه قابل قبول و تحمل نیست و از 
سفارت آلمان انتظار می رود حد و حدود وظایف دیپلماتیک خود را شناخته و پا را از آن فراتر نگذارد.سفیر 

آلمان اظهار داشت: مراتب را به کشورش منعکس خواهد کرد.

تکذیبشایعهدرگذشتواعظمعروف
 برادر حجت الاسلام و المسلمین شیخ حسین انصاریان شایعه درگذشت این واعظ مطرح کشور را به 
شدت تکذیب کرد. ابراهیم انصاریان، گفت: حدود ۲۰ دقیقه پیش در بیمارستان محل بستری برادرم 
حضور داشتم و به حمدالله حال عمومی ایشان بسیار خوب است. پزشک معالج وی از ما خواسته است 
که برای ترخیص او از بیمارستان عجله نکنیم تا روند درمانی او طی و کامل شود تا دوباره دچار مشکل 
نشود.انصاریان گفت: در دیدار و عیادتی که چند دقیقه پیش با حجت الاسلام و المسلمین انصاریان 
داشتم ایشان از من خواست که از همگان به ویژه هیئتی ها بخواهید که برای شفای همه بیماران دعا 
کنند.حجت اسلام و المسلمین شیخ حسین انصاریان به علت ابتلا به کرونا در یکی از بیمارستان های 

تهران بستری است.

خبرخوشبرایکارمندانبدونمسکن
 اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور تصویب نامه هیئت وزیران در خصوص اصلاح ماده ۱۹ 
آئین نامه اجرایی قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن را به وزارت راه و شهرسازی ابلاغ کرد.
بر اساس این مصوبه، در صورتی که دستگاه های اجرایی اراضی در اختیار خود را برای اجرای طرح های 
تولید مسکن فاقدان مسکن به وزارت راه و شهرسازی منتقل کنند، می توانند تا ۵۰ درصد اراضی واگذار 

شده را برای ساخت مسکن کارکنان بدون مسکن همان دستگاه اجرایی، در اختیار بگیرند.

توصیههایبادامچیانبهاصلاحطلبان
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: اصلاح طلبان اصلاح را از خود شروع کنند و اگر تحولی در خود 
پدید نیاورند جز رفتن به موزه تاریخ راه دیگری ندارند. اسدالله بادامچیان در پایان نشست دبیران این 
حزب با اشاره به وضعیت سیاسی اصلاح طلبان، اظهار داشت: اصلاح طلبان برخلاف مواضع خود 
پس از انتخابات مجلس یازدهم که بیشتر در مورد عدم حضور در انتخابات ۱۴۰۰ سخن می گفتند، 
فعالیت های خود را تجدید کرده اند. اینکه آنها در صحنه اجتماع فعال باشند به نفع آنهاست، زیرا عدم 

حضورشان در انتخابات ۱۴۰۰ مهر پایانی بر آنها خواهد بود.

رئیسشورایاسلامیشهربوشهردستگیرشد
دادستان عمومی و انقلاب بوشهر با اشاره به پرونده تخلفات مالی در شهرداری بوشهر، گفت: در 
همین رابطه ابوذر دهدار رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر دستگیر شد. علی حسن پور در گفت وگو 
با خبرنگار مهر اظهار داشت: در پی رسیدگی به پرونده تخلفات مالی در شهرداری بوشهر، بررسی ها 
دلالت بر این داشت که اتهاماتی از این حیث متوجه برخی از افراد در شورای شهر است.وی اضافه 
کرد: بر همین اساس حسب ارجاع موضوع به بازپرس شعبه هفتم دادسرای عمومی و انقلاب بوشهر، 
روز یکشنبه رئیس شورا شهر بوشهر توسط اداره اطلاعات استان دستگیر و تحقیقات در این خصوص 

ادامه دارد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

آماده برقراری سرویس های
 مدارس هستیم

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از آمادگی و برنامه ریزی برای برقراری 
سرویس های مدارس خبر داد و گفت: سرویس ها به صورت زوج و فرد و در دو 
نوبت با ۳دانش آموز فعالیت خواهند کرد که این موضوع سبب افزایش هزینه 

برای والدین دانش آموزان می شود.
عباس ذاکریان  با اشاره به آخرین تصمیمات برای اجرای سرویس مدارس 
اظهار داشت: کارگروهی در این زمینه در ماه های اردیبهشت ماه و خرداد نرخ 
سرویس های مدارس در سال جاری را تدوین کردند که این لایحه در شورای 

اسلامی شهر نیز مصوب شده است.
وی با بیان اینکه "آمادگی های کامل برای برقراری سرویس های مدارس در 
قم وجود دارد" ابراز کرد: مقدمات این کار به صورت کامل انجام شده و تأیید 

صلاحیت شرکت های بخش خصوصی در سایت "سپند" اعلام شده است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: امسال با توجه به شیوع 
اماواگرهای فراوانی روبه رو شده است  با  ویروس کرونا، سرویس های مدارس 
و شرایط قرمز، نارنجی و سفید بودن استان در حضوری و غیرحضوری بودن 
دانش آموزان تأثیرگذار است که در این شرایط برنامه ریزی سرویس مدارس با 

مشکلاتی روبرو شده است.
اختیاری  حضور  به  تصمیم  پرورش  و  آموزش  "فعلًا  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
دانش آموزان گرفته است" عنوان کرد: این اختیاری بودن در کنار مشکل ساز شدن 
برای خانواده ها، سبب ایجاد عدم تصمیم گیری برای سرویس مدارس شده 
است و حتی اختیاری بودن هم به صورت دوگروهی است که این نیز مشکل ساز 

شده است.
در  فاصله گذاری ها  رعایت  واسطه  به  بالا  هزینه  ایجاد  به  اشاره  با  ذاکریان 
سرویس های مدارس یادآور شد: سرویس ها در این مدارس به صورت زوج و فرد 
و در دو نوبت با ۳ دانش آموز فعالیت خواهند کرد که این موضوع سبب افزایش 

هزینه برای والدین دانش آموزان می شود.
وی ثمره این کار را تحمیل هزینه های بالا دانست و افزود: در این شرایط 
فعال شدن سرویس های مدارس منتظر تعیین تکلیف نهادهای بالادستی است 
چراکه در این وضعیت باید مشخص شود کدام دانش آموز علاقه مند مشارکت 

حضوری در مدارس بوده که بتوان برنامه ریزی کرد.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم :

خیابان ظهور در جمکران تعریض می شود
مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: خیابان ظهور در پیرامون مسجد جمکران 
۱۴۰۰ متر طول دارد و از رینگ اول تا خروجی در شهرک قدس شامل داخل 
محدوده و خارج از محدوده است که تملکات بخش محدوده ای در حال انجام 

است.
علیرضا اقبالیان با اشاره به آخرین وضعیت خیابان ظهور و وضعیت آسفالت 
این خیابان، اظهار داشت: این خیابان ۱۴۰۰ متر طول دارد و از رینگ اول تا 
خروجی در شهرک قدس شامل داخل محدوده و خارج از محدوده است و راه 
دسترسی آن زیبنده نیست، به همین دلیل دو سال پیگیر ساماندهی و ایجاد 

خیابان بوده ایم تا مسیری مناسب در اختیار شهروندان و زائران قرار بگیرد.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم خاطرنشان کرد: به غیراز مراسمات باید موقعیتی 
زندگی  جمکران  محله  در  که  مردمی  تا  شود  ایجاد  پروژه ها  اجرای  روند  در 

می کنند، آسایش داشته و ایمن در معابر تردد کنند.
اقبالیان با بیان اینکه مصوبات طرح داخل محدوده گرفته شده، اما طرح خارج 
از محدوده سیری طولانی سپری کرده تا به تصویب برسد و ابلاغ شود، یادآور 
شد: در این خصوص اطلاع رسانی شده و تملکات در حاشیه خیابان آغازشده تا 

بتوانیم عرض خیابان را آزادسازی کنیم.
وی با تأکید بر اینکه ایجاد خیابان دسترسی برای اهالی جمکران، در اولین 
اولویت کاری قرار دارد تا وضعیت ترددها، ایمنی و جمع آوری آب های سطحی 
و خروجی و ورودی به جمکران ساماندهی شود، ابراز کرد: در این سال ها تلاش 
شده تا مردم راه دسترسی بهتری داشته باشند و شرکت های خدماتی نیز بهترین 

نقطه را برای خدمت رسانی در اختیار بگیرند.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم ابراز کرد: در جهت تملکات، برخی از توافقات 
انجام شده و در تلاشیم در بدنه یا خارج از محدوده، کاربری هایی به مالکان 
بدهیم تا در بازگشایی خیابان، برای آن ها سودآوری داشته باشد و ملکشان 

ارزشمند شود و انگیزه لازم را در جهت بازگشایی خیابان به دست بیاورند. 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم  مطرح کرد :

عدم تخصیص اعتبارات استانی
 به آتش نشانی قم

در  قم گفت:  ایمنی شهرداری  و خدمات  نشانی  آتش  مدیرعامل سازمان 
سالهای اخیر مدیریت استان حتی یک ریال به آتش نشانی قم اختصاص نداده 

است.
عباس جعفری با اشاره به اینکه شهر قم تک شهر بوده و باید بیشتر مورد 
توجه مسئولان قرار بگیرد، اظهار داشت: ما خارج از قانون و وظایف شهرداری 
به کل استان خدمات می دهیم اما حمایتی از طرف مجموعه استان به ما تعلق 

نمی گیرد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم افزود: وظیفه 
سازمان در دایره محدوده خدمات شهری یعنی همان جایی است که دیگر 
خدمات شهری ارائه می شود اما ما برای نیاز استان به روستاها و شهرک های 
اطراف هم می رویم. جعفری با اشاره به اجرای ماموریت های این سازمان برای 
نجات غریق در استخرهای روستایی، گفت: گاهی مجبوریم برای نجات جان 
انسان ها تا دورترین روستاهای استان برویم درحالیکه از نظر قانونی چنین 
مسئولیتی نداریم. وی افزود: کارهایی مانند اطفای حریق در شهرک های 
صنعتی استان یا نجات یک نفر در یک روستایی ۷۰ کیلومتر بیرون از شهر قم 
در وظایف ما نیست اما انجام می شود. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم با اشاره به اینکه مکاتبات بسیاری از سوی آتش نشانی قم 
با مسئولان استانی برای این موضوع صورت گرفته، گفت: ما به عنوان معین 
استان تهران در حوادث، باید با بودجه های کشوری در تقویت بنیه آتش نشانی 
پیش برویم. جعفری با اشاره به احداث ایستگاه مادر در بلوار پیامبر اعظم)ص(، 
ادامه داد: این ایستگاه در موقعیت بسیار حساسی میان حرم مطهر و مسجد 
مقدس جمکران قرار گرفته و تامین ایمنی زائران و مردم قم رابه عهده دارد. وی 
خاطرنشان کرد: تامین تجهیزات ایستگاه مادر آتش نشانی قم بسیار هزینه بر 
است که با توجه به نقش و اهمیت این ایستگاه، مدیریت استان هم باید ما را 

همراهی کند.

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قمک

  ۱5پروژه نورپردازی در شهر قم
 اجرا می شود

ویژه  طرح   ۱۵ پیش بینی  از  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  سرپرست 
نورپردازی در سطح شهر قم خبر داد.

به گزارش شهرنیوز، سید محمد موسوی منش با اشاره به اهمیت اقدامات 
زیباسازی در ایجاد نشاط اجتماعی، اظهار داشت: در طول سه سال نورپردازی 
بناهای میراث فرهنگی قم اجرا شد که اجرای نورپردازی پامنار، گنبد سبز و 
مسجد جامع در سازمان تعریف شده و به کمک میراث فرهنگی آثار گران بهای 
میراث فرهنگی را نورپردازی می کنیم. وی ادامه داد: پروژه های نورپردازی بر 
اساس شاخصه ایمنی و مختصات شهری انجام می شود که ۷۴ پروژه در سه 

سال گذشته در سطح شهر عملیاتی شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم اجرای طرح ابرار ، اقدام برای 
آسفالت راههای روستایی ، را درزمره پروژه های شاخص دانست و گفت : با اجرا 
و تکمیل این طرح تمامی روستاهای دارای جمعیت بالای بیست خانوار ازمسیر 

دسترسی آسفالتی بهره مند میشوند .
محمدحسن کلهری درجلسه کمیته ارتقا سلامت اداری و صیانت از حقوق 
شهروندی که درسالن اجتماعات این اداره کل برگزار گردید طی سخنانی ضمن 
تسلیت ایام سوگواری سالار شهیدان و ۷۲ یار باوفایش اظهار داشت : طی هفته 
دولت شاهد افتتاح چند طرح عمرانی درسطح راههای استان بودیم که اجرا و 

تکمیل آنها جز با عزمی جهادی میسور نبود . 

وی با یادآوری این مهم که طرح چهار خطه کردن محور قدیم سلفچگان – ساوه 
ازجمله پروژه های شاخصی بود که به دلایلی چند سال نیمه کاره رها شده بود، 
افزود : بی تردید اجرا و تکمیل این طرح که نقشی ارزنده درکاهش حوادث جاده 
ای درتقاطع روستاهای جنداب و تاج خاتون دارد مرهون تلاش جهادی عوامل 

اجرایی و همراهی و تعامل مسئولین ارشد سازمانی و استانی میباشد .
عمرانی  طرح  چندین  سالجاری  بحمدا...طی   : کرد  نشان  خاطر  کلهری 
درسطح راههای استان فعال شده که به جرات میتوان ادعا کرد اجرای این تعداد 
پروژه آن هم به طور همزمان ودریکسال کم سابقه می باشد . وی اجرای طرح ابرار 
، اقدام برای آسفالت راههای روستایی ،، را درزمره پروژه های شاخص دانست و 
تصریح کرد : با اجرا و تکمیل این طرح تمامی روستاهای دارای جمعیت بالای 
بیست خانوار ازمسیر دسترسی آسفالتی بهره مند میشوند . مدیرکل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای استان قم دربخش دیگری ازسخنان خود  به موضوع تبعات 
انحصار گرایی درواگذاری اموراشاره کرد و تاکید نمود : این امر فساد آور ودراجرای 
وظایف و تحقق اهداف موردنظرنباید وامدار کسی بود بلکه ملاک شایستگی های 
ملحوظ و رعایت کامل قوانین موضوعه می باشد . کلهری باابراز خرسندی از 
تعامل مطلوب با مدیران ارشد استانی و دیگر مسئولین دستگاههای مرتبط با این 
اداره کل یاد آور شد : تقدیر استاندار محترم واهدا لوح سپاس به مدیر کل ومعاون 
راهداری اداره کل متبوع  درمحل پروژه های مفتوحه هفته دولت و قدردانی 
معاون محترم هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از مجموعه خدوم راهداری و 
حمل ونقل جاده ای استان قم موجب هم افزایی بیشتر درراستای تحقق اهداف 
منظور می گردد . وی درادامه به روند برگزاری جلسات کمیته ارتقا سلامت اداری 
و صیانت از حقوق شهروندی اشاره کرد و تاکید نمود : صرف برگزاری مستمر این 
جلسات مشکلی را حل نخواهد کرد وباید نسبت به نظر سنجی جامعه هدف وارائه 

راهکارهای مناسب جهت رفع معضلات احتمالی اقدام نمود .

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

راهتمامروستاهایبالایبیستخانوارقمآسفالتمیشود

رئیس پلیس فتا استان قم اعلام کرد:

شناسایی و انهدام باند متهمان فیشینگ 
رئیس پلیس فتا استان قم از شناسایی و انهدام باند متهمان فیشینگ و کشف پرونده مالی به ارزش 
۸۰۰ میلیون ریال خبر داد و گفت: متهمان با فریب اخذ کارت بانکی سایر افراد اقدام به کلاهبرداری 

با ترفند فیشینگ می کردند.
علی موالی اظهار کرد: شخصی ۲۰ ساله ساکن قم با در دست داشتن شکایتی از دادسرای مبارزه 
با جرایم رایانه ای ضمن مراجعه به پلیس فتا قم مبنی بر کلاهبرداری رایانه ای مدعی شد که طی چند 
روز اخیر واریز و برداشت هایی به حساب وی شده است که خود او اطلاعی از این جابجایی ها نداشته و 
ممکن است از طریق افشا اطلاعات محرمانه کارت بانکی وی در درگاه های جعلی، شخصی در حال سو 
استفاده باشد که موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت. وی ادامه داد: شاکی در اظهاراتش عنوان کرد 
مدتی قبل یکی از دوستان وی به دلیل خرید مایحتاج روزانه، کارت بانکی وی را قرض گرفته و به بهانه 
مفقود شدن دیگر کارت را به وی بازنگردانده است سپس طی چند روز پس از مفقودی تراکنش های 
مختلف از شهرهای گوناگون انجام شده است . رئیس پلیس فتا استان قم افزود: با ردگیری دقیق ابتدا 
دوست شاکی به عنوان متهم اول احضار شد که وی ابتدا منکر دریافت کارت از شاکی شد ولی با بررسی  
دوربین های اطراف محل تردد متهم، وی اعتراف و بیان کرد که کارت را در اختیار شخص دیگری)متهم 
دوم( در قبال دریافت مبلغی قرار داده و پس از شناسایی و دستگیری متهم دوم، وی نیز اقرار کرد که 
کارت را در اختیار شخص دیگری در قبال تحویل وجهی قرارداده است که با شناسایی متهم سوم وی 
نیز دستگیر شد و پس از اخذ اظهارات لب به اعتراف گشود و بیان کرد در زمینه ساخت درگاه های 
جعلی بانکی و فیشینگ فعالیت داشته است .  وی ادامه داد: متهم ردیف سوم در ادامه معترف شد 
از کارت مذکور شاکی و سایر کارت های موجود برای واریز وجوهات کلاهبرداری شده از شهروندان 
استفاده  کرده و سپس کارت های مذکور را در اختیار شخص مونثی جهت مصرف مبالغ از طریق 
خرید های اینترنتی و دستگاه های کارت خوان قرار داده است. باهمکاری متهم سوم، متهم چهارم نیز 
دستگیر و به بزه انتسابی همدستی و همکاری با متهمان فوق اعتراف کرد. پس از اعترافات متهمان 
سایر شکات نیز شناسایی و برای تکمیل پرونده به دادسرا معرفی شدند. موالی با اشاره به اینکه پرونده 
با مستندات پلیس به دادسرای مبارزه با جرایم رایانه ای ارسال شد، اظهار کرد: با توجه به استفاده 
از ترفندهای گوناگون توسط متهمان به قصد کلاهبرداری و برداشت غیر مجاز از حساب، شهروندان 
باید به طور مستمر سواد رسانه ای خود را منطبق با مسائل روز افزایش دهند تا دچار ضرر و زیان مالی 
نگردند. رئیس پلیس فتا استان قم گفت: شهروندان بایستی در همه حال مراقب اطلاعات هویتی و 
حساب بانکی خود از جمله کارت های بانکی باشند و آن ها را به راحتی در اختیار سایر افراد قرار ندهند.

 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف ۱3 کیلوگرم تریاک و دستگیری یک قاچاقچی
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۱۳ کیلوگرم تریاک و دستگیری یک نفر قاچاقچی در قم 
خبر داد.   سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: با تلاش پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، یک 
قاچاقی مواد افیونی شناسایي و مشخص شد وی قصد دارد با خودرو پژو پارس، محموله مواد مخدر را 
از یکی از استان های همجوار با عبور از محور مواصلاتی قم به کاشان منتقل کند، بنابراین بلافاصله 
موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح 
کرد: در ادامه ضمن هماهنگي قضائي، مأموران به محورهاي مواصلاتي استان اعزام و با کنترل تردد 
خودروهای عبوری خودرو مذکور را پس از شناسایی متوقف و متهم دستگیر شد. سرهنگ اسماعیلی 
گفت: سپس فرد مذکور به همراه پژو به یگان منتقل و در بازرسي به عمل آمده از خودرو ۱۳ کیلو و ۱۰۰ 
گرم تریاک کشف شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده 

متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد:

سرشماری تابستانه حیات وحش در پلنگ دره 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: سرشماری تابستانه حیات وحش بر اساس 
برنامه زمانبندی مشخص در منطقه حفاظت شده پلنگ دره انجام شد. محمدرضا عابدی مقدم در 
سخنانی اظهار داشت: سرشماری تابستانه حیات وحش همچون سنوات گذشته با حضور جمعی از 

محیط بانان و ماموران اجرایی در منطقه حفاظت شده پلنگ دره انجام شد.
وی در ادامه افزود: در عملیات سرشماری حیات وحش که به صورت پیمایشی و مشاهده مستقیم 
انجام می گیرد، آمار دقیق تمام پستانداران موجود در منطقه احصاء شده و در راستای برنامه ریزی و 
مدیریت بهینه مناطق، زیستگاه ها و گونه های جانوری مورد استفاده قرار می گیرد. فرمانده یگان 
حفاظت محیط زیست قم با بیان اینکه آمار حیات وحش منطقه پلنگ دره نسبت به سال گذشته تغییر 
محسوسی نداشته است، تصریح کرد: محیط بانان با وجود همه موانع و مشکلات، دلسوزانه و متعهدانه 

از عرصه های طبیعی استان حراست و پاسداری می کنند. 

و محوطه سازی  معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: فضای سبز 
باغ موزه دفاع مقدس در قم تا هفته دفاع مقدس عملیاتی می شود.

سید امیر سامع در گفت وگویی، با تأکید بر پاسداری از یاد و خاطره دوران 
دفاع مقدس و انقلاب اسلامی و اهمیت حفظ و اشاعه فرهنگ ایثار و شهادت 
اظهار داشت: محوطه سازی پروژه باغ موزه قم با تلاش شهرداری انجام شد و 
فعالیت هایی به صورت ستادی و اجرایی در جهت پیشبرد این طرح را در پیش 
گرفتیم. وی با بیان اینکه وظیفه شهرداری در اجرای پروژه به لحاظ پیرامون 
ساختمانی و محوطه سازی و فضای سبز بوده که تا حد زیادی عملیاتی شده 
است، افزود: در این راستا مراحل نهایی فضای سبز و محوطه سازی باغ موزه 

دفاع مقدس در قم تا هفته دفاع مقدس عملیاتی می شود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم ابراز کرد: اخیراً بوستان کوثر در ۲۰ 
هکتار به نام دفاع مقدس و انقلاب اسلامی نام گذاری شده است و در جهت 
تکمیل پروژه موزه دفاع مقدس قم، پیمانکار مشغول به فعالیت است. در این 
طرح، مشکلاتی ازنظر برق وجود داشت که چند روز قبل در اطراف ساختمان 

به طور کامل روشنایی انجام شده و فضای سبز و تجهیزات لازم در تکمیل پروژه 
در دست اقدام است. سامع با تأکید بر اینکه اقداماتی در تأمین و انتقال خاک 
مرغوب و توسعه فضای سبز انجام شد عنوان کرد: تا چند روز آینده فضای سبز 
کل ورودی و پشت ساختمان عملیاتی و آسفالت ورودی شهید آوینی و دیگر 

ورودی ها و تأمین تجهیزات موردنیاز ابنیه و روشنایی نیز تکمیل می شود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم یادآور شد: همچنین المان هایی با 
موضوع بزرگداشت چهلمین سال دفاع مقدس توسط هنرمندان طراحی و 
در ساختمان و ورودی موزه نصب شده است. درباره مراسمی که باید در آنجا 
برگزار شود نیز جلساتی در مجموعه روابط عمومی و سازمان فرهنگی و هنری 

شهرداری و سازمان زیباسازی و مناطق داشته ایم.
سامع مطرح کرد: یک فضاسازی زیبایی با موضوع گرامیداشت انقلاب 
اسلامی و شهدای دفاع مقدس و تقارن آن با ایام محرم انجام شده است و 
یک سری المان هایی که مناسب این فضا هست به زودی به اطراف ساختمان 

منتقل می شود و این فضا چند روز آینده آماده بهره برداری است.

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

تکمیل فضای سبز و محوطه سازی باغ موزه دفاع مقدس قم 

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
و دوازدهم حدود  یازدهم  قم گفت: در دولت های 
۱۹۰ فضای آموزشی با حدود ۲۲۰ هزار مترمربع 
و  پرورشی  آموزشی،  فضاهای  مجموع  به  زیربنا 

ورزشی آموزش وپرورش استان اضافه  شد.
محسن پورگلیان افزود: با توجه به این که ۲۰ طرح 
آموزشی و ورزشی در دست احداث است، با اتمام 
دولت های  در  ساخته شده  فضاهای  طرح ها،   این 
یازدهم و دوازدهم به ۲۱۰ باب با حدود ۲۸۵ هزار 

مترمربع افزایش می یابد.
آموزشی،  فضای  تعداد ۲۱۰  از  کرد:  اضافه  وی 
۱۰۷ باب مدرسه با یک هزار و ۵۰۹ کلاس درس 
و ۱۰۳ باب فضاهای ورزشی، فرهنگی و کارگاهی 

است.
وی ادامه داد: در شهریورماه امسال هفت طرح 

و  فنی  کارگاه   ۲ و  مدرسه  پنج  شامل  آموزشی 
حرفه ای با اعتبار ۳۰۰ میلیارد ریال در این استان به 
بهره برداری رسید که شامل ۹ هزار و ۲۰۰ مترمربع 

زیربنا با ۵۳ کلاس درس است.
پورگلیان بیان کرد: اگر فضای آموزشی تا پایان 
مترمربع  هزار   ۲۸۵ به  دوازدهم  و  یازدهم  دولت 
به  دانش آموزان  تعداد  افزایش  به  توجه  با  برسد، 
۲۷۰ هزار نفر در استان قم، میانگین افزایش سرانه 

آموزشی ۰.۲ مترمربع می شود.
وی افزود: با این افزایش، سرانه فضای آموزشی به 
ازای هر دانش آموز در قم به۴.۲ مترمربع می رسد؛ 
درحالی که میانگین کشوری این عدد، ۵.۲ می باشد.
آموزشی  استاندارد  اساس  بر  وی،  گفته  به 
تدوین شده باید به ازای هر دانش آموز ۸.۲ مترمربع 

فضای آموزشی موجود باشد.

کرد:  خاطرنشان  قم  مدارس  نوسازی  مدیرکل   
۱۰۰ مدرسه ۱۲ کلاسه در استان نیاز است تا به 
سرانه آموزشی استاندارد دست یابیم و اگر افزایش 
سنواتی جمعیت دانش آموزی نیز لحاظ شود، سالانه 

حداقل ۳۰ مدرسه دیگر نیز باید احداث شود.
وی گفت: در حال حاضر میانگین کشوری تراکم 
دانش آموزان در کلاس درس ۲۲ نفر و در قم ۲۸ نفر 

است.
با  دانش آموزان  تعداد  جدید  تحصیلی  سال  در 
تحصیلی  سال  به  نسبت  هشت درصدی  افزایش 
گذشته به حدود ۲۷۰ هزار نفر در مقاطع مختلف 
و  هزار  پنج  و  فیزیکی  فضای  است؛ ۶۷۰  رسیده 
۸۰۰ کلاس درس آماده شده و تعداد کد فضاهای 
واحد  و ۳۰۰  هزار  یک  حدود  قم  آموزش وپرورش 

است.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم:

۱۹۰ فضای آموزشی طی ۷ سال در قم احداث شد

جهاد  سازمان  آبزیان  و  شیلات  امور  مدیر 
کشاورزی استان قم گفت:  سالانه ۶۸۰ تن ماهیان 
سردابی در استخرهای دومنظوره استان تولید و به 

بازار عرضه می شود.
سید محمدرضا یان کرد: در حال حاضر ۷۳ باب 
استخر دومنظوره پرورش ماهیان سردابی در قم 

وجود دارد که به دنبال افزایش این تعداد هستیم.
پرورش  موضوع   این  کنار  در  داد:  ادامه  وی 
ماهیان گرمابی و خاویاری نیز در قم جریان داشته 
و این استان در زمینه تولید انواع شیلات عملکرد 

خوبی دارد.

وی افزود: ظرفیت تولید شیلات استان سالانه 
بر اساس  این میزان  یکهزار و ۷۰۰ تن است که 
تن  از ۲هزار  به زودی  انجام شده  برنامه ریزی های 
فراتر خواهد رفت. طاهری گفت: سازمان جهاد 
کشاورزی قم افزایش مصرف آبزیان در سبد غذایی 
مردم استان را دنبال می کند و به همین منظور 
علاوه بر اقدام های ترویجی و اطلاع رسانی در این 
زمینه، فروشگاه های عرضه کننده انواع ماهیان 
اخیر  سال های  طی  قم  در  گرمابی  و  سردابی 

افزایش قابل توجهی پیداکرده است.
وی بیان کرد:  برای ارتقا وضعیت تولید آبزیان در 

قم استخرهای دومنظور پرورش ماهی استان به 
سامانه های تصفیه فیزیکی و بیولوژیکی آب مجهز 
می شود که نتایجی نظیر بهره برداری بهینه از منابع 
آبی در تولید آبزیان، افزایش تولید آبزیان در واحد 
پرورش  مزارع  مکانیزاسیون  ضریب  ارتقا  سطح، 
ماهی و کاهش خطر و ریسک تلفات آبزیان ناشی 
از خرابی چاه یا قطع آب ورودی به استخرها را در 
پی دارد. تولید آبزیان در قم اعم از ماهیان گرمابی، 
سردابی، خاویاری، تیلاپیا و ماهی سفید در حدود 
۲۵۰ باب استخر دومنظوره ذخیره آب کشاورزی 

صورت می گیرد.

مدیر امور شیلات استان قم اعلام کرد:

تولید سالانه۶۸۰ تن ماهیان سردابی درقم


